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 € I també en aquest número:

> L’activitat cultural i lúdica es reactiva a mig gas i amb 
moltes mesures de prevenció contra la Covid-19

> Malgrat les crítiques, l’Ajuntament llogarà la Sala la Coma
> Ha mort l’historiador econòmic cassanenc Jordi Nadal i Oller
> Albert Teixidor substitueix Carles Planas a la presidència de l’FDC
> Exposició  a Can Trinxeria de dibuixos de Ramon Prior
> Presentat el llibre de Joan Carles Codolà amb fotografies 
de Cassà d’entre els anys 1975 i 2000
> Entrevistes amb: 
 Francesc, Kiku, Nadal, expresident del FD Cassanenc 
 David (Pérez) de Pedro, escriptor 
> . . . i tota l’actualitat de les entitats de Cassà

Un Nadal 
ben 

diferent

AQUEST EXEMPLAR INCLOU



Editora Cassanenca és una entitat sen-
se ànim de lucre, inscrita en el Registre 
d’Associacions de la Generalitat amb el 
núm. 1690 de la Secció 1a del Registre 
de Girona, amb data 7 de novembre de 
1989. 

LLUMIGUIA és una revista 
cassanenca d’aparició mensual 
 (Dip. legal GE 59-1958 ISSN: 
2014-2900 Digital: 2014-2919)
PREU DE L’EXEMPLAR: 
4 €. Subscripció anual 
 (12 números), 45 €
EDITA: 
Editora Cassanenca
Ctra. Provincial, 93 17244 Cassà 
de la Selva 
Administració: 972 46 36 47 
Redacció: 626 26 41 80
CI G-17/235847
www. cassadigital. cat
llumiguia@gmail. com
 
DIRECTOR: 
Joan Carles Codolà i Vilahur
REDACTORS I COL. LABORA-
DORS LITERARIS I GRÀFICS: 
Xavier Albertí, M. Carmen Ariza, 
Joan Barceló, Joan Bosch, Carles 
Brucet, Joaquim Cadanet, Josep 
Maria Calatayud, Isabel Carbó, Xa-
vier Carrera, Joaquim Carreras, 
Graciel·la Coris i Saura, Josep M. 
Dausà, Agustí Domingo, Eduard 
Duran, Foto Oliveras, Pol Esteba, 
Josep Ferrer, Cati Fontané, Josep 
M. Fusté, Narcís Fusté, M. Dolors 
Godoy, Dolors Grau, Josep Her-
nàndez, Núria Hernàndez, Eduard 
Llinàs, Eloi Madrià, Carles Mala-
grida, Joan Maymí, Joaquim Mas-
sa, Mercè Mir, Olga Morote, Joan 
Mundet, Eduard Nadal, Ester Ortiz, 
Meritxell Parramon, Òscar Pérez, 
Enric Plantés, Albert Puigmolé, Do-
lors Rubirola, Marc Salgas, Eduard 
Salvadó, Arcadi Sitjà, Sílvia Soli-
guer, Carles Torrent i Pagès, Jordi 
Vila, Josep Vilallonga, Xavier Viñas. 

DISSENY GRÀFIC: 
Xavier Amores Gabriel
IMPRESSIÓ: 
Ducform, SA Cassà de la Selva Tel. 
972 46 30 50
Llumiguia és una revista plural, de-
mocràtica, catalana i d’àmbit local 
oberta a les opinions i comentaris 
de tots els cassanencs. Els con-
ceptes i opinions sostinguts en els 
articles signats que surten a Llu-
miguia no representen necessària-
ment l’opinió de la revista. 
Apareix a final de cada mes. 

MEMBRE DE L’ASSOCIACIÓ 
CATALANA DE LA PREMSA 
COMARCAL 

I l’actualitat dia a dia, a: 
www. cassadigital. cat

OPINIÓ
Editorial 5
Diuen els lectors 6

Microrelats de cinema 6
Moment zero 7
El meu racó 7
Economia d’estar per 
casa 8
Raciocini 9
De l’últim quadern 10 - 11
La veu dels partits: JxC 12 -13
La veu dels partits: ERC 14 - 15

CASSÀ AL DIA
Ple Municipal: continua la 
polèmica pel futur lloguer de 
la Sala de la Coma

15 - 20

L’evolució de la covid-19 
fa alentir el procés de 
desconfinament

21 - 23

El sindicalista cassanenc 
Jordi Presas, distingit amb 
la medalla Francesc Macià

24

Dibuixos a la tinta de Ramon 
Prior, a Can Trinxeria 25

Les germanes Nedderman 
porten un tast del Càntut 26

Es presenta el libre de 
Joan Carles Codolà amb 
fotografies de Cassà dels 
anys 1975-2000

27

El Fum, fum fum enceta la 
programació nadalenca 28

Ha mort l’historiador 
econòmic cassanenc Jordi 
Nadal i Oller

52

ENTREVISTES:
David de Pedro: literatutra 
i narrativa 30 - 33

Francesc -Kiku- Nadal, 
expresident del Foment 
Deportiu Cassanenc

92 - 96

 

Ajuntament: des de la 
Casa de la Vila 34 - 45

Àrea de Cultura de 
l’Ajuntament de Cassà 46 - 48

Meteorològiques 49 

Policia Local 49

Estadístiques / 
Necrològiques 50 - 51

ENTITATS
Mou-te en bici 54 - 57

AEiG La Claca 58

Parròquia de Cassà 59

Amics de la Sardana 61 - 63

Llar d’Infants Taps 64 - 65

Escola Puig d’Arques 66 - 68

Col·legi La Salle 69 - 75

Institut de Cassà 76 - 81

Escola Aldric 82 - 84

ESPORTS
Futbol / UD Cassà 85

Bàsquet / FDC: 50 
anys de bàsquet sènior 
masculí a Cassà

86 - 91

FDC: Albert Teixidor, nou 
president del Foment 
Deportiu Cassanenc

97

I A MÉS A MÉS
Entre el somni i la vigília 98

El vi de la Pilar: 
Ancestrals monestrell 99

Ocells de Cassà; Gaig 100

Consells de Salut 101

Higiene dental 102

Entreteniments 91

Sumari

Amb el suport de:

Llumiguia us desitja 
unes bones festes 

i un feliç 
2021!

2    Llumiguia · núm. 814 · desembre 2020 



desembre 2020 · núm. 814 · Llumiguia    3



4    Llumiguia · núm. 814 · desembre 2020 



Editorial Opinió

I si fem un referèndum? 
Aquells que tenen una certa edat entendran més bé la 
paradoxa. Fa quaranta o cinquanta anys, quan a Cassà 
s’havia d’organitzar una xerrada, exposició, assemblea o 
acte cultural pràcticament només h i havia l’opció d’anar a 
la Caixa a sol·licitar-los fer ús de  la biblioteca  Primer en el 
local que quedava al darrere de l’edifici de l’entitat bancà-
ria, al carrer de la Mel, i després a la que es va construir 
a l’altra banda del carrer, ja que aquest era l’únic espai 
adequat que hi havia a Cassà per poder-hi fer aquest tipus 
d’actes. Afortunadament la Maria Corominas, “la Maria bi-
bliotecària” sempre estava amatent a facilitar la feina i les 
entitats de Cassà sabien que podien comptar amb el su-
port de l’entitat d’estalvi per tenir un local  per fer-hi actes.

Ara, ves per on,  els temps han canviat. Amb els anys 
Cassà ha anat gaudint d’una major diversitat d’espais pú-
blics  que poden fer les funcions de sales d’exposicions, o 
acollir reunions, xerrades o assemblees. I resulta que és la 
Caixa (Caixabank, Caixabankia?) qui va ala ciutadania , en 
aquest cas més ben dit, a l’Ajuntament, a demanar-los que 
els deixin (pagant, és clar) una sala d’exposicions, la Sala la 
Coma, per poder-hi posar un caixer automàtic.

Certament la paradoxa  sorprèn en primer lloc perquè  
de locals en desús a Cassà n’hi ha una bona colla i ben 
a prop de la seu de la Caixa  de la plaça de la Coma en 
trobarien un bon piló si el que volen  de veritat és tenir 
un nou local. És clar que tant a tocar del local actual, no.  
També sorprèn el fet que després de la fusió amb Bankia 
i haver-se anunciat que la tendència és anar tancant su-
cursals bancàries i més ara  que l’atenció als clients es vol 
fer de manera gairebé exclusiva via telemàtica  ara s’hagi 
d’ampliar sí o si, la sucursal de Cassà  a partir de la seu de 
la Sala de la Coma, la seu de l’antic Ajuntament de la vila

La veritat és que els arguments per tirar endavant l’ope-
ració exposats des de l’Ajuntament no són especialment 
convincents (ja hi ha altres sales que fan el fet, els diners 
que s’ingressaran, la Caixa donarà millor servei...) ni  de-
mostren una millora essencial per al conjunt de la població. 

Tot i que es diu que hi ha altres locals a Cassà que poden 
cobrir les funcions de la Sala la Coma, no es pot obviar que 
aquest reuneix unes condicions úniques que el fan especi-
alment adequat. En rimer la situació, al centre del poble, 
cosa que fa que quan arriben fires i festes sigui un espai 
cobdiciat per fer-hi exposicions . En segon lloc la facilitat 
d’obertura i tancament que no exigeix la presència de per-
sonal municipal; per exemple per fer una reunió o xerrada, 
el responsable de l’entitat  recull la clau a la policia i quan 
acaba l’acta tanca la porta, es torna la clau i ja està. 

 Això no passa amb altres locals com Can Trinxeria o l’Es-
corxador, o la Sala Galà, que tenen uns horaris establerts, 

moltes vegades poc coincidents amb els que es poden fer 
reunions, xerrades  o actes públics i que el cost de mante-
nir-los oberts no afavoreix que se’n pugui fer ús amb facili-
tat. I la Sala Galà no està sobrada d’espai i l’Escorxador ja 
no és tan cèntric...

Després també tenim el valor històric, patrimonial (i fins 
i tot sentimental) d’una sala que en el seu dia va acollir la 
visita del primer president de la Generalitat restaurada, 
Josep Tarradellas,  que durant molts anys ha estat la sala 
de plens municipal i que ha acollit multitud d’actes cultu-
rals literaris, artístics, polítics... a la nostra vila.  Més que 
pensar en cedir la sala potser s’hauria de pensar en com 
convertir-la en un punt de referència al centre del poble.

Per altra banda costa concloure que el tema econòmic 
sigui el que decideix si es tira endavant aquest lloguer, 
quan es parla d’una situació econòmica municipal molt sa-
nejada i es gasten més de 300.000 euros per un edifici 
per posar-hi aparcament. Seria una alternativa, llogar can 
Parera  a la Caixa... I si resulta que Caixabank pagués po-
sem per cas  mil euros al mes penseu que estarien trenta 
anys pagant abans no arribar al que ha costat can Parera.

Ara bé si realment és tan important fer aquesta cessió 
a Caixabank (potser hi ha altres beneficis per al poble que 
de moment no s’ha exposat) perquè no es fa una consulta 
popular entre la ciutadania i així es pot debatre amb cla-
redat el tema i que siguin els cassanencs i cassanenques 
els  qui decideixin.

Seria un bon exemple de participació democràtica i tan 
fàcil com posar cara a cara els defensors de la cessió del 
local (l’equip de govern) i els detractors; i que  debatessin 
els pros i els contres per donar argument als votants a 
favor d’una opció o l’altra. Recordem que no fa gaires dies 
al poble veí, a Llambilles, ho van fer per un tema molt més 
important i que  afectava molta gent (la rotonda de la car-
retera) que no és del municipi i han acceptat el resultat.

A més es podria aprofitar la convocatòria per incloure en 
la consulta les propostes sobre el que cal fer a l’edifici de 
l’antic ajuntament de la Coma i a Can Trinxeria per posar 
blanc sobre negre i saber l’opinió popular sobre el futur 
d’aquests edificis tan cèntrics i de propietat pública. Això 
potser serviria també per fomentar la participació ciuta-
dana, ja que manifestar-se per una qüestió tan concreta 
potser engrescaria més que no pas els processos partici-
patius endegats els darrers anys on l’índex de participació 
dels ciutadans de carrer ha estat sota mínims. O sigui que 
un referèndum podria ser la solució; se sabria l’opinió del 
poble abans de prendre cap decisió definitiva i engrescaria 
el debat ciutadà, una conseqüència que  sempre és pro-
ductiva i dinamitzadora de la vida local.

Convocatòria
Divendres, 15 de gener de 2021, a 2/4 de 9 del vespre, via telemàtica, 

Assemblea general d’Editora Cassanenca - Llumiguia/cassadigital.cat
Hi sou convidats tots els subscriptors, col·laboradors i anunciants

Ordre del dia: 1.- Lectura i aprovació acta assemblea anterior / 2.- Anàlisi econòmic i 
de gestió de l’any 2020 / 3.- Afectacions de la pandèmia / 4.- Previsions any 2021 

/ 5.- Pressupost per al 2021 / 6.- Torn obert de paraules
Per ser presents a la reunió cal que envieu un correu electrònic a Llumiguia@gmail.com, 

i us enviarem l’enllaç per poder participar-hi per internet. 

Us hi esperem!
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Opinió Diuen els lectors

Una nova sorpresa

Llegint el Llumiguia de novembre, 
observo amb estupefacció a les pà-
gines d’Esquerra Republicana (pàg. 
10 i 11 - QUE PROPOSEM? Punt 6), 
que durant el passat Ple Municipal es 
pregunta a l’equip de govern pel tema 
del Casal de Jubilats i el perquè de 
la dimissió del seu president,... i veig 
que la resposta que es dona és la se-
güent: Que és un tema intern de l’en-
titat, i que no podien fer-hi res.

Aprofito l’oportunitat que aquestes 
línies em donen per a deixar clar que 
la meva dimissió va ser conseqüència 
d’un cúmul de situacions, totes pro-
vocades per la despreocupació, les 
males gestions i sobretot les menti-
des de l’equip de govern actual. I que 
vostès diguin en un Ple Municipal (feu 
de la democràcia a la nostra vila) que 
la meva dimissió fou per un afer in-
tern, doncs, com molt bé saben, és 
una mentida més. 

Quina llàstima. 
No és la meva intenció mantenir 

una ferida oberta entre l’equip de go-

vern i la meva persona, però sí que 
vull aclarir que vostès foren els que 
ens deien per un costat que teníem 
raó, que les coses no les estaven fent 
bé, i per l’altre costat, continuaven, 
entre altres coses, mantenint projec-
tes aparcats i instàncies a la via mor-
ta durant mesos i mesos. 

Tampoc entraré en la vergonyosa 
actuació personal de membres de 
l’equip de govern. Però no em puc 
estar de dir-li que no calia Sra Regi-
dora. No calia que actués fomentant 
la rumorologia interessada. No calia 
enviar Whatsapps desagradables. 
No calia aquesta lletja manera de fer 
quelcom que entre tots hauríem de 
dignificar: la voluntat de servei públic. 
Jo l’exerceixo des del voluntariat, vos-
tè des de la política; faci el favor de 
dignificar-la.

Vull tancar aquest tema definitiva-
ment demanant disculpes als socis 
i sòcies del Casal, i als companys i 
companyes de junta que segurament 
no esperaven aquesta dimissió. Una 
forta abraçada. M’alegra poder afir-
mar amb rotunditat que el casal està 
en bones mans. En mans d’una junta 

meravellosa a la que encoratjo per 
seguir la tasca que junts vam comen-
çar amb molta il·lusió, ganes i molt 
treball. Ho demostra les moltes millo-
res que vam aconseguir en molt poc 
temps. Teníem, i ara teniu, l’honor i la 
responsabilitat de continuar un volun-
tariat que serveix per generar felicitat 
a molta gent.

Molt bones festes a tothom, i cui-
dem-nos!

Lluís Serra Roura

Racó de poemes

EMIGRANT
 

Jo que tan feliç vivia
en el bressol dels pares,
ple d’esperances dolces,
la gana em va emigrar.
Soc ara ocell perdut,

sol en terres estranyes
buscant una mà amiga
que em vulgui consolar.
Ni cap parent m’escolta

En Jofre Bell-lloc beu una cervesa Moska a les Golfes de 
Can Trinxeria, agafa un llibret de CassàCultura i se’n va al 
pis de la Dori, l’artista local que avui actua. Li ha pres la 
clau mentre ella cantava versions dels Estels Blaus i dels 
Beatles. Vol descobrir què li ha passat al seu marit, fa dies 
que va denunciar la seva desaparició a la Policia i encara 
no ha rebut resposta. 

Entra a l’habitatge, fosc i humit, situat a l’última plan-
ta d’un edifici vell i descurat, a prop de l’Enxanxa. Es fixa 
en una foto de la parella penjada al costat d’una cortina 
que es mou a causa de l’aire que entra per una finestra. 
Aquest home el va conèixer fa pocs mesos, en la primera 
reunió dels Pressupostos Participatius a l’Espai Jove l’Es-
corxador: proposava destinar 60.000 euros a programar 
un concert de La Oreja de Van Gogh per la Fira del Tap. 

La cervesa li provoca un atac de pixera i corre cap al 
lavabo. Deu fer temps que no el netegen, hi abunden les 
corrues de formigues; la claror, escassa, prové d’una llu-
erna de color verdós. A punt d’estirar la cadena, sent com 
obren la porta i s’amaga en un armari de roba amb rei-
xetes. Observa com la Dori es treu el vestit i es posa una 
bata de vellut blau. Tot i ser força més gran, la troba molt 
sensual, d’una bellesa semblant a la d’Ingrid Bergman. La 
fressa del llibret de cultura en el moment de caure trenca 
el silenci; ell tanca els ulls, ella mira en direcció a l’armari. 

En Jofre intenta aguantar-se la respiració, està darrere 
una dessuadora. La dona se’n va a la cuina i torna amb un 
ganivet japonès comprat a Can Benet en una promoció de 
La Vanguardia. Obre el moble i ordena el noi que es despu-
lli, mentre l’amenaça amb l’arma. Ell li fa cas, visiblement 
nerviós. Es queda plantat davant seu. Només porta uns 
calçotets amb estampat de dibuixos de l’abella Maia; els 

va comprar a l’Abanderado quan feien liquidació per tanca-
ment de la fàbrica. Passa molta vergonya. Truquen al tim-
bre amb insistència. Ella el prega que torni a amagar-se. 
Un individu entra i dona voltes a l’habitació. Vesteix jaqueta 
i pantalons de color negre, i té l’aparença d’un escorpí. 
Es diu Francesc. Exigeix a la noia que el deixi de mirar a 
la cara i l’obliga a estirar-se a terra. Es col·loca una màs-
cara d’oxigen, comença a inhalar intensament, li pega uns 
quants cops i li clava el fibló. En Jofre es queda sense alè.      

Quan en té prou, s’aixeca, l’examina despectivament i li 
diu, orgullós, que demà no es perdrà la presentació de la 
novel·la Les cuques, de Julià Guillamon, a Sala Galà. Ella li 
recorda que no és a Sala Galà ni tampoc a Sala la Coma 
ni molt menys a Sala Centre Recreatiu, sinó que ha d’anar 
a la sala d’actes de Can Trinxeria. Ell la fa callar i es caga 
en totes les sales culturals del municipi. Després que hagi 
tancat la porta, el noi surt de l’armari i demana a la dona 
si es troba bé. Ella li suplica que l´apallissi fort, ben fort, 
i sobretot que no vagi a la Policia. El noi, atordit, se’n va 
volant, i s’adona que un colom està menjant un escarabat 
en un replà de l’escala; l’ocell ni es fixa en la pila del pinso 
anticonceptiu que és a pocs metres, i que ha repartit la 
brigada de l’ajuntament per intentar controlar la població 
d’aus urbanes. Quin poble tan estrany!, pensa. 

Quan surt al carrer, veu que una patrulla de Mossos dis-
cuteixen amb en Francesc. En Jofre, per fi, respira alleu-
jat: Per què hi ha d´haver gent com ell, en aquest món? 
Però queda decebut en comprovar que l’han aturat tan 
sols per exigir-li que es posi la mascareta a la via pública.

Josep Ferrer Serra

Microrelats de cinema

Vellut blau
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Diuen els lectors Opinió

 Quan llegiu aquest text l’any 2020 ja s’haurà acabat o es-
tarà a punt de donar pas a un any nou. Hauran estat dotze 
mesos intensos que, de ben segur, recordarem com l’any 
de la pandèmia. Un any que sortirà als llibres d’història i 
romandrà present en tota una generació a la que haurà 
canviat la vida de forma definitiva. Un temps que hem vis-
cut, encara vivim, a ralentí, lent, mastegant els dies com 
mai, percebent el passar de les hores.

Potser pensarem que el millor de l’any 20 és que s’aca-
bi, que obri pas a una altra etapa més senzilla de viure, 
que ens permeti sortir al carrer ensenyant el somriure, no 
amagant-lo darrere una mascareta juntament amb la por 
que provoca la incertesa.

Malgrat tot, aquest any 20 suposa una oportunitat per 
reflexionar sobre  com vivim, com gastem el temps, amb 
qui el passem, per explorar sobre una altra manera de 
viure més adient amb la nostra naturalesa. Potser, apren-
drem a no consumir més del que necessitem, a gaudir de 
la natura i escoltar-la, a tenir més empatia pels altres, a no 
deixar-nos morir sols. Han estat dures les lliçons d’aquest 
any, ens ha ensenyat que no som immortals i que tenim 

pressa per viure sense fer-nos trampes al solitari. Ens por-
ta un mandant, un repte important, que si sabem escoltar 
pot fer que construïm un món més amable, autèntic, just 
i equitatiu.

Aquest serà un Nadal confinat, més íntim i conscient, 
per celebrar la vida i les coses petites de cada dia, perquè 
com diu el Petit Princep, l’essencial és invisible als ulls.

Que passeu unes bones festes amb els que us estimeu i 
que l’any 21 ens retorni la primavera, les fetes majors, les 
trobades, els espectacles, culturals, les lluites al carrer i 
els somriures sense mascareta. I que perduri la calma, el 
gaudir del passar de les hores, el consumisme conscient, 
el mirar-nos als ulls i la presència, que és el millor regal 
que podem fer als altres.

Bon Any Nou!

Llibertat presos i preses polítics i que els exiliats i exili-
ades tornin a casa.  

Sílvia Soliguer Fernàndez / Advocada i mediadora

ni cap favor m’espera,
ja no em sento persona,

no tinc calor ni llar.
Sols un fil d’esperança

a l’horitzó ja albiro,
un aura sense queixes
que em pugui acariciar.
I busco un rostre home
que em miri sense odi,

que sense orgull em parli
i hagi après a donar.

No sentir-me com desferra
en un món que em menysprea,

on sols la llum d’aurora
ens parla d’estimar.

                  
Enric Albertí Mias

La veu dels joves
Som tota la joventut responsables de 
la propagació del virus? 

Des de l’inici de la pandèmia, s’han 

emès constantment imatges i vídeos 
on es mostra a joves amb actituds 
poc responsables davant la situació 
crítica de la COVID-19. Festes mul-
titudinàries on no s’hi respecten les 
mesures sanitàries, on les reunions 
són massa nombroses, on les mas-
caretes llueixen per la seva absència i 
on les distàncies socials no existeixen.

Aquests companys de generació 
no ens representen. Soc la veu del 
col·lectiu de joves que no ens identi-
fiquem amb aquestes actituds irres-
ponsables. 

Bona part de la meva generació 
som més que conscients de la seri-
ositat de la situació sanitària que es-
tem vivint. És per això que actuem de 
manera responsable i compromesa. 
Sabem el què ens hi juguem i és la 
nostra responsabilitat col·laborar en 
frenar aquest maleït virus tot vetllant 
pel benestar de les nostres famílies.

Confieu en nosaltres, els joves. Ho 
estem fent bé.

Maria Herrero Almacha

Regalem vida
Per a mi, des de ben petita les dates 
de Nadal han estat un motiu d’alegria.

Aquest 2020 ha estat marcat per 
una devastadora pandèmia que ha 
deixat i aquesta deixant, dolor, triste-
sa i la pèrdua de persones estimades. 
El que es manté com sempre és la 
guerra entre els polítics per acon-
seguir un vot més, intentant treure 
profit de la profunda crisi econòmica i 
sanitària que estem patint.

Davant d’això, és conseqüent que el 
govern municipal, autonòmic o central 
es gasti quantitats desmesurades de 
diners en llums i decoració nadalenca?

Moment zero

2020

Elegants camps d’oliveres
que units laborem

perquè emparin i vetllin nostra terra,
sota la tèbia tardor del cel.

Olivera que a la nit,
la lluna banya de plata

besant el seu fruit,
dibuixant una silueta grata.

El vent batzega les branques,
el sol madura els seu fruit,

aromatitzant amb verd color
un agredolç  exquisit.

Aroma, color i gust
que es transforma en or molt fi,

que amanirà nostra taula,
aquest Nadal, amb un bon vi.

M. Carme Ariza

Oliveres
El meu racó
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Opinió Diuen els lectors

Economia d’estar per casa (120)

De Montoro a Montero (y tiro 
por que me toca)
Mentre el món científic es baralla per veure qui treu més 
rendiment a una hipotètica vacuna contra el virus que ens 
té enganxats, aquí els nostres il·lustres diputats es bara-
llen per repartir-se els milions d’euros que no tenim i que 
probablement no tindrem. 

Si el tema vacunes ja ratlla allò de per llogar-hi cadires, 
resulta que podrem triar; l’americana que et deixarà blau 
com un barrufet, la d’Oxford que et tornarà mico (és de-
rivada de la que cura el refredat dels ximpanzés), amb la 
russa Sputnik V pots agafar un globus que et posarà en 
òrbita, o la xinesa que t’aportarà un suau color groc. Vaja, 
tot un festival. 

Però parlem dels protagonistes: el Sr. Cristòbal Mon-
toro, exministre d’Hisenda i la Sra. Maria Jesús Montero 
actual ministre d’hisenda. Com en els cognoms, hi ha po-
ques diferències, tots dos han d’administrar la misèria, i 
malgrat els escarafalls dels de sempre quan no governen, 
els pressupostos que pretenen aprovar no difereixen mas-
sa dels últims made in Montoro prorrogats i prorrogats 
fins a l’extenuació. 

En el ball de l’escombra sempre n’hi ha un que es queda 
amb ella, en aquest cas es ERC qui s’emporta l’escombra 
cap a casa, que no és el mateix que escombrar cap a 
casa, com fan altres més espavilats, aquells que a cada 
bugada hi guanyen un llençol. Ja sabeu de qui parlo. 

Ara ens diu el Sr. Rufian, tot un exemple de moderació i 
saber fer en temes de negociació, que ha aconseguit que 
es pressuposti una inversió per a Catalunya de 2. 300 
milions, però no diu per quan ni com ni per a què, s’ha 
d’estudiar. 

També parla de crear una comissió bilateral per estudi-
ar l’harmonització fiscal i evitar així que altres comunitats 
practiquin el dumping fiscal, és a dir afavorir a les rendes i 
patrimonis més alts, com ara fa Madrid. I finalment, com a 
cirereta, aconseguir que l’administració central no fiscalitzi 
els recursos de la Generalitat. 

Si analitzem bé el que ha aconseguit veurem que la in-

versió no es mesura pel que es pressuposta si no pel que 
s’executa, i en aquest cas no sol passar mai del 60 %, 
encara que habitualment està molt per dessota. 

Pel que fa a la comissió bilateral, és una boutade, per-
què si afecta a totes les comunitats (menys als bascos i 
navarresos) tothom hi voldrà ficar cullerada. Si hi ha cafè, 
cafè per a tots. 

I si pretén que la Generalitat no hagi de passar comptes 
i informar del que es gasta, mentre es depengui del Fons 
de Liquiditat Autonòmic i dels pressupostos de l’Estat, és 
una utopia. 

Tot plegat, com diuen a la quina nadalenca, Catorze, aga-
fa un plat de merda i esmorza. 

D’acord que l’estat necessita un pressupost, com la Ge-
neralitat. Ambos han estat incapaços de tirar-ho endavant 
i ens anem arrossegant amb pressupostos prorrogats, sí 
que permeten operar en la despesa corrent, però no en el 
capítol d’inversions. 

En això haurien de prendre nota del que fan molts go-
verns locals, sí que els aproven de manera regular. 

I en aquest capítol intervenen les dues figures de l’encap-
çalament, el primer perquè va limitar el sostre de despesa 
dels ajuntaments, on no s’admet el dèficit, i a més l’obli-
gació de destinar els romanents (superàvit) a la reducció 
de l’endeutament i la segona precisament perquè, després 
d’un intent fallit d’apropiar-se d’aquests romanents, ha sus-
pès la clàusula d’estabilitat pressupostaria, permeten tem-
poralment que s’apliquin els romanents a altres finalitats, 
especialment a combatre el virus. 

Mireu si se’n poden fer de coses amb els nostres diners. 
Prometo estudiar els pressupostos generals a veure si 

en trec alguna cosa en clar. 
De moment qui hi surt guanyant és el Rei, li apugen el 

sou i a sus Señorias també. 
Bon Nadal i jugueu a la quina telemàtica. 
El que deia, Catorze. 

J. H. 

SOLUCIONS ALS ENTRETENIMENTS (PÀG. 103)
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Diuen els lectors Opinió

Un món d’absoluts. Un món amb sentit. No, no és el nos-
tre. El propòsit és, en efecte, una il·lusió. Hi ha una infinitat 
de camins, punts de vista, idearis i determinacions. De 
finalitats. Però malgrat poder arribar a ser satisfactòries 
i suficients aplicades individualment i fins i tot en societat, 
no són absolutes. No assoleixen una plenitud de sentit. No 
responen al sentit existencial. No existeix un propòsit raci-
onal més enllà de la creença. La transcendència és perce-
buda i interpretada, però segueix sent incompresa. No té 
garantia. I prenent com a premissa la pregunta sobre què 
és veritablement rellevant, un dels embrancaments de les 
seves respostes és que potser res té significat si no som 
capaços de discernir la silueta que és la comprensió del 
que concebem com a realitat.

Els propòsits dicten actes. Accions que, per què no, 
poden servir al que coneixem per progrés. Però des de 
l’òptica i supòsit de la manca de sentit global, quin valor 
té l’anomenat progrés? Què és qualsevol enteniment de 
prosperitat davant l’absència de finalitat? De què valen els 
nostres pensaments, actes i conviccions si no segueixen 
un camí de certesa? De res? Oh, no. O no ben bé. Doten 
la felicitat! Així de simple, així de trivial. I així d’important. 

La felicitat és, de fet, l’epicentre esperançador que fa més 
còmode la implícita resignació enfront del sense sentit 
existencial. Felicitat entesa no com a benestar personal, 
sinó com a expressió de la individualitat. De l’egoisme. Del 
desig i voluntat humana. Doncs, per retorçat i fàcilment 
mal interpretable que pugui sonar, tots els actes són ego-
istes. Tot arranca del desig individual, fins i tot quan és 
perjudicial per nosaltres mateixos. De l’establiment d’una 
constant balança en conflicte entre tot el que creiem, sen-
tim i pensem. L’altruisme no deixa de ser la manifestació 
d’una necessitat de compartir i auxiliar. D’una perspectiva i 
interpretació del propòsit personal envers el món. El com-
portament se sintetitza per eleccions dins les possibilitats 
i ambició de cadascú, condicionades, és clar, per l’aprecia-
ció de la realitat.  I aquest és l’atractiu. L’estat d’incertesa 
en què ens moguem, conscients o no. Ja que al cap i a la 
fi, és també vàlid concloure que la recerca d’un propòsit 
general, de la nostra existència, és atorgar-nos una arro-
gant importància i significança que no tenim per què tenir. 

Pol Esteba Masjuan

Raciocini

El propòsit és una il·lusió

Deixalles al bosc?
Anar al bosc a passejar és una de  les activitats més po-
pulars en aquests dies de confinament municipal dels caps 
de setmana. Molts cassanencs anem per les Gavarres a 
respirar l’aire fresc i sa, a mirar si trobem quatre bolets, 
a recollir quatre castanyes, cireres d’arboç o branquillons 
per a la llar de foc.

Jo sempre vaig amb el cistell i sempre el torno ben ple.  
La darrera setmana de novembre, justament coincidint 
amb la setmana europea de prevenció de residus, el meu 
cistell va tornar ple, però va ser ple de deixalles! I el meu 
cap va tornar ple de preguntes:

o Qui porta una llauna a bosc, no se la pot endur buida?
o Qui llença una roda de 4X4 al mig del bosc?
o Qui menja un entrepà, no el pot embolicar amb paper 

de cuina i després llençar-lo al contenidor?
o Qui passeja pel bosc, a peu, amb bici o amb cotxe, no 

li agrada un bosc net?
oQui llença residus al bosc, no sap que pot perjudicar els 

animals que hi viuen?
Penso  que tots els cassanencs junts ho podem solucio-

nar, podem fer de les nostres Gavarres un espai  lliure de 
residus. Només cal canviar uns quants hàbits quotidians:

o Reduïm residus innecessaris i difícils de degradar
o Tornem les deixalles al poble i dipositem-les als conte-

nidors o a la deixalleria.
o Fem recollida de les deixalles que trobem i deixem sem-

pre un lloc més net, tal com ens hauria agradat trobar-lo.
SOM-HI!

Xon

Mentre malalts no disposen de res-
piradors, els sanitaris de material de 
protecció i gent morint-per la manca 
de recursos.

Com a exemple, l’any 2019 la inver-
sió en la comunitat de Madrid va ser 
de tres milions d’euros i a Barcelona 

hi va haver una despesa d’un milió 
d’euros. Ara ens trobem a les portes 
d’un nou Nadal, amb nens plens d’il-
lusió esperant l’arribada del Pare Noel 
i dels Reis Mags d’Orient, dedicant 
una petita part de l’pressupost per fer 
activitats per als nens i que ells man-

tinguin la màgia de la Nadal seria sufi-
cient, i nosaltres siguem responsables 
i allarguem fins a la propera Nadal els 
regals de l’2019.

Regalem vida.
Paula Segovia
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Opinió De l’últim quadern

Apunts de l’últim quadern

Avís al possible lector: qui el descriu 
n’és un besnét, ara ja també besavi. 
Ell, el besavi Miquel, per creure, era 
un manyà important de Cassà als fi-
nals del segle XIX i principis del XX,  
provinent de Cadaqués. Era fill d’Ullà, 
i es casà a aquella població marinen-
ca on exercia amb prestància la seva 
professió fins que el destí proposà 
una alternança i aparegué a Cassà.

La causa directa, sentida explicar, 
fou la fil·loxera de la vinya que els anys 
1878-1881 acabà amb les plantaci-
ons vinícoles de l’Empordà, estenent 
la pobresa per aquesta i altres comar-
ques. La misèria resultant era notòria 
i els treballs o no eren demanats o 
mal pagats. Altrament, la vila de Cas-
sà, en un moment de puixança surera 
devia ostentar moviment, oferir atrac-
ció, i també bon acull. 

En Miquel Bertrán (a qui pretenc 
retraure...) i la seva esposa Maria es 

presentaren a Cassà amb tres fills ja 
juvenils, que em figuro (pel què s’en-
devina i he sondejat) desperts i do-
tats. Aquí, al poble, aviat foren tinguts 
en compte i anomenats “els cadaqu-
és”, “els tres cadaqués”. La imagina-
ció me’ls fa comparar, tot i diferents, 
amb la benanança de tres germans, 
de quan jo era jove, a qui dèiem “els 
dinàmics”.  També eren tres, ben 
trempats i amigables, provenien de 
Vilanova i l’apel·latiu era el del taller 
del seu pare.

Els tres joves “cadaqués” del segle 
XIX i ja movent-se per Cassà, es de-
ien, per ordre d’edat, Leandro, Galo 
i Firmo. No sé si ja els noms són 
indicatius del mode del pare o de la 
família. La dona del gran es deia Lli-
berata, i els seus nets apadrinats del 
firal, cosins meus ja difunts, Leandro 
i Lliberata. Tal vegada hi cap alguna 
deducció...

Emperò, allò que sí que sembla de-
finitori i és desencaixant i encaixador 
a la vegada, és que un esforçat ferrer 
i ferreter encaminés els tres fills que 
tenia cap a la música sense dubto-
ses alternatives com es donà el cas, 
fins la consecució de tres adeptes de 
l’harmonia musical cultivats entre fer-
ros, forjats i ferramentes.

El desxiframent i la catalogació del 
pare (el meu besavi), que ja feia molts 
anys que era mort quan vaig néixer, 
venien impresos en l’essència dels 
tres fills. Dels dos grans casats afora, 
l’un era compositor i crític musical, 
mentre l’altra, en Galo, casat a Canet 
de mar, era violinista;  el tercer, en 
Firmo, que és (era)  qui em val més 
per aquest fi, perquè era el meu avi i 
va viure amb mi fins que es va morir, 
havia sigut clarinetista i, encara molt 
jove, i després d’un exitós concert 
de presentació a l’antic cafè que en 

El besavi Miquel

Bones Festes!

Detalls de les reixes a les quals fa referència l’autor de l’article.

10    Llumiguia · núm. 814 · desembre 2020 



De l’últim quadern Opinió
dèiem de cal noi Martí, ja tocava a 
l’orquestra Unió de Cassà. Un ésser 
recordat de qui en sé la vida, el com-
portament i el pensament.

Era un home de la guerra de Cuba 
implicat en donar sempre els millors 
consells. Fou ell qui, quan jo era me-
nut i anava als “hermanos”, m’indicà 
les obres del seu pare manyà, per-
què les sabés i admirés. Només les 
que queien a la vora o es trobaven 
pel camí. Recordo una portalada al 
costat de l’hostal can Barretina (des-
prés Banc Popular i avui Banc de San-
tander), on ara hi ha un edifici nou i 
aleshores la dita gran porta de ferro 
resguardava unes piles de llenya que 
venia una dona gran. Molts anys més 
tard, aquella mateixa porta tancava el 
camió d’en Martí Mingo que cada dia 
anava a l’estació de Riudellots. Una 
altra porta amb annexes i floritures, 
per tant més amanerada, complicada 
i curiosa, però despintada i en mal 
estat, es trobava travessant el carrer 
de la Pau des del col·legi, en el pati 
d’un edifici rar, treballat i manierista, 
de planta baixa, que en dèiem el gas.  

Recordo bé que, molt més tard, als 
anys cinquanta, devia ser poc abans 
de casar-me, quan l’avi Firmo ja no hi 
era, ens arribà la notícia de la res-
tauració de l’artística porta del be-
savi Miquel; brillava recent pintada i 
les flors i més detalls eren plaents de 
debò. Fins la meva mare Maria Ber-

trán, neta de l’autor, la va anar a veu-
re. Ho havia portat a cap el conegut 
serraller Antoni Planas (Serreta) amb 
gust, competència i també plausible 
respecte, influït o ajudat pel seu fill 
Joan, marit de la dita besnéta Llibera-
ta. Tots finats avui.

Al Nadal de l’any passat, el 2019, 
quasi setanta anys després del me-
ritós restabliment, en el dinar de 
l’amplia descendència va sortir, fent 
història, la grata particularitat, i tot 
seguit la conseqüent decisió d’anar-la 
a veure. Els diferents cotxes baixaren 
d’Els Metges fins al carrer Primitiu 
Artigues i, en fruir de la grata con-
templació amb sentida evocació... 
allà hi trobarem una placa informati-
va que ben segur fa anys que hi és i 
ningú dels presents sabia. Llegint-la, 
en Miquel Bertrán no havia existit o 
s’ignorava a tal fi.  Abans, sense aque-
lla placa poc esclaridora, el subjectiu 
sentiment dels  descendents era més 
satisfactori...  

L’antic edifici pertinent, amb el seu 
preciosista estil modernista, enca-
ra ostenta, o  s’intueix, la pretensió 
i la il·lusió en què es decidí i es portà 
a cap com a central del gas acetilè 
per a l’alumat públic del poble a finals 
del segle XIX.  L’estil de l’obra exigia 
i s’acompanyaria d’una elaborada en-
trada amb correspondència, que fou 
possible per l’esmerç i els dots de 
l’aleshores vigent manyà Miquel Ber-

trán. La funció esperançada s’inaugu-
rà l’any 1901.

Naturalment el treball artístic i cu-
rat de la porta és més adient amb 
l’eucràsia de la inauguració que no 
pas amb la venerable antigalla en 
desús dels anys posteriors. Deu pas-
sar, i es compren, que per als aliens 
és difícil saber-ne res d’un avantpas-
sat tan llunyà en el temps i ja tirant 
a fantasmagòric. Però, la història és 
coherent, i l’ignorat s’escau amb l’artí-
fex avinent i coetani del projecte quan 
aquest fou alentidor.

I ara, em ve bé escriure un epíleg 
que és a part, però ve a compte. La 
meva mare María Bertrán, una dona 
molt llegida i sempre al corrent del 
què passava en el món, devia al seu 
avi Miquel l’haver-se casat amb la 
María Ballesta que seria la seva pa-
drina, i era també la cosina germa-
na d’en Galo Dalí, l’avi del gran pintor.  
El parentesc feia que la meva mare 
estiguès atenta al lluïment del famós 
Salvador amb cert orgull. Tenien la 
mateixa edat i moriren amb un any 
de diferència (1988-1989). Tots dos 
descansen en pau i ben segur que 
l’afamat artista mai no ho va saber.

Quan les meves filles i netes pinten, 
i ho fan amb art, penso que deu ser 
pels dons i dots despenjats de tot ple-
gat.

J. Barceló B.
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Opinió La Veu dels Partits / JxC

Hem manifestat i fet públic sense cap 
pudor i amb tota la transparència pos-
sible les diverses actuacions que ha 
anat fent l’equip de govern de l’Ajun-
tament però hi ha alguns temes que 
s’han mal interpretat o senzillament 
no s’han entès.

La pandèmia del COVID ha impedit 
la realització de moltes activitats en el 
nostre poble, ja siguin esportives, de 
caire social o culturals. I això ha pas-
sat a Cassà i ha passat a molts altres 
pobles i ciutats. El que sí no s’ha dei-
xat de fer, és intentar de totes-totes 
buscar alternatives per suplir-ho. La 
imaginació i altres formats han sigut 
l’alternativa. El que no es pot fer és 
jugar amb un tema tan important com 
la salut i la vida de les persones. S’ha 
actuat amb responsabilitat i seguint 
en tot moment els criteris que s’es-
taven demanant a la població per part 
de la conselleria de Salut i del govern 
de la Generalitat. No hem jugat amb 
foc per què no calia, igual que la de-
cisió de centenars de pobles d’aquest 
país que han decidit suspendre de 
manera preventiva les seves festes 
majors, fires, celebracions, compe-
ticions, etc., que podien representar 
un focus d’infecció. 

Un altre tema és la dels impostos i 
les ordenances fiscals. L’equip de go-
vern ha tingut des de començament 
de legislatura el discurs de control i 
ajust dels impostos municipals. Per 
aquest motiu es va baixar l’IBI un 5% 
l’any passat i es va baixar el preu pú-
blic de la Llar d’Infants, que s’han con-
gelat per aquest 2021. I amb ganes 
de no augmentar la pressió fiscal sols 
s’ha fet un increment molt petit en la 
recollida d’escombraries determinat 

per les exigències del contracte i la 
puja del cànon que hem d’assumir per 
portar-ho a Solius. Entenem que en 
un període com el que afrontem amb 
la pandèmia i les seves conseqüènci-
es hem de ser el màxim de curosos 
per no repercutir negativament l’eco-
nomia familiar. Les ordenances apro-
vades amb anterioritat i les que s’han 
aprovat aquest any van amb la matei-
xa línia, intentar ajudar a aquells qui 
més ho necessiten. Posar ordenan-
ces amb ajudes a la gent gran, famí-
lies monoparentals i nombroses, les 
ajudes als joves, l’ús de la deixalleria, 
per a construccions, per a millores 
energètiques són propostes concre-
tes i efectives, a més de representar 
un paquet econòmic important. Cada 
any n’hi ha més. Si es considera que 
no són suficients, el que es necessita 
és posar propostes a sobre la taula 
i discutir-les. En el ple d’ordenances 
l’oposició no en va presentar ni una. 
Mai ens havíem trobat en una situació 
de crisis sanitària, social i econòmica 
com aquesta i tenim clar que hem de 
fer tot el possible per que les ajudes 
puguin arribar a tothom.

Pel que fa al projecte de les Vies Ver-
des sols manifestar que en el Ple del 
mes de novembre es va aprovar el pro-
jecte definitiu, amb la curiosa absten-
ció del grup de l’oposició, i així poder 
entregar-lo al Consorci de les Vies Ver-
des per què faci la licitació de l’obra.

Des del primer dia ens han penjat 
la llufa que no estàvem interessats en 
tirar endavant aquest projecte i res 
més lluny de la realitat. El que no podí-
em fer és jugar amb un projecte que 
esta pressupostat en 2.100.456,92€ 
i que afecta a Cassà de la Selva, Llam-

billes, Campllong, Sant Andreu Salou i 
Fornells de la Selva i anar per lliures. Sí 
que és veritat que es va concedir una 
subvenció del FEDER (fons europeu) de 
750.000€ però era per a tot el projec-
te i no sols per Cassà. Per tant, el que 
s’ha fet és anar a demanar més finan-
çament per aquesta obra i que no sur-
ti tot de recursos propis. I així ha sigut. 
Durant tot aquest 2020 s’ha treballat 
per què el departament de Territori 
allargués el termini d’execució de l’obra 
i per lligar dues subvencions més: una 
que ve de Turisme de la Generalitat 
(FOMETNUR de 87.047,40€) i de la 
Diputació de Girona (331.476,30€). 
En el mateix sentit s’ha fet una modifi-
cació del traçat en algun punt per millo-
rar la seguretat, s’ha acordat amb els 
particulars la cessió dels terrenys per 
poder passar la via i s’ha resolt l’en-
creuament de la carretera de Caldes. I 
com no, buscant sempre la complicitat 
dels pobles veïns per a l’execució del 
projecte. No ha sigut fàcil però sembla 
que es va per bon camí. Resoldre el 
tema del finançament era cabdal per 
poder assumir una obra com aquesta. 

I per últim, el tema de la recollida de 
les escombraries i el reclamat canvi 
de model. No val a dir que nosaltres 
no hem fet res, per què amb ante-
rioritat, d’altres tampoc han fet res 
per canviar-ho. La situació de que 
hi ha dues empreses que gestionen 
els residus a Cassà ja ens l’hem tro-
bat quan ha començat la legislatura 
i aquesta situació, és la que es vol 
modificar fins on es pugui. Continuar 
amb el mateix sistema de recollida de 
residus no ens porta enlloc. No és 
viable econòmicament. Cada any el 
cost del servei augmentarà, igual que 

Aclariments de finals d’any
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Floristeria

el cànon que paguem per portar les 
deixalles a Solius. Però hi ha els con-
tractes que et lliguen i obliguen. Un 
no pot tirar pel dret i dir que farà un 
canvi de model sense haver resolt els 
contractes vigents. I en aquest punt 
des de fa mesos que s’hi està treba-
llant. Els contractes sempre es poden 
denunciar però s’ha de saber quan es 
pagarà d’indemnització i quan estem 
disposats a pagar per fer el canvi.

Per tant, hi ha dues coses que sí 
que podem fer a dia d’avui: actuar 
amb més civisme i que tothom reci-
cli de manera selectiva a casa seva. 
Treballem per fer tenir un poble més 
net, més sostenible i més ajustat als 
models que funcionen i que obliga la 
UE. Això passa per valorar molt bé les 
diferents possibilitats de gestió, les 
possibilitats jurídiques que podem uti-
litzar i per sobre de tot, saber el cost 
que representa el canvi de model. 

BONES FESTES!
Amb esperança i amb la col-

laboració de tothom hem de continuar 
endavant. Han sigut  mesos intensos 
de restriccions, tancament de nego-
cis, impediments, prohibicions, dub-
tes, recomanacions i sobretot molta 
incertesa. Mai ens haguéssim pensat 
que ens passaria una cosa així i real-
ment la pandèmia ens ha demostrat 
el grau de vulnerabilitat en el que vi-
vim. Ens havíem pensat que la nostra 
societat havia arribat a un nivell de 
confort, tranquil·litat  i equilibri econò-
mic que més o menys era estable i el 
que realment ha fet aflorar és la dura 
realitat. Vivíem en un núvol i ens ha 
tocat tocar de peus a terra. Durant 
aquest mesos hem vist com de fràgil 
és el nostre sistema sanitari i com de 
fràgil és la nostra economia. Depe-
nem molt dels que ens venen a veure. 
Som un país majoritàriament de ser-
veis i quan no hi ha clientela tenim un 
problema de grans dimensions. 

Aquesta reflexió suposem que era 

coneguda per molts però com que 
mai havia sortit de cop a la llum que-
dava com una mera possibilitat i no 
s’havia plantejat cap pla B. Amb tot, 
aquesta pandèmia també ha fet sortir 
allò més positiu de la nostra societat: 
la col·laboració, el voluntariat, la ima-
ginació, la reinversió i les ganes de 
superació. No són elements secun-
daris sinó que són pilars importan-
tíssims per una societat que vol tirar 
endavant. I és aquí on l’esperança, del 
“ens en sortirem”, que vam manifes-
tar durant setmanes, ens fa ser més 
optimistes.

Lamentablement això ha tingut un 
cost impressionant. Començant per 
sobre de tot per les persones que 
ens han deixat. Veïns i veïnes que la 
malaltia se’ls ha emportat sense cap 
remei per evitar-ho. De tots ells en te-
nim i tindrem un record per sempre 
més. Han marxat i ho han fet moltes 
vegades sense l’acompanyament que 
es mereixien, amb els familiars i cone-
guts al seu costat. Ha sigut un adéu 
terriblement trist que costarà pair. I 
aquestes festes de Nadal seran espe-
cialment sentides per la impossibilitat 
de retrobament, com fèiem sempre, 
amb familiars i amics. No ens podem 
resignar tot i les adversitats, ja que 
hi ha el futur en els que ens prece-
deixen. I per ells hem de continuar 
tirant endavant i lluitant cada dia per 
donar-los un futur millor que aquest 
present.

És per tot això, que us volem desit-
jar a totes les cassanenques i a tots 
els cassanencs unes bones festes. 
Amb l’esperança i en convenciment 
que l’esforç que hem hagut de supor-
tar aquest any ens serveixi per fer 
créixer un món millor. Molt bon Nadal 
i els millors desitjos per aquest any 
nou. 

Molta salut a tothom 

Secció local de Junts per Cassà
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El passat dijous 26 de novembre el 
govern de JxCat i PSC de Cassà de 
la Selva va aprovar la desafectació 
de la Sala la Coma. Amb el canvi de 
qualificació s’obre la porta a poder 
llogar aquesta sala o vendre-la en 
un futur.

Segons ha informat el govern, 
s’inicien el tràmits per llogar la “Sala 
la Coma” a CaixaBank, deixant així 
al poble sense accés a un espai on 
durant generacions hem vist expo-
sades les nadales dels més petits, 
on s’han fet nombroses exposicions 
culturals, on vam anar a votar l’1-O 
i on, entre altres coses, s’han ce-
lebrat casaments civils, nombroses 
reunions d’entitats o actes cultu-
rals. 

Perdem així un espai municipal, 
l’antiga sala de plens de l’antic ajun-
tament, una part d’un edifici emble-
màtic i representatiu de Cassà de 
la Selva.  La Sala la Coma no mereix 
acabar d’aquesta manera.

Des d’un inici, i així ho vam expressar 
també en el nostre programa electoral, 
des d’Esquerra Cassà hem proposat 
que l’edifici de l’antic ajuntament es 
pogués destinar a les entitats del po-
ble, conservant la sala d’exposicions i 
deixant-la a disposició de tots els cas-
sanencs i cassanenques; com creiem 
que ha de ser. 

Si aquesta actuació tira endavant es 
complica aquesta opció i probablement 
aquesta sala i part de la façana de l’an-
tic ajuntament, fins ara patrimoni muni-
cipal, passarà a formar part d’una ofici-
na bancària. Creiem que un espai tant 

utilitzat, emblemàtic, públic i al centre 
del nostre municipi no mereix acabar 
d’aquesta manera i amb aquest us.

NI VENDRE NI LLOGAR
L’anterior legislatura 2015-2019, la 
citada entitat bancària va proposar a 
l’anterior govern format per Esquerra 
Cassà la possibilitat de vendre o llogar 
l’edifici de l’ajuntament vell, ja fos tot o 
una part. Com no podia ser d’altra ma-
nera, nosaltres escoltem i parlem amb 
tothom qui ho demani.

Malgrat la oferta i l’interès de l’en-
titat, la nostra resposta va ser que 
enteníem que aquest edifici s’havia de 

convertir, un cop es poguessin res-
situar els serveis socials i el jutjat de 
pau a Can Trinxeria, en un espai per 
entitats, mantenint l’ús públic per les 
entitats i la cultura de Cassà. 

Així ho vàrem reflectir  de manera 
clara i inequívoca també al nostre 
programa electoral i l’entitat bancà-
ria va desistir d’aquest espai.  Per 
contra l’equip de govern actual no fa 
cap referència a aquest espai en el 
seu programa electoral, no defineix 
els usos de l’ajuntament vell després 
de 18 mesos de govern, excepte el 
de llogar aquest espai, i es dedica 
a fer afirmacions, mirant enrere, de 
compra o lloguer que no s’ajusten a 
la realitat. 

ACABEM UN 2020 MOLT 
COMPLICAT
Probablement quan llegiu aquest 
article estarem a punt de tancar 
aquest 2020 o faci pocs dies que 
haguem iniciat el 2021.

Aquest any 2020 ha estat un any 
molt complicat, durant el qual totes i 
tots hem hagut de fer front a una situa-
ció totalment excepcional com ha estat 
fer front a la gestió i els efectes de la 
pandèmia de la Covid-19.

A banda de, probablement, canviar 
els plans i perspectives de moltes cas-
sanenques i cassanencs de totes les 
edats, també ha tingut efectes devas-
tadors en l’economia, el dia a dia de les 
empreses, comerços, negocis d’autò-
noms, i també repercussions econòmi-
ques i socials en moltes famílies.

En els pitjors moments, tots hi hem 
posat el millor de nosaltres 
mateixos perquè els efectes 
d’aquesta pandèmia siguin el 
menors possibles i perquè, 
també des de l’ajuntament 
de Cassà, s’estigués al cos-
tat d’aquelles persones, col-
lectius o negocis que ho esti-
guin passant més malament.

L’any 2021, caldrà seguir 
alerta, i malauradament se-
gur que caldrà posar de nou 
ajudes per acompanyar les fa-
mílies i activitats econòmiques 
que es vegin afectades per la 
pandèmia. En aquest sentit 
des d’Esquerra Cassà segui-
rem amatents i treballant per 
proposar i articular les me-
sures que calguin per acom-
panyar aquells que es puguin 
veure afectats.

Ara més que mai, és im-
prescindible que totes les ad-
ministracions i també l’ajunta-

Opinió La Veu dels Partits / ERC

Reivindiquem mantenir l’ús públic de la Sala de la Coma: 
un espai emblemàtic i característic de Cassà
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ment de Cassà de la Selva aboquin tot 
el que calgui perquè ben aviat puguem 
deixar enrere la crisi econòmica i social 
derivada de la pandèmia.

No podem acabar aquestes parau-
les, sense un sentit record a totes les 
víctimes d’aquesta malaltia, i una gran 
abraçada a totes les famílies que d’algu-
na manera o altra els hagi pogut colpe-
jar. Aquesta és sens dubte la pitjor part 
d’aquesta situació. A tots vosaltres, el 
nostre més sentit condol.

ENCETEM EL 2021
Esperem que el nou any que comen-
cem sigui l’any en que tombem definiti-
vament la Covid-19, i que malgrat ens 
haguem d’abocar en pal·liar els efectes 
econòmics i socials que està causant, 
puguem reprendre de nou les nostres 
vides.

Pels infants i joves que ha trastocat el 
seu dia a dia, des de la llar d’infants fins 

a la universitat, i la manera com s’han 
de relacionar amb els seus amics i ami-
gues, pels comerços i activitats econò-
miques de Cassà que han hagut de fer 
front a situacions molt dures, i per to-
tes les persones que d’alguna manera 
o altra hem vist alterada la nostra vida, 
els nostres plans, i les expectatives de 
futur.

Esperem que aquesta pandèmia sigui 
història ben aviat, i que puguem retro-
bar-nos a la Plaça de la Coma mentre 
ballen els gegants a la Festa Major, es-
perant els Reis Mags d’Orient, a la so-
bretaula del Xic-Xec de la Fira del Tap, 
per Santa Tecla, ja entrada la matinada 
a les barraques, a un vespre de cine-
ma, ballant a la llar de jubilats, a una nit 
del Càntut al Centro, o a qualsevol dels 
diversos bars i restaurants de Cassà.

Llibertat presos i preses polítiques:
Malgrat que la Covid-19 ha capgirat 

les vides de molts de nosaltres, hi ha 
aspectes que seguim sense resoldre, 

i ara amb la situació generada per la 
pandèmia, de fet, s’han agreujat.

Acabem aquest 2020 en el qual en-
cara tenim els nostres representants, 
elegits democràticament, a presó i 
alguns d’ells a l’exili. Una anomalia de-
mocràtica i sens dubte una absoluta 
injustícia.

No deixarem de treballar per la lli-
bertat dels presos i preses polítics, el 
retorn dels exiliats, i la fi de la repressió 
sobre els milers de catalans i catalanes 
que la pateixen o han patit en algun mo-
ment.

Sense perdre mai de vista el nostre 
objectiu: una República Catalana per a 
tothom, socialment justa, econòmica-
ment pròspera, amb igualtat d’oportu-
nitats i sostenible mediambientalment.

Esperem que aquest 2021 que en-
cetem avancem en aquests objectius.

 

Esquerra Cassà de la Selva
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Cassà al dia Ple Municipal

La polèmica pel futur lloguer de la 
Sala de la Coma a una entitat ban-
cària continua essent element de 
polèmica en els plens municipals i en 
aquesta ocasió més enllà, ja que des 
de l’oposició es va fer un acte de pú-
blic rebuig a la proposta de l’equip de 
govern. Malgrat aquesta oposició que 
també ha tingut  una certa repercus-
sió a les xarxes, l’equip de govern de 
l’Ajuntament de Cassà continua enda-
vant en la seva voluntat de llogar la 
fins ara sala d’exposicions La Coma a 
Caixabank. En el ple del mes de no-
vembre va fer un pas més en aprovar  
canviar la qualificació jurídica de la 
sala d’exposicions de l’edifici de l’an-
tic Ajuntament situat a la plaça de la 
Coma de ser un bé de domini públic a 
un bé de caràcter patrimonial. Els vuit 
regidors d’Esquerra van votar en con-
tra d’aquesta proposta mentre que 
l’alcalde, Robert Mundet, va defensar 
aquesta decisió perquè es considera 
que les activitats que es feien a la Sala 
La Coma tenen altres espais com la 
Sala Galà o Can Trinxeria per dur-se a 
terme. L’alcalde va avançar que en el 
futur tots els serveis que actualment 
són a l’antic Ajuntament (essencial-
ment el jutjat de pau i els serveis soci-
als) passaran a  Can Trinxeria.

Des d’ERC es va lamentar aquesta 
decisió reivindicant que l’antic Ajun-
tament hauria de ser un edifici que 
donés serveis a les entitats cassa-
nenques i remarcant totes les activi-
tats que es feien  a la Sala la Coma 
i que ara no s’hi podrien fer. A més, 
des d’Esquerra van insistir en el seu 
projecte de mantenir l’actual edifici de 
l’Ajuntament vell com a seu de dife-

rents entitats locals amb la qual cosa 
es mantindria el servei públic que con-
sideren que s’ha de donar a aquest 
local. Des del govern municipal, l’alcal-
de, Robert Mundet, va recordar que 
actualment a Cassà hi ha una sèrie 
d’edificis que donen resposta a les ne-
cessitats de la població com Can Trin-
xeria, l’Escorxador, la Sala Galà... que 
perfectament cobririen el fet que la 
Sala la Coma passés a ser de lloguer. 
Des d’ERC, Vallès  va insistir que no hi 
havia un espai com aquest, que no ne-
cessitava  la presència de conserges 
i que era molt pràctic i va dir que a 
més no hi estaven d’acord, en perdre 

un espai municipal i que era el primer 
cop que es feia un canvi d’aquesta 
condició. 

Mundet va insistir que no es limitava 
cap espai a les entitats o a la cultura 
sinó que tractava de racionalitzar els 
espais  i amortitzar els locals que es-
tan oberts assegurant que no hi hau-
ria cap entitat que es quedés sense 
sala per aquest possible lloguer. Des 
del PSC Marià Montsunyer va asse-
gurar que l’anterior govern de Cassà 
(el d’ERC) volia vendre aquest local a 
la Caixa i  que amb aquesta operació 
a més de beneficiar els interessos de 
l’Ajuntament  es milloren els serveis 
que podrà donar Caixabank. Vallès li va 
respondre recordant que en la campa-
nya electoral havia assegurat que els 
serveis socials havien de quedar-se a 
l’Ajuntament; sobre la venda que volia 
fer ERC, el portaveu d’Esquerra Vallés 
el va acusar de tenir “una gran capa-
citat d’inventiva” i que abans de parlar 
“s’hauria d’assabentar del que diu”. 
(Trobareu més informació sobre el 
tema en les pàgines dels grups polítics 
d’aquest exemplar de Llumiguia).

EL 14F, EN UN SOL COL·LEGI 
ELECTORAL
Per altra banda  segons es va infor-
mar al ple, atesa la situació de pan-

Continua el debat pel lloguer 
de la Sala la Coma a la Caixa

Esquerra es mobilitza contra la cessió d’aquest espai públic

Representants d’Esquerra de Cassà van fer un acte públic davant la Sala la Coma per revindicar que 
se’n mantingués l’ús públic.
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Ple Municipal Cassà al dia

Temes tractats al ple ordinari del dia 26 de novembre:
1.- Aprovació acta ple municipal de 29/10/2020, sessió telemàtica. 

Aprovada per unanimitat.
2.- Donar compte decrets d’alcaldia núm. 2020/1859 a 2020/2183. Es 

dona compte.
3.- Aprovació pla d’obres de manteniment i millora del cementiri municipal 

i tanatori corresponent a l’any 2020. Aprovat per unanimitat.
4.- Adjudicació de l’alienació de la parcel·la sobrera terreny de referència 

cadastral 17049a005002140000uz, sòl no urbanitzable de caràcter pa-
trimonial, d’antiga vialitat del polígon industrial per procediment negociat. 
Aprovada per unanimitat.

5.- Adjudicació de l’alienació de la parcel·la sobrera dels terrenys de refe-
rència cadastral 17049a005002120000ue, 7049a005090530000uw i 
17049a005002130000us, sòl no urbanitzable de caràcter patrimonial, d’ 
antiga vialitat del polígon industrial per procediment negociat. Aprovada per 
unanimitat.

6.- Desafectació sala d’exposicions plaça de la Coma. Aprovada amb nou 
vots a favor (PSC i JxC) i vuit en contra (ERC)

7.- Convalidació de l’acord de cessió d’ús de la finca de l’aparcament can 
Molinas. Aprovada per unanimitat.

8.- Donar compte informe morositat 3t 2020. Es dona compte.
9.- Donar compte període mig de pagament 3t 2020. Es dona compte
10.- Declaració concurrència bonificació ICIO. Aprovació per unanimitat (16 

regidors perquè Cañigueral s’absenta)
11.- Modificació Ordenances Fiscals núm. 24. Aprovada per unanimitat.
12.- Aprovació convocatòria i bases subvencions terrasses. Aprovada per 

unanimitat
13.- Moció del grup municipal d’ERC per reclamar una aturada dels des-

nonaments mentre duri la pandèmia. Aprovada amb 16 vots a favor i una 
abstenció (PSC)

14.- Moció del grup municipal d’ERC amb motiu del 25 de novembre, Dia 
internacional contra la violència envers les dones. Aprovada per unanimitat.

15.- Moció conjunta dels grups municipals de Junts per Cassà i ERC de 
rebuig a l’aprovació de la llei de bombers estatal i mostrar el suport al model 
català del servei prevenció, extinció d’incendis i salvament (SPEIS).

Aprovada per 16 vots a favor (JxC i ERC) i un en contra del PSC
16, 17 i 18: Dos temes urgents de les obres de les vies verdes; finalitzar 

els projectes executius i presentar-los al consorci per a la seva licitació.
Per unanimitat s’introdueixen els dos punts amb caràcter d’urgència.
Aprovació de l’obra local que afecta Cassà, Llambilles, Sant Andreu, Camp-

llong i Fornells. Fases 1 i 2.
Aprovats tots dos amb 9 vots a favor de JxC i el PSC i vuit abstencions 

d’ERC
19.- Informes d’alcaldia i regidors
20.- Precs i preguntes

Temes del ple de novembre
dèmia i per garantir les mesures 
sanitàries adequades a les properes 
eleccions del mes de febrer no hi hau-
rà els col·legis electorals habituals 
sinó que es posaran totes les meses 
conjuntes al pavelló polivalent, seguint 
les recomanacions i els protocols es-
tablerts per Generalitat. Precisament 
la Sala de la Coma era la seu d’un dels 
col·legis electorals

Altrament, el ple de novembre va 
aprovar una reducció de les taxes de 
les terrasses dels bars i restaurants 
per donar-los un suport pels efectes 
de la pandèmia.

També es van aprovar tres mocions 
presentades pels grups polítics, dues 
per Esquerra i una conjuntament per 
ERC i JxC.

A la primera, la presentada per ERC 
per aturar els desnonaments mentre 
duri la pandèmia hi va haver discrepàn-
cies en el si de l’equip de govern. Per 
una banda la regidora de serveis so-
cials Núria Salvans (JxC) va recordar 
que els desnonaments afectaven el 
col·lectiu més feble i que des de l’Ajun-
tament s’estaven fent activitats per 
tenir contactes amb grans tenidors 
recordant que falten polítiques clares 
i que els ajuntaments estan lligats de 
mans i peus i necessiten que instàn-
cies superiors hi actuïn. Per això el 
grup de Junts per Cassà van manifes-
tar el seu suport a la moció; en canvi 
des del PSC Marià Montsunyer s’hi va 
mostrar en contra (va votar absten-
ció) ja que era una moció atemporal i 
el mateix dijous a les 12:50 el govern 
havia anunciat que té previst un reial 
decret per aturar els desnonaments 
per la qual cosa no tenia gaire sen-
tit presentar-la. Per contra, l’alcalde 
Robert Mundet va dir que les negoci-
acions del govern espanyol no tenien 
res a veure amb la moció i que el que 
s’havia anunciat a Madrid era una pro-
posta i “ja veurem com acaba”. Va ser 
aprovada per unanimitat la moció en 
contra de la violència sobre les dones 
i en canvi el PSC també es va manifes-
tar en contra d’una proposta d’ERC i 
JxC en relació a la proposta de la nova 
llei de bombers de l’estat.  

ENDAVANT AMB LES VIES VER-
DES
En el ple de novembre es van introduir 
dos temes per urgència que correspo-
nien a l’aprovació dels dos projectes 
d’obra local relatius a les vies verdes

Els dos trams de via verda  aprovats 
s’inclouen en el projecte global que  
afecten els municipis de Cassà, Llambi-
lles, Sant Andreu, Campllong i Fornells. 
L’alcalde Robert Mundet, va recordar 
que el projecte de vies verdes és molt 
ambiciós i que tot i que hi ha hagut ne-
gociacions llargues, així ho han entès 
els propietaris per donar suport als tra-
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Els grups municipals representats de Junts per Cassa i 
ERC, van presentar una moció de suport a la llei de bom-
bers catalana (aporvada amb 16 vots a favor) que, entre 
altres aspectes destacava els següents:

 Atès que el Congreso de Diputados a iniciativa del Grup 
Parlamentari Confederal de Unidas Podemos- En Comu 
Podem-Galicia en Comun, i amb el suport del PSOE-PSC 
s’està tramitant la Proposició de Llei de Coordinació dels 
serveis de prevenció, extinció d’incendis i salvament en el 
mare del Sistema Nacional de Protecció Civil que afectaria 
greument a les competències sabre el Cos de Bombers 
de la Generalitat i en desmantellaria l’actual model d’exit. 

• Ates que aquesta proposició de llei el que pretén es 
centralitzar el sistema, unificant, homogeneïtzant i coor-
dinant el sistema des del govern de Madrid, envaint les 
competències pròpies de Catalunya, sense millorar les 
condicions laborals dels bombers ni el servei que ofereixen 
a la ciutadania i abandonant un sistema d’èxit en matèria 
d’emergències, serveis de prevenció i extinció d’incendis, 
basat en un model mixt que inclou també el Cos de Bom-
bers voluntaris.  Proposem que el Pe acordi:

1. Mostrar el rebuig a l’aprovació d’una llei de bombers 
estatal perque suposa una clara invasió de competències. 

2. Demanar al govern espanyol la retirada de les inici-
atives Proyecto de acuerdo del consejo de ministros por 
el que se aprueba el Plan estatal General de Emergencias 
(PLEGEM) i la proposición de Ley de coordinación de los 
Servicios de prevención, extinción de incendios y salvamen-
tos en el marco del sistema nacional de protección civil. 

3. Mostrar tot el suport al model català del servei pre-
venció, extinció d’incendis i salvament (SPEIS), reafirmant 
les competències establertes en l’Estatut de Catalunya 
i desenvolupades en la Llei 5/1994, de 4 de maig, de 
regulació dels serveis de prevenció, extinció d’incendis i 
salvaments de Catalunya, que ha esdevingut també tot un 
èxit i un exemple de coordinació administrativa entre els 
Bombers de la Generalitat de Catalunya i els Bombers de 
I’ Ajuntament de Barcelona i amb un molt ban servei a la 

ciutadania de Catalunya. 
4. Reconèixer i realçar l’excel·lent feina del Cos de Bom-

bers de la Generalitat de Catalunya conjuntament amb el 
Cos dels Bombers Voluntaris i donar suport als diferents 
plans de desenvolupament i creixement de l’estructura 
del Servei de Prevenció, extinció d’Incendis i Salvaments 
(SPEIS) que són el Pa Estratègic 2017-2022 i el Pla Bom-
bers 2025. Felicitem a tots els seus membres per totes 
les tasques dutes durant anys en favor de la ciutat i el 
benestar i la seguretat de la nostra ciutadania. 

5. Exigir al govern espanyol el respecte a l’autonomia 
i competències territorials per desenvolupar el seu propi 
model d’emergències. 

6. Condemnar qualsevol atac i intent de desmantella-
ment del model català i de prevenció, extinció d’incendis i 
salvament. 

Traslladar aquests acords als grups parlamentaris del 
Congres dels Diputats, al Govern Espanyol, a la conselleria 
d’Interior i ales associacions de professionals de bombers 
i a Bombers per la República. 

Bones 

Festes!

jectes presentats. El projecte total cos-
tarà 2.013.000€ amb IVA inclòs, dels 
quals 830.000€ seran pel tram que 
afecta el municipi de Cassà (la suma 
dels dos projectes que es van presen-
tar al ple). El pressupost definitiu s’ha 
rebaixat respecte  a l’inicial que hi havia  
per canvis en el traçat i des de l’equip 
de govern es va recordar que “en un 
primer moment vam deixar clar que la 
proposta era molt ambiciosa, feia molt 
de respecte i calia trobar la manera de 
finançar-la”. Mundet va recordar que a 
més de l’ajut del FEDER se n’han acon-
seguit dos més de turisme de la Gene-
ralitat i de la Diputació de Girona. Cas-
sà de la Selva té previst finançar l’obra 
en tres anys (2021-23) 167.000€ al 
2021 i 127.380€ el 2022 i el 2023, 
i ha d’estar executada abans del 31 de 
desembre de 2021.

Ja en la part final del ple (que va 
durar tres hores i mitja)  en l’apar-
tat d’informes d’alcaldia i regidors, 
Robert Mundet va informar de l’evo-
lució de la pandèmia a Cassà que tot 
i que s’havia passat d’un risc alt a un 

de mitjà calia continuar treballant per 
mantenir les mesures de prevenció. 
També va explicar que la Generalitat 
havia començat les obres de la depu-
radora de Cassà i que s’estaven en-
llestint els treballs  a l’antiga sala de 
rehabilitació de la Residència geriàtri-
ca per destinar-la a centre de dia.

El regidor del PSC, responsable de 
governació, Marià Montsunyer va in-
formar que s’havia reunit amb la fiscal 
en cap per tractar el tema dels de-
linqüents habituals que creen proble-
mes de convivència en alguna sectors 
de la vila i va expressar el seu conven-
ciment que aquesta gestió permetria 
obtenir resultats en breu.

SUBVENCIONS QUE S’HAN DE 
RETORNAR
En el torn de precs i preguntes, el por-
taveu d’ERC Martí Vallès va preguntar 
per unes  subvencions (al patronat  de 
La Salle i al Foment Deportiu Cassa-
nenc) que segons l’auditoria s’havien 
justificat malament i s’haurien de re-
tornar. El regidor d’hisenda Joan Ignasi 

Gispert va dir que la subvenció s’ha-
via de retornar, que seguia el procés 
administratiu i que l’Ajuntament no hi 
havia de fer res, cosa que va indignar 
el portaveu d’ERC que va dir que  l’Ajun-
tament sí que hauria de treballar per 
ajudar les entitats i que havien d’en-
tendre i ajudar-les en els problemes 
que poguessin tenir. En aquest sentit, 
l’alcalde va aclarir que sí que s’estava 
treballant en resoldre el tema.

I entre molts altres temes, el ple va 
acabar parlant de les puces que ha-
vien aparegut a Can Frigola, de què 
l’alcalde havia decretat personalment 
en tancament de placeta de Ca la 
Marcela, perquè els veïns patien per 
la seva seguretat, que es traslladaven 
els jocs per la mainada del parc de 
l’Estació perquè en el lloc actual mo-
lestaven els veïns,  i que s’eliminaven 
els punts de recollida d’oli perquè se’n 
feia molt mal ús i com alternativa hi 
haa  la deixalleria.

Text: Joan Carles Codolà
Foto: Eduard Duran

Suport a la llei de bombers catalana
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Ja dèiem el mes passat que amb els 
plens telemàtics les coses no queden 
tan clares com en les sessions presen-
cials i en la sessió del mes de novem-
bre en vam tenir un altre exemple. La 
regidora d‘ERC Txell Rabionet pregun-
ta a  l’alcalde com està el tema dels 
llums del camp de futbol (la revisió de 
les obres fetes que no es corresponen 
al que estava previst en el concurs) i 
l’alcalde respon que s’han arranjat uns 
desguassos amb la qual cosa la gespa 
ja no embrutirà la roba dels nens i ne-
nes que juguen a futbol.

La Txell va dir: molt bé i gràcies; però 
i els llums, què és  el que havia pregun-
tat?  I llavors, un cop aclarida la confu-
sió, l’equip de govern  va poder explicar 
que l’empresa que  havia fet la instal-
lació “havia desaparegut del mapa” com 
es diu vulgarment, amb la qual cosa 
era complicat saber a qui reclamar per 
aconseguir que el camp tingui la llum 
que necessita. Sembla que tot plegat  
haurà d’acabar als jutjats per acon-
seguir que el flamant projecte que va 
guanyar els pressupostos participatius 
esdevingui la realitat que s’esperava els 
nous fanals compleixin la seva funció i 
donin llum  a tots els racons del camp 
de futbol, com ha de ser.

I es veu que les empreses que no 
compleixen les previsions d’actuaci-
ons contractades amb l’Ajuntament 
són unes quantes pel que es va veure 
(bé, veure, no gaire) i sentir en el ple. 
L’empresa  executora de les obres de 
l’aparcament de la zona esportiva que 
finalment s’han acabat a empentes i ro-
dolons és una altra que  no ha deixat 
bon regust de boca als responsables 
municipals. L’alcalde, Robert Mundet, 
va deixar ben clar que no volia saber 
res més d’aquesta empresa i que com  
més lluny millor. I quan des de l’oposició 
se li va proposar que es reclamessin 
danys   i perjudicis va ser contundent en 
afirmar que no en volia saber res més. 
És el que passa a vegades amb els con-
tractes a les administracions públiques, 
que  el factor econòmic és el que s’ha 
de valorar més i no es poden tenir en 
compte altres factors de qualitat, expe-
riència o calendari que contribuirien a 
fer obres de més qualitat i en menys 
temps.

Els problemes tècnics al ple van tor-
nar a presentar-se com gairebé en 
cada sessió, amb una tallada inoportu-
na de connexió telemàtica quan estava 
parlant el cap de l’oposició Martí Vallès. 
I en Martí va explicar  que havia canviat 
de companyia de fibra i que es veu que 
el canvi no acabava d’anar bé. Un pro-

blema que sembla que és habitual, d’al-
tra banda ateses la comprensió i solida-
ritat que va aixecar la seva explicació.

El regidor del PSC no va trobar la pa-
raula adequada per expressar els seus 
sentiments en relació a una proposta 
que presentaren Des d’ERC per dema-
nar que s’aturessin els desnonaments 
en temps de pandèmia. Montsunyer va 
dir que no podia amagar el seu “asom-
bro” per la proposta  perquè entenia 
que unes hores abans des de Podemos 
–al govern de l’estat- ja s’havia dit que 
es prendria alguna decisió en aquesta 
línia. En tot cas des d’ERC ja li van dir 
que no calia astorar-se ni sorprendre’s 
que  la moció tenia plena vigència, ja 
que les declaracions d’alguns membres 
del govern espanyol (PSOE-Podemos)  
són declaracions que a vegades no 
s’acaben complint i que raó de més 
per pressionar per tal que l’acord sigui 
una realitat en forma de decret. Al final 
Montsunyer es va abstenir en la moció  
tot i que l’alcalde li va recordar que en el 
tema dels desnonaments que afecten 
els més febles convé anar junts.

De fet, les mocions són el punt feble 
de la unitat de l’equip de govern, ja que 
n’hi ha unes quantes que deixen clara 
la manca de sintonia l’hora d’afrontar 
segons quines qüestions d’àmbit supra-
municipal on es veu que Junts per Cas-
sà i el PSC no estan gaire en la mateixa 
ona i el regidor del PSC es queda sol 
contra els altres setze integrants del 
consistori. Va ser el cas de la moció 

presentada conjuntament per ERC i JxC 
per mostrar el seu suport als serveis 
de bombers de la Generalitat i al mante-
niment de les competències actuals en 
relació a un projecte presentat pel go-
vern central. Montsunyer va criticar du-
rament el centralisme barceloní, que va 
dir que era pitjor que el de Madrid i va 
reclamar que a Catalunya es posessin 
més mitjans per als bombers, que va 
recordar que  feien jornades molt dures 
en condicions extremes per mostrar el 
seu desacord amb la moció que anava 
en contra d’un determinat centralisme 
sense tenir en compte que el de Bar-
celona és pitjor. Segons Montsunyer el 
projecte proposat per Podemos és no-
més un intent de coordinar els serveis 
d’extinció d’incendis de tot l’Estat espa-
nyol i  no una mesura centralitzadora.

Per cert que el regidor del PSC va 
dir dies després  en la mensual entre-
vista a Ràdio Cassà que a ell li agrada 
molt el sistema de plens telemàtics i va 
dir que hi trobava més avantatges que 
inconvenients. No va concretar quins 
avantatges hi trobava, però és evident 
que si es vol mantenir un mínim de con-
trol ciutadà sobre la gestió dels polítics 
que hem de votar cada quatre anys, el 
mínim que se’ls pot demanar és que un 
cop al mes exposin públicament i amb 
tota transparència la seva gestió i es 
pugui fer un debat en condicions entre 
tots els membres del consistori. 

Joan Carles Codolà

Una mica en broma, però no tant...

L’eficàcia dels plens telemàtics
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Moció per reclamar una aturada dels desnonaments men-
tre duri la pandèmia L’accés a l’habitatge es un dels reptes 
més grans que tenim al davant i a la que hem de donar 
resposta com a administracions. Venim patint una crisi 
d’accés des de 2008, que lluny de solucionar-se, s’ha cro-
nificat els darrers any, en bona part per l’increment del 
preu del lloguer, ja que la major part del pare d’immobles 
esta en mans de grans propietaris i bancs, a qui ja perto-
ca que els exigim el retorn dels diners amb que els vam 
rescatar el 2008.  . . . /. . . 

La realitat és, però, que el degoteig de desnonaments ha 
estat constant i sembla que la pròrroga vigent no es sufici-
ent per cobrir totes les situacions, i deixa fora les persones 
en vulnerabilitat pre-COVID i aquelles persones en vulnerabi-
litat sobrevinguda no demostrable, a banda de curta en el 
termini, ja que nomes arriba a 31 gener de 2021. 

Sembla evident doncs que la moratòria decretada pel Go-
vern de l’Estat Espanyol no es una mesura efectiva tenint 
en compte que els desnonaments a causa de la COVID-19 
tenen un procés judicial llarg que va mes enllà de l’horitzó 
temporal marcat. La paralització temporal dels desnona-
ments ha estat més relacionada amb la paralització de 
l’activitat dels jutjats, que amb els efectes de la moratòria 
decretada pel Govern de l’Estat Espanyol. 

El govern català, malgrat no tenir les competències ple-
nes en aquesta matèria, ha decidit impulsar una sèrie de 
mesures i decrets per protegir les famílies mes vulnera-
bles i davant la inacció del govern espanyol. . . . /. . . 

Des del món local no podem tolerar més excuses davant 

els centenars de famílies vulnerables expulsades de casa 
seva sense una alternativa. Cal, doncs, accions valentes de 
qui te la capacitat per fer-ho, per aturar els desnonaments 
i buscar alternatives per protegir les famílies més vulnera-
bles que són els que mes pateixen la crisi social i política 
derivada de la pandèmia de la covid-19. Garantir el dret a 
un habitatge digne no va en contra del propietari sinó que 
garanteix la millora de les condicions de l’habitatge. 

Per tot això, el grup municipal d’Esquerra Republicana-
AM, proposem l’aprovació dels següents acords:

PRIMER. Mostrar el suport d’aquest consistori al Decret 
llei 37/2020, de 3 de novembre, de reforç de la protecció 
del dret a l’habitatge davant els efectes de la pandèmia 
de la COVID-19 aprovat pel Govern català, i demanar als 
jutges que l’apliquin fins que el Govern espanyol no realitzi 
allò instat en els punts següents d’aquesta moció. 

SEGON. Instar al Govern espanyol a aturar l’execució de 
llançaments de desnonaments eliminant el requisit d’acre-
ditació de vulnerabilitat sobrevinguda a la moratòria apro-
vada, aixi com la seva ampliació temporal, com a mínim 
fins que la situació d’emergència sanitària s’acabi. 

TERCER. Instar al Govern espanyol a modificar la Llei 
1/2000, de 7 de gener, d’Enjuiciamiento Civil, per tal d’in-
admetre a tràmit les noves demandes, la suspensió de les 
demandes en curs, i la interrupció dels llançaments de grans 
tenidors que no acreditin l’oferta de lloguer social previa. 

QUART. Traslladar aquests acords al Govern espanyol i 
als grups parlamentaris delCongres dels Diputats. 

Moció amb motiu del 25 de novem-
bre, dia internacional contra la violèn-
cia envers les dones

Exposició de motius:
La violència contra les dones es una 

realitat persistent i cruenta que es 
manifesta de formes diverses (sexu-
al, econòmica, psicològica i simbòlica, 
entre d’altres). Aquestes violències 
són fruit del patriarcat, Sistema so-
cial que situa a l’home en una posició 
dominant i superior envers les dones. 
Cal deconstruir la nostra societat per 
poder superar les desigualtats i crear 
noves formes de relació basades en la 
llibertat i la igualtat. 

. . . /. . . En aquest context de pan-
dèmia, les violències masclistes s’han 
invisibilitzat més que mai i les dones 
s’han trobat confinades amb el seu 
agressor. Ens cal abordar de mane-
ra prioritària les violències envers les 
dones mitjançant la implementació de 
polítiques públiques preventives que 

actuïn sobre les discriminacions i vul-
neracions dels drets humans de les 
dones, en concret i de totes les perso-
nes, sigui quina sigui la seva identitat 
de gènere, en general. Es necessari 
sumar esforços i crear dinàmiques de 
treball cooperatiu que ens permetin 
crear conjuntament sistemes innova-
dors per eradicar definitivament la vi-
olència masclista que representa una 
greu vulneració dels drets humans i 
atempta contra la llibertat individual i 
la igualtat efectiva entre dones i ho-
mes. 

Volem municipis lliures de violències 
masclistes. Per tot això el Grup Muni-
cipal d’Esquerra Republicana, demana 
que el Ple adopti els següents acords. 

1. - Condemnar els feminicidis totes 
les expressions de les violències mas-
clistes manifestant el compromís de 
treballar per fer del nostre municipi 
un espai lliure de violència masclista, 
dissenyant instruments específics per 
a la prevenció i la sensibilització en 

igualtat que ataqui des de l’origen la 
cultura patriarcal que atempta

contra la vida i els drets de les do-
nes. 

2. - Elaborar un informe d’impacte 
de la Covid-19 envers les violències 
masclistes a nivell municipal. 

3. - Impulsar els recursos d’atenció 
i prevenció (com els SIE i els SIAD)

4. - Garantir la formació especialit-
zada en perspectiva de gènere dels i 
les professionals que intervenen en 
els circuits de la violència masclista. 

5. - Instar els organismes i institu-
cions supramunicipals a vetllar per la 
igualtat d’oportunitats des de la pers-
pectiva de gènere i la protecció de les 
dones i els infants en casos de violèn-
cia masclista. 

6. - Manifestar el compromís per 
eradicar i actuar amb determinació 
contra qualsevol manifestació sexista 
i estereotipada a les activitats i espais 
culturals i d’oci que rebin el suport de 
l’Ajuntament. 

Aturar els desnonaments en 
temps de pandèmia

Suport al Dia Internacional contra 
la violència envers les dones
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Cassà	de	la	Selva	/	Taxa	de	reproducció	(l'epidèmia	creix	si	és	superior	a	1)			

La covid restringeix activitat 
durant les festes de Nadal

El pla de reobertura s’aplica més lentament del previst

Com es veu al gràfic, la taxa de reproducció a Cassà, en les darreres setmanes,  sol estar per sobre de la xifra de creixement de l’epidèmia (1).

Bar l’Escuma
US DESITJA UNES BONES FESTES 

DE NADAL I BON ANY NOU!

Nit de Nadal i tots els festius obert. 

Passa el Cap d’Any amb nosaltres: 
Cava i cotilló inclòs per 18€

Per reservar trucar al 972463075

Tot just passat el pont de la Puríssi-
ma, el govern català  va anunciar que 
el confinament municipal que s’havia 
mantingut els caps de setmana des 
del mes de novembre passava a ser 
comarcal i també es permetia l’ober-
tura de centres comercials i s’ampli-
ava l’aforament els actes culturals. 
Aquest primer relaxament no evitarà 
que les festes de Nadal vinguin mar-
cades per les restriccions de mobilitat 
i de trobades socials, atesa la perillo-
sitat que la ovid-19 continuï  fent es-

tralls en la salut de la població. 

UNA SETMANA SENSE 
CONFINAMENTS A LES 
ESCOLES DE CASSÀ
A Cassà les dades de mitjans de de-
sembre havien estat  força esperan-
çadores pel que fa a nombre de casos  
i índex de propagació però el nivell de 
risc s’havia mantingut sempre alt. 
Una bona notícia va ser que la setma-
na del 8 a l’11 de desembre no hi va 
haver cap grup escolar confinat, cosa 

que no passava des del mes d’octubre
Les noves mesures aprovades pel 

Procicat, entraren en vigor el 14 de 
desembre, de manera que el canvi a 
confinament comarcal es materialitzà 
a partir del 18. Així, entre les sis del 
matí de divendres i les sis del matí 
de dilluns, qualsevol persona podrà 
moure’s dins de la seva comarca, en 
el nostre cas, el Gironès, i no només 
limitant-se al municipi com fins ara. 
D’altra banda, es manté el confina-
ment perimetral de Catalunya, a ex-
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cepció dels desplaçaments adequadament justificats.
Segons el Govern, les mesures adoptades tenen com a 

objectiu esponjar la concentració de persones en espais 
urbans i alhora facilitar l’accés a determinats serveis no 
presents en municipis petits durant el cap de setmana. El 
Procicat seguia recomanant que els desplaçaments fora 
del domicili es limitin en la mesura del possible, respectant 
les mesures de protecció individual i col·lectiva establertes 
per les autoritats.

A més de les mesures d’higiene, distanciament i ús de 
la mascareta, les autoritats aconsellen que s’adopti una 

estratègia de desplaçaments basada en les bombolles de 
convivència o la bombolla amplada, per afavorir una soci-
abilitat i un suport adaptats al moment epidèmic actual.

Per altra banda  les activitats culturals d’arts escèniques 
i musicals, com ara teatres, cinemes i auditoris, poden 
acollir fins a les 1.000 persones per sessió o actuació, 
totes assegudes, sense superar el límit del 50% de l’afora-
ment màxim autoritzat. Ho podran fer si compleixen amb 
les condicions de “ventilació reforçada” i garanteixen les 
mesures de control d’aglomeracions, en una modificació 
que afecta els equipaments de grans dimensions. Les ac-
tivitats culturals poden obrir limitant l’aforament al 50% i 
amb un nombre màxim de 500 persones per sessió o ac-
tuació. En tot cas, tots els assistents han d’estar asseguts 
i s’ha de garantir una bona ventilació dels espais tancats.

Pel que fa als actes religiosos i cerimònies civils, com ca-
saments, serveis religiosos i cerimònies fúnebres, poden 
obrir limitant aforament al 30% i amb un nombre màxim 
de 500 persones. 

BOMBOLLES DE CONVIVÈNCIA I NOMBRE MÀXIM 
DE PERSONES
Es recomana que les trobades comportin el nombre més 
reduït de persones possible. Tot i això, les trobades i re-
unions es limitaran al nombre màxim de 10 persones.Es 
demana que a les reunions socials no coincideixin perso-
nes provinents de més de dues bombolles de convivència 

Des de l’u de novembre fins al 12 de desembre l’impacte de la covid en els centres escolars de Cassà s’ha anat reduint, com es veu en el gràfic.
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Els nostres serveis:
Serveis a particulars
Serveis a empreses
Tramitació de paquets
Recollides urgents
Servei sanitari (trasllats a geriàtrics, CAP, 
hospital, diàlisi, mútues. . . ) i recollida a 
laboratoris amb servei urgent
Servei turístic

Serveis de gestions (gestories, bancs. . . ) i diversos pel poble

(és a dir, grups de persones de dos 
domicilis diferents). A més, es reco-
mana que, per a totes les celebraci-
ons del període nadalenc, cada bom-
bolla de convivència es relacioni amb 
un màxim de dues altres bombolles 
de convivència, sempre les mateixes. 
Per tant, en les reunions socials no 
haurien de coincidir simultàniament 
més de dues bombolles de convivèn-
cia i cada bombolla de convivència 
no s’hauria d’ajuntar, al llarg de tot el 
període nadalenc, amb més de dues 
altres bombolles de convivència. Així 
doncs, cada bombolla de convivència 
haurà de definir la seva “bombolla de 
Nadal” amb les que celebrarà el perí-
ode nadalenc.

Es recomana que la bombolla de 
Nadal estigui formada per persones 
de bombolles de convivència que ja 
tenen un contacte proper, tant per 
distància física com per freqüència de 
contacte, com poden ser pares, fills, 
germans, amics que visquin a prop 
del domicili. Cal evitar la interacció 
física amb persones de contacte no 
habitual com poden ser familiars o 
amics que visquin lluny o amb qui faci 
mesos que no es té contacte.

Foto: Eduard Duran

Al gràfic superior es pot veure la tendència a la 
baixa de l’índex de risc en les darrers setmanes 
i un creixement moderat del nombre de casos 

acumulats (371) des de l’inici de la pandèmia; a 
la dreta, grup d’esportistes passant els controls 

abans d’un entrenament de futbol.
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Jordi Presas, medalla president 
Macià al mèrit en el treball

Cassà al dia Notícies

El sindicalista de Cassà de la Selva de CCOO Jordi Presas 
ha estat reconegut amb la medalla President Francesc 
Macià 2020 al mèrit al Treball, que atorga la Conselleria 
de treball, afers socials i famílies, a proposta de CCOO de 
Catalunya. La distinció s’havia de lliurar l’11 de desembre 
passat però per raó de la pandèmia es va ajornar l’acte 
oficial de lliurament de les distincions d’enguany

Jordi Presas i Vidal va néixer a Cassà de la Selva el dia 
15 de juny del 1957. Des de la seva joventut ha estat 
implicat en la vida política i sindical a cassà de la Selva i a 
Girona. Ja a la Universitat Laboral d’Osca i, posteriorment, 
durant el servei militar a Jaca, feia difusió clandestina en 
pro dels drets democràtics i laborals.

A l’any 1975, amb divuit anys, s’afilia a la CNT i obre un 
local sindical a Cassà de la Selva. En aquest local, a més de 
fer-hi atenció a les persones treballadores, s’hi endeguen 
processos electorals sindicals i té una important rellevàn-
cia en el sector surer de Cassà durant uns anys difícils per 
les periòdiques crisis que van afectar aquesta indústria.

Per la situació política del moment, la CNT demana boi-
cot a les eleccions sindicals. El Sindicat de Treballadors 
de Cassà de la Selva i comarca on estava ben actiu en 
Jordi Presas forma part de la creació de la Confederació 
Sindical de Treballadors de Catalunya (CSTC), un sindicat 
creat l’any 1980 a partir de la unió de Solidaritat d’Obrers 

de Catalunya (SOC) i els Col·lectius de Treballadors (fundat 
el 1977) en nom de la construcció del sindicalisme naci-
onal català. El 1983 es va acabar el procés constituent, 
el SOC va desaparèixer formalment i la CSTC va ocupar el 
seu espai.

A l’any 1989, després d’una decisió conjunta, obren con-
verses amb altres sindicats per integrar-s’hi. Aquestes són 
amb USO, CCOO i CGT. Finalment, el sindicat que més ga-
ranties els dona és CCOO, i el 1 d’abril del 1989 s’hi incor-
poren, fruit dels acords entre totes dues parts. Després 
de la incorporació a CCOO, i per iniciativa de Jordi Presas, 
constitueix el Seminari Salvador Seguí, que, a hores con-
tinua sent un espai de discussió cultural i sindical en el 
pla nacional. A la tardor de 1991 Jordi Presas entoma la 
secretaria general de CCOO de les Comarques Gironines, 
una responsabilitat que exercirà fins al març del 2004. A 
partir d’aquell moment i fins a l’actualitat ha estat secretari 
d’acció sindical, de socioeconomia i ha tingut responsabili-
tats a tots els òrgans de direcció de CCOO, tant en l’àmbit 
de Comarques Gironines com en l’àmbit de Catalunya. 

La seva gestió al llarg d’aquest anys ha estat marcada 
tant per la fermesa de les seves conviccions com per la ca-
pacitat negociadora –ajudada pel seu tracte sempre afable 
i cordial- demostrada tant en l’àmbit sindical com també 
en l’àmbit local on en Jordi sempre ha estat en primera 
línia en diferents  reivindicacions socials, polítiques i me-
diambientals. Pere exemple, en Presas va ser una de les 
presències constants en els actes per aturar la línia d’alta 
tensió de les Gavarres a finals del segle XX i també s’ha 
destacat per la seva postura favorable a la independència 
de Catalunya des de fa ja molts anys.

El 15 de setembre del 2020 Jordi Presas es jubila de la 
seva activitat professional i inicia una nova etapa de mili-
tància activa a CCOO. 

POLÍÍTICS A LA FAMÍLIA
Tot i que no ha arribat a ser mai regidor a l’Ajuntament de 
Cassà, Jordi Presas ha donat suport en diverses ocasions 
a la llista d’Esquerra Republicana de Catalunya al nostre 
poble; el seu sogre, Leandre Bertran, va ser cap de llista 
del PSC, l’any 1979; va ser la llista més votada i va ser cap 
de l’oposició en el primer govern democràtic cassanenc.- 
Actualment el seu fill, Pau, és regidor a  l’Ajuntament de 
Cassà (ERC) i vicepresident de la Diputació de Girona.

Jordi Presas, amb la placa que 
li van donar els companys de 
CCOO el dia que es va jubilar.
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Una exposició per recordar 
els dibuixos de Ramon Prior

Can Trinxeria acull una mostra dels treballs en tinta de l’artista

Al fons, l’alcalde, Robert Mundet, el regidor de Cultura, Joan Casabó, el president del GREC, Eduard Mestres, i la vídua de Ramon Prior, Virgínia Tió, en 
l’acte inagural de l’exposició. A sota, el públic admirant les obres exposades.

L’11 de desembre, es va inaugurar l’exposició “Cassà de la 
Selva dibuixada- la tinta  en els dibuixos de Ramón Prior”, 
exposició promoguda pel GREC i coorganitzada per l’Ajun-
tament de Cassà de la Selva que es podrà visitar aquestes 
festes de Nadal a la planta baixa de Can Trinxeria.

En la presentació de l’exposició, a la qual van assistir 
familiars de l’artista traspassat fa setze anys, el president 
del Grup de Recerca i Estudis Cassanencs, Eduard Mes-
tres, va remarcar la rellevància de l’obra de Ramon Prior, 
artista que visqué molt de temps a Cassà i que, entre 
altres treballs, té l’honor de ser l’únic dibuixant que va il-
lustrar una obra de Josep Pla. El regidor de cultura, Joan 
Casabó, la vídua de l’artista, Virgínia Tió, i l’alcalde de Cas-
sà, Robert Mundet, van  intervenir en l’acte per inaugurar 
una mostra que inclou part dels dibuixos a la tinta en els 
que Prior va retratar els carrers de Cassà

Ramón  Prior Canales va néixer al Ru (Aragó) i per qües-
tions de feina del seu pare (treballava a Hidroelèctrica de 
Catalunya) la família es va traslladar a Cassà de la Selva, 
on va rebre educació a l’escola La Salle. Des de petit ja 
es va veure que estava especialment dotat per el dibuix 
i va rebre formació de delineant. Els carrers de Cassà 
varen ser la primera font d’inspiració 
d’aquest extraordinari dibuixant que va 
plasmar sobre el paper. 

Ja casat  amb Virgínia Tió de Celrà 
va anar a viure a Girona i va treballar al 
Servei de Catalogació de Monuments 
de la Diputació, on va poder desenvo-
lupar dins la carrera professional els 
seus dots d’observació que li varen 
permetre plasmar sobre paper l’arqui-
tectura dels nostres pobles. 

També va pintar olis i aquarel·les, va 
dibuixar caixes de joguines, va publicar 
diferents llibres  de dibuixos, va realit-
zar postals de Girona i dels voltants, va 

fer un plànol detalladíssim de la ciutat de Girona a la ploma 
i va exposar en diferents ocasions. A Cassà de la Selva es 
va editar un calendari l’any 1991 amb dibuixos seus de 
masies i en commemoració del centenari de l’arribada del 
carrilet a les comarques gironines, el 1992, es va publicar 
un calendari amb dibuixos de totes les estacions de l’antic 
traçat.
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Tot i que  el festival que s’havia de celebrar el mes de no-
vembre es va ajornar al 2021, aquest any hem pogut tenir 
dos “tastets” del Càntut gràcies als concerts oferts els diu-
menges 13 i 20 de desembre ala Sala Centre Recreatiu.

Les restriccions per la covid van obligar a fer una reduc-
ció de ‘aforament i a extremar les mesures de controlo 
sanitàries però  el Càntut va poder tenir aquesta presència 
de forma gairebé simbòlica però amb un gran qualitat

Les germanes Judit i Meritxell Neddermann van actuar 
el dia 20 en un recital en el que van reivindicar avui la 
necessitat de recuperar la “cultura segura” en el concert 
que, amb aforament limitat i entrades esgotades, es va 
dur a terme a les set de la tarda. Com van destacar les 
dues artistes, dirigint-se al públic, “es notava que teníem 
ganes de tornar-hi, tant vosaltres com nosaltres, i hem de 
treballar per recuperar la normalitat en cultura”. 

El concert va servir per repassar les cançons tradicio-
nals de Nadal incloses al seu disc “Present”, editat l’any 
passat, amb unes versions passades pel sedàs de la veu 
de la Judit Neddermann que porta el pes vocal en aques-
tes interpretacions. La seva germana, Meritxell, sobretot 
al piano, també posava cors en algunes cançons que tot 
i ser ben conegudes es van presentar en un format molt 
modern. Noves sonoritats a temes com El noi de la mare, 
El desembre congelat o Santa Nit van poder-se sentir en 
aquest concert en el que les germanes de Vilassar van 
estar acompanyades d’Arnau Figueres a les percussions i 
Fede Salgado al baix.

El concert fou precedit de dues intervencions enregistra-

des, la d’Albert Massip, impulsor del festival Càntut -que 
va explicar els orígens del projecte i dels festival cassa-
nenc-, i la de l’exconseller de cultura, Lluís Puig, que, des 
de l’exili de Waterloo, va expressar les seves ganes de po-
der tornar per compartir actes com culturals a Catalunya.

El segon concert del mini-càntut va ser el que van oferir 
Paula Grande i Anna Ferrer, que van presentar el seu dar-
rer treball, Vega.

Fotos: Eduard Duran

Dos concerts per enyorar el Càntut
L’exconseller Lluís Puig. en el seu missatge des de Waterloo. i les germanes Neddermann en plena actuació a la Sala Centre Recreatiu.

Bones 
Festes!
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Us des i t ja 
Bones  Fes tes !

Pl. de la Coma, 13 - Tel. 972 46 32 71
17244 Cassà de la Selva

Diumenge 13 de desembre vaig tenir la gran sort de poder 
presentar a la gent de Cassà el llibre de fotografies sobre el 
Cassà d’entre els anys 1975 i 2000. Fent una selecció dels 
fons que tenia a casa i del que havíem cedit a l’Ajuntament de 
Cassà, Editorial Gavarres n’ha fet una edició molt acurada que 
servirà per preservar  part de la història de Cassà. 

Voldria aprofitar aquest espai per agrair a tota la gent que 
ens va acompanyar a l’acte (alcalde, regidors i regidores, 
amics i amigues...) es veu que amb això de la covid tots tení-
em ganes de retrobar-nos i em va fer molta il·lusió que durant 
una estona poguéssim compartir -a una certa distància, això 
sí- les vivències i records que integren el llibre, pensat per a 
ser gaudit per tots els cassanencs. 

Com vaig dir a l’acte de presentació, vull agrair a Manel Mi-
ralles que va ser el que em va ensenyar que fer fotos és cre-
atiu, apassionant i fins i tot divertit i em va fer encomanar la 
dèria de tirar fotografies, amb un altre estil, està clar. M’agra-
da explicar que l’edició del llibre va començar amb  la inquie-
tud per trobar la manera que el fons fotogràfic de la revista 
Llumiguia no es perdés. Li vaig comentar a la Dolors Grau, 
l’arxivera de Cassà la possibilitat de  fer una cessió d’aquest 
fons amb dues condicions: una que es fes una documentació 
exhaustiva per tal que els milers de fotos que entraven a l’ar-
xiu municipal quedessin ben identificades. I, segon, que  se’n 
fes un llibre de la manera que es considerés més convenient. 
L’alcalde d’aquell moment, Martí Vallès,  hi va estar d’acord i 
ho vam tirar endavant

La sistematizació  digitalització i documentació de fotos ja 
ha començat, encara en queden uns milers en paper per anar 
traspassant i ja no en parlem de les digitals, però tot es farà... 
I enmig d’aquest procés va sortir l’Àngel Madrià, que ja feia 
mesos que m’anava burxant que havia de  fer un llibre de 
fotos. Jo sempre li deia que sí, però no ho acabava de veure 
clar perquè no soc un artista, sinó més aviat un periodista 
que fa fotos... i li donava allargues, fins que em vaig jubilar i 
llavors ja vam anar-hi més seriosament. Bé qui hi va anar  de 
valent va ser l’Àngel que s’hi va engrescar fins aconseguir que 
li portés les fotos, féssim la selecció i miréssim d’identificar 
tots els que hi sortien. Moltes gràcies, Dolors, i Àngel i també 
molt especialment a en Jon i a tot l’equip de Gavarres per la 
seva paciència. I agraïment a l’Ajuntament de Cassà pel seu 
suport i a Joan Riera per la presentació del llibre.

Estic molt content que el llibre sigui una realitat perquè crec 
que el volum és també una foto, un retrat del Cassà de final 
del segle XX en els aspectes socials, esportius, festius...Grà-
cies a tots els que heu donat un cop de mà per fer aquest 
volum que espero de tot cor que us faci passar una bona 
estona. Per això el vam fer.

Joan Carles Codolà/ Fotos: Eduard Duran

Un llibre per a tots

A les imatges, diversos moments de l’acte de presentació i la posterior 
signatura de llibres celebrat el 13 de desembre a la plaça de la Coma.
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Lloguer de pis 
a Barcelona

 
- Amb un bany i tres dormitoris
- Rehabilitació de pis i comunitat any 2020
- Eixample dret, al carrer Còrsega a 800m de 
l’estació de rodalies del passeig de Gràcia

 Més informació: 608 190 953

Malgrat la covid-19, segona 
edició del Fum,fum, fum

La covid-19 no ha pogut estroncar la segona edició de la 
festa familiar de Nadal Fum, fum, fum! a Cassà de la Selva. 
Aquesta programació nadalenca destinada especialment a 
les famílies i als més petits s’ha fet en dues sessions els 
dies 12 i 19 de desembre de 2020 en dues places del 
poble: la plaça de la Coma i la plaça Mn. Cinto Verdaguer.

El 12 de desembre hi va haver tres actuacions a càrrec 
de La Bleda amb La paradeta de Santa Llúcia, l’Alma i 
la Mar de Contes amb Històries Nadalenques i la Violeta 
Avilés amb Contes que bufa el vent (fotos superiors). Fum, 
fum, fum! continuà el 19 amb Arriba el Nadal a la Granja 
més petita del món, a càrrec de la Cia de Teatre Anna 
Roca,  un concert en bicicleta, a càrrec de La Dinamo, 
l’actuació Xup-xup, una aventura de Nadal a la cuina, a 
càrrec de La Minúscula, i  l’espectacle d’en Rikus, Visca la 
festa per Nadal! 
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Cassà al dia Entrevista

Escriure. I en concret, literatura. Crear històries per 
ser llegides. Pràctica entesa des d’eina lúdica o d’ofici, 
com a exercici intel·lectual o  també sent una proposta 
d’entreteniment; amb tot un ventall més de finalitats 
com la didàctica o és clar, la manipulació ideològica i 
emocional. La narrativa i creació literària. Aquest és 
l’objecte que ocupa l’article, tractat a través de la trans-
cripció d’una conversa amb tocs d’entrevista; l’intercan-
vi de visions entre la meva experiència i la de David 
Pérez, conegut en el món literari com a David de Pedro, 
autor de quatre novel·les: “La revelación de Qumrán”, 
“88, la nueva generación”, “Operación triángulo. El mis-
terio de pi” i la recentment publicada “La ofrenda de 
Thot. La puerta Ignota”.

LA NECESSITAT D’EXPLICAR
Com en qualsevol altra activitat creativa, potser és 
apropiat començar a parlar de la inquietud. El perquè 
decidir iniciar-se a escriure. En el meu cas particular es 
podria compendiar en la voluntat de voler ordenar idees 
i ampliar la meva pròpia perspectiva, sent l’escriptura 
narrativa l’eina que facilita expressar-me amb més lli-
bertat tot fantasiejant en situacions fictícies, quelcom 
que ja vaig desglossar més detalladament en un article 
publicat anteriorment. Per en David, qui admet que l’im-
puls d’escriure li va venir tard tot i sempre haver gaudit 
de la redacció i la comunicació en general, “l’escrip-
tura em serveix per aprofitar la part creativa i a 
més a més enriquir-me molt amb la investigació. Tot 
el que és l’opció de viure la vida a través d’altres 
personatges siguin bons o dolents... Es tracta d’ex-
perimentar històries. Jo escric per mi. Em plantejo 
quina temàtica tinc curiositat d’aprendre i això em 
permet passar-m’ho molt més bé. Des de petit sem-
pre m’havien agradat les pel·lícules d’Indiana Jones 
i tot el tema d’aventures, i d’aquí vaig voler fer un 
tipus de novel·la comercial i d’entreteniment, però 
que en realitat és el que a mi m’atrau. Més enda-
vant, quan vaig començar a interessar-me més per 
l’aspecte històric, indagant en l’Opus Dei i la maçone-
ria, per exemple, vaig veure les possibilitats que oferia 
la història ancestral amb tots els seus misteris”. 

El missatge, la lliçó o moral. Una narració no deixa de ser 
comunicació, per tant, ha de tenir una intencionalitat con-

creta? “La resposta és sí, perquè jo ho intento amb les 
meves novel·les. A mi m’agrada comunicar i ensenyar. 
La cultura que reflecteixo i intento traslladar al lector 
és la de l’esforç. En molts de personatges hi ha un gran 
esforç per aconseguir els seus objectius, quelcom que 
lligo molt amb mi perquè mai m’ha estat fàcil ni se m’ha 

Parlant amb David de Pedro 
sobre literatura i narrativa
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regalat res. I això és el que vull 
que cali. Malgrat que són d’en-
treteniment, promoc el valor 
de la cultura en les novel·les 
històriques. Quan era estudi-
ant odiava la història, troba-
va que l’ensenyaven de forma 
avorrida. Jo intento parlar de 
la història d’una manera diver-
tida, curta i plena d’anècdo-
tes. M’agrada instruir però de 
manera amena, i sobretot fer 
qüestionar i crear el dubte so-
bre què està establert”. I justa-
ment és en el joc del dubte on en 
David li agrada trobar-se: “A mi 
moltes vegades m’han pregun-
tat sobre la veracitat d’alguns 
aspectes dels meus llibres. I 
sempre responc que potser sí i 
potser no. Hi ha coses que sí i 
coses que no. La gràcia que té 
per mi, i això només és per mi, 
és que al final un llibre és com un pe-
tit diari amb elements secrets que 
ningú coneix a banda de l’autor, però 
que hi són. Quan faig dedicatòries 
solc posar: “vull jugar amb la teva 
ment”. Perquè en el meu entendre 
una història no deixa de ser un joc de 
veure si pots endevinar o no el final 
on també es deixa anar informació 
per despitar. Has de ser una mica 
trapella com a escriptor, sobretot si 
implementes elements d’intriga”. 

Escriure ficció és exposar, directa-
ment o no, pensament i veritats, en-
cara que es plasmin a través de pers-
pectives antagòniques. Totes les idees 
han passat pel filtre interpretatiu de 
l’autor, per la seva visió particular del 
món. Transmetre un missatge con-
cret és respectable i tenir una inten-

ció, absolutament inevitable, però a 
mi no m’agraden les conclusions; o al-
menys, no les que estan disfressades 
de dogmes immutables que s’escupen 
descaradament. Útil o no, de bona o 
mala voluntat, no busco la concre-
ció, sinó el dubte, l’ampliació i refle-
xió, ja que considero que plantejar-ho 
diferent seria presumptuós per part 
meva. Però evidentment això només 
aplica a l’enteniment de com conce-
bre la meva pròpia obra i manera de 
comunicar. I res més. 
L PROCÉS CREATIU 
Aquest és el punt més singularitzat 
de la conversa, i no per discrepàn-
cia d’opinió, sinó per metodologia. El 
procés creatiu: mapa o brúixola? Guió 
o improvisació i adaptació constant? 
Per la naturalesa de la meva obra, 
de caràcter fantàstic amb un món 

medieval on es defineixen aspectes 
diferencials de la nostra realitat, per 
mi és imprescindible l’estructuració i 
guió; la creació d’un full de ruta clar 
que, malgrat que estigui subjecte a 
reformulacions, marca el camí a se-
guir per no perdre el rumb. Contrària-
ment, en David combrega amb la me-
todologia de brúixola: “Molts fan un 
guió i el van desenvolupant. Però 
jo no ho faig mai. Jo tinc clar que 
en els meus llibres vull transme-
tre sentiments. El sexe, l’humor, 
l’intriga, la tristesa... Jo parteixo 
d’una temàtica que sé que m’atrau 
i intento començar la novel·la amb 
un inici potent i “ganxo” per captar 
l’atenció. I a partir d’aquí, a través 
del que vaig investigant i els matei-
xos personatges, em van conduint 
la història. El problema ve quan 
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s’ha d’acabar. Començar-la és rela-
tivament fàcil, mantenir-la també, 
ja que la trama te la va portant 
si no perds de vista el teu objec-
tiu i el que vols transmetre, però 
acabar una novel·la és horrorós. 
Per mi implica intentar fer alguna 
cosa creativa i original. I això cos-
ta molt”. De fet, comenta que per la 
seva primera novel·la tenia clar que 
volia aconseguir quelcom, però que 
finalment va desdir-se perquè els per-
sonatges no li van permetre i el van 
portar cap a una altra banda. I és que 
ambdós estem d’acord que la finalitza-
ció d’una història ha de tenir un com-
ponent de rellevància i impacte, però 
que, no obstant això, la congruència 
sempre ha de ser la prioritat. Val més 
sacrificar la premissa i ideació abans 
que ser incoherent: “Quan es fa la 
narració sempre s’han de donar 
petites pinzellades, sense ser evi-
dents, sinó subliminars, de cap on 
anirà la història. Perquè en mirar 
enrere en retrospectiva ha de ser 
totalment versemblant”. I no és poc 
habitual veure, fins i tot en una nar-
ració estructurada prèviament, que 
la direcció necessita desviar-se de la 
senda originalment pensada. 

Fer una novel·la és, parlant clar, una 
feinada. A vegades, fins i tot un mal-
son. És capficar-se en un món propi 
on hi ha la possibilitat de perdre la 
perspectiva si no es deixa reposar i 
refredar. “Acabes borratxo de la 
teva novel·la després de tantes 
revisions i correccions”, tal com 
afirma. I el producte, encara que ja 
hagi estat publicat, no s’ha de donar 
mai per acabat: “Fa un parell d’anys 
vaig reescriure sencera la meva pri-
mera novel·la. Per què? Quan vaig 
començar no sabia escriure. Era 

un universitari que es pensava que 
en sabia. A través de la segona, 
la tercera... ja vaig aprendre molt 
més. Tant és així que en reescriure 
i reestructurar la novel·la vaig apri-
mar-la vint-i-cinc pàgines”. És una 
cursa de resiliència, on també es pot 
perdre la il·lusió de continuar, quedant 
cremat i amb indicis de la síndrome de 
l’impostor; quelcom que desgraciada-
ment he experimentat lleugerament 
però que en David no. La resposta a 
la problemàtica se sintetitza en el fet 
que “el pitjor enemic ets tu mateix. 
La pressió que tu mateix t’imposes 
com a escriptor. I això és el pitjor”, 
comenta, i afegeix que “al principi, 
amb la primera novel·la, anava amb 
la intenció de fer una gran obra i 
best-seller. A mitjans d’escriure-la 
ja vaig tenir una altra mentalitat. 
Triomfar escrivint és una mica com 
la loteria. El que s’ha de fer és anar 
escrivint i publicant i potser un dia 
sonarà la campanada. Però a la que 
una surti molt bé, la resta també es 
dispararà. És qüestió d’anar posant 
números al bombo”. 

L’OBRA
El contingut, la substància. El verita-
ble “què”. Lògicament ve conformat i 
es basa en l’imaginari individual, però 
també en tot el que ens envolta, el 
que ens inspira. És comú sentir, direc-
tament com un pensament arrelat de 
molts escriptors i també lectors, que 
és imprescindible haver llegit i seguir 
llegint molt per escriure bé; afirmació 
que trobo accidentada sinó errònia i 
que en David també comparteix: “Lle-
gir molt et permet aprendre en 
àmbit literari. Però la creativitat 
és a tot arreu. Està en pel·lícules, 
la publicitat, teatres, en conver-

ses amb els teus companys... És 
qüestió d’estar amb les antenes 
obertes a tot”. I és que és obvi, la 
lectura impulsa i facilita la forma i els 
recursos per presentar el relat, però 
no ha de ser ni molt menys és l’única 
via d’inspiració. 

La realitat sempre supera la ficció, 
o com m’agrada dir a mi, la ficció no-
més aspira a ser un maldestre intent 
d’imitar la realitat. Tanmateix, això no 
implica que el contingut de la ficció no 
tingui valor o sentit. Què és el que es 
pot considerar inversemblant o poc 
creïble? Per en David, en la part hu-
mana, pràcticament no hi ha res que 
ho pugui ser: “En les meves obres 
hi ha dues parts: la històrica i la 
humana. I en la part humana no hi 
ha res inversemblant. La realitat 
sempre supera la ficció. I en l’àm-
bit històric qui té raó sobre quel-
com que va passar fa mil cinc-cents 
anys? Normalment sempre hi ha 
més d’una línia, de relat, i jo agafo 
el que més em convé per la història 
que vull explicar”. 

A diferència del meu projecte, que es 
tracta d’una saga literària d’una matei-
xa història, la seva obra es desenvolupa 
en el mateix univers narratiu en forma 
d’històries auto conclusives i indepen-
dents a la vegada que complementàri-
es: “Cada novel·la és un spin-off de 
l’anterior, tot passa en el mateix uni-
vers narratiu. Però les històries no 
tenen res a veure una amb l’altra, 
cada obra funciona per si sola sense 
necessitat d’haver de llegir les ante-
riors per entendre-la. I en ser novel-
les corals, en les que poden sortir 
una mitjana de vint-i-cinc personat-
ges, potser sis ja seran de les ante-
riors novel·les. Això evidentment et 
condiciona a l’hora d’escriure perquè 
tenen un caràcter format i la feina 
ve en saber adaptar-ho a ells. Una 
altra complicació que tinc és que he 
de treballar amb aquests personat-
ges que ja han sortit anteriorment 
sense revelar res rellevant de les an-
teriors novel·les”. A partir de la seva 
tercera novel·la, però, va crear un gè-
nere nou autodenominat com a reality 
book: “La història es formava amb 
uns trets que jo tenia al cap, com 
sempre, però amb l’agreujant d’un 
personatge viu, l’Ot Pi, que em mar-
cava com actuaria en les diverses 
situacions plantejades. Jo havia de 
conformar la novel·la a partir de les 
seves respostes i característiques”. 
La quarta i darrera novel·la, publicada 
al febrer d’aquest 2020, és una conti-
nuació directa de la història i el gènere, 
en què l’Ot Pi, exesportista de bike trial 
i exdirector de Monty, segueix tenint un 
paper fonamental. 
L’ODISSEA DE PUBLICAR
Per fi, després d’implícites complica-
cions i sacrificis, s’ha acabat l’obra i 
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està preparada per veure la llum. S’ha 
acabat la part difícil... o no. Tothom 
que s’hagi plantejat publicar o ho ha 
fet sap que no és així i que de fet, tot 
el que ve després de l’escriptura pot 
ser perfectament la part més tedio-
sa i desesperant. En David relata la 
seva primera experiència del procés 
de publicació de la següent manera: 
“Vaig buscar totes les opcions. La 
primera que et ve al cap són les 
editorials. Però com ja saps, envi-
es un manuscrit i si et responen, 
triguen fins a vuit mesos a vega-
des. Jo volia anar d’una amb una, 
però això implicava esperar molt 
de temps esperant resposta sense 
publicar. La segona opció és el que 
jo dic pseudo-editorials, que són 
impremtes vestides d’editorials. 
Penso que allà només hi va gent 
per presumir que tenen un segell 
a darrere”. I aquestes pseudo-edito-
rials, que d’editorials no tenen gairebé 
res, molt sovint ofereixen contractes 
abusius amb clàusules irrisòries que 
s’aprofiten de la il·lusió i ingenuïtat 
d’escriptors novells que cauen en la 
urgència de voler publicar de seguida. 
Però bé, tampoc val la pena entre-
tenir-s’hi gaire, millor seguim amb la 
tercera via, l’auto publicació: “I l’últi-
ma opció que vaig trobar, que és la 
que em vaig decantar per les dues 
primeres novel·les, era CreateSpa-
ce que ara és directament Amazon 
KDP, on es pot publicar en format 
paper i digital i a més a més apro-
fites tota la xarxa de la platafor-
ma. És auto publicació, i per tant 
te n’encarregues de fer-ho tot tu, 
però controles tot el procés. Ho 
trobo molt interessant perquè et 
dóna un enriquiment molt bèstia 
del sector editorial”. 

Podríem dir que l’auto publicació, 
opció que en David va seguir en un inici 
i ara hi ha tornat, i per la que jo també 
em vaig decantar per la meva única 
obra publicada actualment, sempre 
comporta inherent el debat de la cre-
dibilitat respecte a l’aval d’una editori-
al al darrere. Però en David considera 
falsa la discussió: “Un segell editori-
al està sobrevalorat. Partint de la 
base que intento crear un producte 
de qualitat, et pugui agradar o no 
com escric, ningú podrà dir que no 
he seguit els passos més profes-
sionals possibles. Per mi el fet de 
necessitar un segell editorial per 
tenir la credibilitat que ets un bon 
escriptor és una mentalitat anti-
ga”. I això és quelcom amb el que co-
incideixo. I bé és cert que també s’ha 
de tenir en compte que amb l’auge de 
plataformes com Amazon s’ha estès 
i normalitzat molt més la figura dels 
autors independents.

Un llibre no deixa de ser un produc-
te, depèn d’un receptor i ha de gene-

rar interès. En un context on hi ha una 
oferta colossal i molta competència, les 
editorials, sobretot si són noves, volen 
assegurar que els seus productes fun-
cionin. Des d’una òptica exterior, això 
es tradueix en la venda de productes 
que segueixen tendències i la traducció 
d’obres d’autors estrangers ja consa-
grats. O és ben bé així? “A mi m’em-
prenya que en moltes editorials hi 
hagi tants autors estrangers. Que 
no hi ha mercat nacional per promo-
cionar la gent d’aquí? Hi ha alguns 
que tenen un nom fet, però molts 
altres que no són coneguts i tenen 
un llibre traduït. I per què? Per què 
ho ha publicat una altra editorial i es 
parteix de la base que aquella edito-
rial té un bon criteri? No ho entenc”. 
Pel que fa a les tendències, en David té 
molt clar que “tens dues opcions: es-
criure el que et dóna la gana o el que 
marquen les tendències. Quan aga-
fes el llistat dels deu més venuts, 
els cinc primers són les tendències 
d’ara i els cinc següents són de les 
que vindran. Si comences escriure 
sobre el que vindrà pots pujar al 
carro, però això vol dir que t’estàs 
venent. Ets un mercenari. Et vens 
a la història que pot encaixar amb 
un període concret. Jo crec que has 
d’escriure el que a tu t’agrada, i si a 
sobre coincideix amb les tendències, 
doncs evidentment millor”. 

L’EXPOSICIÓ PÚBLICA
En decidir fer la publicació de l’obra 
una realitat, l’exposició i el judici vénen 
de la mà. I a l’hora de valorar un pro-
ducte, la consideració pel factor humà 
a darrere no se sol tenir en compte, 
quelcom que malauradament no hau-
ria de sorprendre a ningú: “Sempre 
que escrius t’exposes i transmets 
intimitat d’alguna manera o altra. 
I això també implica que has d’es-
tar preparat per les crítiques o els 
qüestionaments. Construir és di-
fícil, però destruir és molt fàcil. I 

la naturalesa humana està a voler 
destruir. Moltes vegades no hi ha 
gens d’empatia. I això és el que pot 
fer mal. Com a escriptor és una 
cosa que has d’aprendre a gestio-
nar. Però jo tinc la sort que en gene-
ral no m’afecta”. Constructiva o amb 
malícia, el que està clar és que una 
crítica no hauria de sostenir-se per un 
criteri únicament subjectiu: “Encara 
que es digui de males maneres si 
hi ha algun aspecte que considero 
que està ben argumentat, jo m’ho 
quedo per intentar millorar. Quan 
veig una crítica cap a les meves 
obres intento separar tot el que és 
subjectiu. No serveix que algú digui 
que una cosa no li agrada. Però en 
canvi si es menciona quelcom que 
té a veure amb l’estructura, per 
exemple, la crítica guanya valor”. 

PROJECCIÓ
Cap dels dos tenim cap intenció de 
deixar d’escriure. Jo tinc una saga li-
terària tot just iniciada i amb encara 
molt de camí al endavant, i estic con-
vençut que ell també manté la gana i 
ganes de seguir explicant. La temàti-
ca de la seva cinquena novel·la ja la té 
al cap, però ara s’està centrant en un 
altre projecte creatiu: “L’any passat, 
donant-li voltes, em vaig adonar que 
aprofitant que totes les meves novel-
les tenen una continuïtat encaixaven 
per fer una sèrie, on cada novel·la po-
dria ser una temporada que ocórrer 
en la mateixa època, el mateix univers 
narratiu. I aquest és el camí, el de llan-
çar les quatre novel·les com a sèrie 
per les plataformes d’streaming. Ara 
és amb el que estic treballant, donant 
forma al projecte per desmarcar-me 
de la resta i després serà qüestió de 
trucar portes”. 

Pol Esteba Masjuan
Fotos: Eduard Duran
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Alcaldia

El pressupost general del Consell Comarcal del Gironès, 
es pot definir com l’expressió en xifres de les obligacions 
que, com a màxim podrà reconèixer el propi Consell, el 
seu organisme autònom Escola de Música del Gironès i el 
Consorci de Benestar Social Gironès-Salt durant l’exercici 
2021, i els drets que es preveuen liquidar durant aquest 
mateix exercici.

Per a l’exercici 2021 s’ha previst un pressupost per al 
Consell Comarcal de 22.675.376,49 € (amb un incre-
ment del 15,69% respecte el 2020). Per a l’OOAA Es-
cola de Música del Gironès s’ha previst un pressupost de 
724.677,02 € (amb una reducció del 3,57% respecte el 
2020). I pel Consorci de Benestar Social Gironès-Salt un 
pressupost de 5.398.204,98 € (amb un increment del 
2,84% respecte el 2020).

Pel que respecte al pressupost del propi Consell Comar-
cal, encara que aquest creix a nivell global un 15,69% 
respecte al pressupost de l’exercici 2020, 3.075.060,65 
€ en números absoluts, és un pressupost de contenció, 
on s’ha intentat mantenir la programació dels mateixos 
serveis que es presten actualment i la mateixa estructura 
de personal. Cal destacar que s’ha fet un treball, partida 
per partida, per contenir i retallar despeses, sobretot en 
els serveis generals, precisament per tal de poder prestar 
els serveis i activitats, en un context amb una crisis eco-
nòmica severa. 

A grans trets, els motius de l’increment del pressupost 

S’aprova el pressupost del Consell 
Comarcal del Gironès

de l’exercici 2021 són degut a les següents variables:
- En primer lloc, les inversions que allí es preveuen: per 

una banda, les obres de millora a l’edifici de la seu del 
Consell Comarcal, amb la millora del sistema de climatit-
zació i subministrament d’energia, amb la instal·lació d’un 
sistema de geotèrmia i la instal·lació de plaques fotovoltai-
ques per import de 452.824,50€ i l’execució de l’obra de 
construcció d’una via ciclista al municipi de Sant Gregori, 
per import de 534.922€.

- En segon lloc, també per les inversions previstes de 
millora dels equips informàtics, en termes de seguretat 
i legalitat i l’adquisició d’equips per una implantació pro-
gressiva del teletreball a la institució, amb un import de 
20.000€.

- En tercer lloc, l’increment previst de la partida corres-
ponent als ajuts de menjador, ja que la majoria d’aquests, 
han passat de tenir un ajut del 50% a tenir un ajut del 
70%.

- En quart lloc, per l’increment previst l’últim trimestre 
d’any, del nou contracte del servei de recollida de residus 
municipals a la comarca, amb el canvi de model de recollida 
de tot l’entorn de l’àrea urbana de Girona al porta a porta.

C/ Pla de l'Estany, 5 17244 CASSÀ DE LA SELVA
Tel. : 972 46 08 58 
info@clinican. es www. clinican. es

Unitat de Reproducció Canina de Catalunya

Bones Festes!

Bon Nadal i molt bon 2021!
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Policia Local / Seguretat

El passat dimecres dia 9 de desembre van començarn 
les obres per enderrocar l’antiga nau de Reliable, situada 
a l’encreuament del passeig Ferrocarril i el carrer Germà 
Agustí, per a la construcció d’una superfície comercial. 

Aquesta tindrà una superfície d’uns 2200 metres qua-
drats i disposarà d’aparcament soterrani en el mateix edi-
fici. 

Amb aquestes obres, també s’ampliaran les voreres del 
passeig Ferrocarril i del carrer Germà Agustí, que segui-
ran la línia de d’urbanització actual, i es convertiran amb 
un espai ampli i enjardinat.  A la mateixa parcel·la  hi hau-
rà una zona verda i un espai per instal·lacions municipals. 

Per aquest motiu, a partir d’aquell dia i fins a la finalitza-
ció de les obres, els carrers del seu entorn presentaran 
un seguit d’afectacions tant per a la circulació de vehicles 
com per als vianants. 

En concret, quedaran afectats en algun dels seus trams 
el passeig Ferrocarril i els carrers Germà Agustí i Sínia. 
Al passeig Ferrocarril, en una primera fase, es restringirà 
el pas de vianants per la vorera propera a la façana de 
l’antiga Reliable. En aquest mateix punt, també es restrin-
girà el pas a la Via Verda en el moment de l’enderroc. Al 
carrer Germà Agustí, entre la rotonda de la Rambla i el 
carrer Sínia, es farà pas alternatiu mentre durin les obres 
d’enderroc de la façana lateral. Al carrer Sínia, es restrin-
girà l’estacionament de vehicles quan s’iniciïn les obres 
d’enderroc de la façana lateral del pati. I en últim lloc, es 
restringirà l’estacionament d’una part del pàrquing públic, 
i concretament, el mes proper a la façana lateral del pati 
de l’empresa Reliable. 

CANVIS A L’ACCÉS AL COL·LEGI ALDRIC
Des de començament del nou curs escolar s’han obert 
nous accessos d’entrada i sortida dels alumnes del col-
legi Aldric. D’acord amb la direcció, s’han pres algunes 
mesures per augmentar la seguretat i per corregir alguns 
vicis i actituds incíviques en els carrers del darrera el cen-
tre escolar, concretament en els carrers: Rosa Sensat, 
Dian Fossey, Rossalid Franklin i Lola Anglada.

Es posaran tanques a les entrades i sortides del carrer 
Rosa Sensat a l’altura del c/ Dian Fossey i es posarà 
una senyal de prohibit gir a l’esquerra. Qui vulgui accedir 
a aquesta zona del poble haurà d’accedir pel carrer Lola 
Anglada, el carrer del costat del Parc dels Fruiters.

 NOUS SENYALS DE TRÀNSIT
Durant aquestes primeres setmanes de desembre s’es-
tan canviant més de 40 senyals verticals que estaven 
totalment despintats o fets malbé en diferents punts del 
poble i el pintat de de diverses senyals horitzontals en 
diverses cruïlles del poble. Després de fer un estudi i 
comptabilitzar els senyals en mal estat i que realment 
presentaven un problema en la senyalització viària, s’està 
procedint a la seva renovació. També s’han adreçat mol-
tes senyalitzacions amb pal que estaven tombades.

Enderroc de l’antiga 
fàbrica Reliable

Bones Festes i 
Salut, més que mai!

Tel. 972 46 34 79

Horaris: de dimarts a diumenge, de 9 a 15 h
Dilluns, festa. Dilluns festius, de 10 a 14. 30
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En el Ple del mes de novembre es 
va desafectar la sala d’exposici-
ons de l’Ajuntament vell. La desa-
fectació consisteix en l’alteració 
de la qualificació jurídica d’un bé, 
passant de bé de domini públic a 
bé de caràcter patrimonial, que 
requereix per a això un expedi-
ent en el qual s’acreditin la seva 
oportunitat, necessitat i legalitat.

En aquest moment tenim l’àrea 
de Serveis Socials i el jutjat de 
Pau a l’antic ajuntament vell de 
la plaça de la Coma, que no reu-
neixen els mínims indispensables 
per a poder donar un bon servei. 
A part de les barreres arquitec-
tòniques, el deteriorament de la 
mateixa estructura i les deficièn-
cies en les instal·lacions no hi ha 
suficient espai per a donar uns 
serveis amb els mínims indis-
pensables. L’opció de traslladar 
aquests serveis i d’altres que es 
donen actualment a l’edifici de 
l’Escorxador (Ciutadania i Habitat-
ge) en un sol punt, sembla ser l’idea 
més acceptada pels diferents partits 
polítics representats a l’Ajuntament. 
Per altra banda, la sala que hi ha 
entrant a l’esquerra, que havia sigut 
l’antiga sala de plens de l’ajuntament, 
s’havia convertit en sala per a exposi-
cions, xerrades, mesa electoral, ac-
tivitats culturals socials i per a ús de 
les entitats. Activitats que es poden 
traslladar o a can Trinxeria o a altres 
edificis municipals.

L’equip de govern vol manifestar que 
el lloguer d’aquesta sala servirà per a 
ajudar a pagar una part de la rehabili-
tació de l’edifici.

ACTUACIONS PER LA PREVEN-
CIÓ D’INCENDIS
Aquest principi de desembre s’han fet 
una sèrie d’actuacions importants en 
el tema de prevenció d’incendis en di-
ferents punts del terme municipal. 

S’ha fet una neteja dels marges del 
camí dels metges, des de la urbanit-
zació del Mas Cubell fins al trencant 
del Pi Gros d’en Mercader, al veïnat 
de Verneda. I també, la neteja i des-
brossament de la franja urbana, de 
25 metres de fondària, a la zona ar-
bustiva dels carrers Camí de Ronda 
i Francesc Macià. En aquest sentit, 
també cal destacar la neteja dels vo-
rals del camí d’accés als Metges, des 

del trencant del Pi Gros d’en Merca-
der fins als refugis. En aquest tram 
s’ha netejat i desbrossat la vegeta-
ció arbustiva i herbàcia en una fran-
ja de 10 metres a banda i banda del 
camí per prevenció.

PODA I REPLANTACIÓ DELS 
ARBRES DE LA PLAÇA PETITA
A mitjans del mes de novembre es 
van fer treballs de poda dels arbres 
de la plaça Petita. Es va detectar 
que alguns d’ells tenien branques i 
el tronc principal corcats.

 Per aquest motiu, l’empresa 
que està fent els treballs de poda 
juntament amb els serveis tècnics 
municipals van acordar podar les 
branques que estaven malament 
i els que tenien el tronc principal 
corcat, talar-los, per començar la 
seva replantació en breu. El mal es-
tat d’aquestes branques, ja sigui pel 
seu propi pes o pels efectes del vent 
o tempestes podrien caure i provo-

car danys.
L’empresa ha revisat tots els arbres 

i dels 10 til·lers que hi ha a la plaça, 
quatre d’ells estaven molt malament i 
no s’han pogut recuperar.

En breu, aprofitant una climatologia 
més favorable,  es replantaran els 
que s’han hagut de talar.

MILLORES ALS VEÏNATS
S’han instal·lat biondes i s’han refor-
çat els laterals del pont sobre la riera 
Verneda que hi ha a can Abras direc-
ció la Capçana, al veïnat de Verneda. 
L’estat de deteriorament i d’abando-
nament representaven més un perill 

Urbanisme - Via pública - Veïnats

MILLORA DELS VORALS DEL CAMÍ A MATAMALA
Dins del pla de millora i conservació dels diferents camins 
veïnals a principis d’aquest desembre s’han netejat els vo-
rals del c/ Castell, des de la fàbrica Poliuretanos a Can Ca-
talà. Hi havia una extensa vegetació que a més de dificultar 
la visibilitat de la gent que hi circula, no es tenia cap punt de 
referencia on acabava l’asfalt i a on començaven els marges

A més de segar i talar arbusts, s’han repassat i netejat 
les cunetes de terra, s’han reforçat els trams on hi havia 
hagut esllavissades i s’ha millorat els desaigües per evitar 
inundacions en finques i camps propers. Com es veu a les 
imatges, l’actuació pretén millorar la visibilitat i la segu-
retat d’aquest accés al veïnat que en algun tram és molt 
estret.

Desafecció d’una sala de l’Ajuntament vell
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OBRES DE MILLORA PER OBRIR 
DE NOU EL CENTRE DE DIA
Durant aquest mes de novembre 
s’han iniciat les obres en els lavabos 
de la sala de rehabilitació, que hi ha 
en els baixos de la Residencia Geriàtri-
ca, per a poder destinar aquest espai 
a centre de dia.

Les obres han consistit en modi-
ficació d’obertures, eliminació d’un 
bany i instal·lació de lavabos adaptats 
segons els requeriments del Depar-
tament de Salut i segons normativa. 
D’aquesta manera, encara que sigui 
provisional, es podrà oferir altra ve-
gada aquest servei a les famílies de 
Cassà i dels pobles dels voltants.

En aquest espai les famílies que ho 
vulguin trobaran un espai d’atenció 
personal, de socialització i de control 

que ara no poden tenir per viure sols 
o amb alguna impossibilitat per va-
ler-se per si mateixos. 

Amb la pandèmia s’ha deixat de do-
nar aquest servei a la Residencia per 
què no es permetia que els usuaris 
estiguessin en contacte i utilitzant 
les mateixes sales que els residents. 
Aquesta impossibilitat de compartir 
espais va fer tancar aquest servei 
però s’ha estat treballant per condici-
onar un espai proper i preparant la re-
organització de les funcions d’alguns 
treballadors del centre per poder ofe-
rir ben aviat aquest servei.

El departament de Salut ha marcat 
les pautes a seguir per a poder obrir 
amb totes les mesures de seguretat 
posibles i ara s’està pendent de rebre 
l’autorització final.

A dalt, vista de la sala de calderes. A baix, imatge de la sitja ja acabada.

S’ACABEN LES OBRES DE LA CALDERA DE 
BIOMASSA
Durant aquestes primeres setmanes de desembre s’han 
acabat les obres d’instal·lació de la caldera de biomassa 
que servirà per a donar aigua calenta a la Residència Geri-
àtrica Sant Josep i a l’escola Puig d’arques. Amb aquesta 
obra es pretén millorar l’eficiència energètica dels dos cen-
tres i invertir en sistemes energètics mediambientalment 
més sostenibles.

Els quatre arbres que es van haver de talar a la plaça Petita es replantaran 
properament

que un element de seguretat (fotos inferiors).
Tal i com vam comunicar s’han fet els treballs de neteja 

i arranjament de la llera i vorals de la riera Freixeneda (ve-
ïnat de Sangosta) entre can Miquel fins a límit del terme 
municipal amb Campllong  (uns 650 metres) que és on hi 
ha la desembocadura de la riera. L’obra ha consistit en 
aixamplar en algun tram la llera,  treure les acumulacions 
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de terra que entorpeixen el pas de l’aigua i netejar de 
troncs i canyers els marges de la riera. D’aquesta 
manera evitarem que la vegetació faci tap quan plou 
molt i l’aigua pugui córrer evitant rompudes.

CONTINUEN LES MILLORES A LA ZONA ES-
PORTIVA
Aquest mes de desembre s’han acabat les obres del 
formigonat de la vorera de la zona de la piscina co-
berta i de l’entrada de la baixada de la piscina cap al 
c/ Futbol. També s’han acabat les obres de rebaix del 
talús de terra que hi havia al costat de l’aparcament 
del Passeig Ferrocarril i s’ha posat una nova porta 
d’accés entre l’edifici de la piscina coberta i el pavelló 
PAV3 molt més alta.

Una de les altres obres que s’estan realitzant és 
la construcció d’una nova canonada per millorar el 
desaigües del camp de futbol a la part que dona al pa-
velló del Foment. Es recolliran les aigües plujanes que 
venen del c/ Futbol i la zona del pavelló del Foment i 
s’evitaran les constants basses d’aigua en aquell punt 
i humitats a les sales que serveixen de magatzem 
dins del pavelló.

Imatges d’abans i de després dels treballs de neteja a la riera Freixeneda

OBRES AL PAS 
ENTRE EL C/ GUI-
LLERIES I POM-
PEU FABRA
Aquest mes de de-
sembre ha quedat 
formigonat el passat-
ge que hi ha entre la 
plaça del c/ Guilleries 
amb el c/ Pompeu 
Fabra. Aquest pas, 
molt transitat pels ve-
ïns, era de terra i ara 
s’ha posat una base 
de formigó, d’aquesta 
manera s’evitarà el 
fangueix quan plou i el 
lliure pas sense cap 
tipus d’impediment.

A l’esquerra; les obres de pavimentació acabades i la tanca ja instal·lada. 
Sobre aquestes ratlles, la millora del desguàs en aquest punt del camp de 
futbol.  

S’està estudiant si en aquest espai que s’ha fet el rebaix de terres hi pot anar 
el Pumptrack.
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Medi Ambient

Esports
Imatges d’abans i de després dels treballs de neteja a la riera Freixeneda

S’APROVA UNA NOVA ADJUDICACIÓ 
DE LA GESTIÓ DE LA DEIXALLERIA
En el Ple del mes de noviembre del Consell Comarcal del 
Gironès es va informar de la nova adjudicació del contracte 
de servei d’explotació de les deixalleries de Cassà de la Sel-
va, Celrà, Sant Gregori i de la minideixalleria de Sant Martí 
de Llémena a l’empresa Revalora Residus, SL, pel termini 
de 3 anys i per un import total de 377.798,10 € (IVA 
inclòs), amb subjecció als plecs de clàusules que han regit 
aquesta licitació i a l’oferta presentada per l’adjudicatari.

Amb aquesta nova licitació l’Ajuntament preveu l’aug-
ment de l’horari d’obertura de les instal·lacions per afavo-
rir la recollida selectiva.

Represa de les activitats esportives
Sha iniciat la represa de l’activitat esportiva partint de nou de 
la casella d’inici. Això vol dir aforaments limitats en totes les 
instal·lacions esportives municipals i a la piscina/gimnàs amb 
reserva prèvia. Es continua amb el toc de queda, amb una di-
ferència, que les instal·lacions esportives municipals tancaran 
a les 21:30h amb marge perquè els esportistes puguin ser 
a casa a les 22h. A partir de les 21h ningú podrà accedir a 
les instal·lacions.

Els entrenaments s’han tornat a reprendre, tot i haver 
de redistribuir els horaris perquè puguin entrenar tots els 
equips, ja que s’ha de tenir en compte el toc de queda i que 
els divendres no poden entrenar esportistes que no siguin 
del poble.  Això ha representat una gran feina per part de les 
entitats esportives i que les famílies han entès i acceptat .

Es continua fent els entrenaments a porta tancada, a ex-
cepció d’aquells esports que es fan a l’aire lliure i fora d’instal-
lació municipal i no es poden utilitzar els vestidors. Amb tot, 
s’han habilitat zones amb bancs per poder-se canviar el cal-
çat. 

No sabem del cert si al gener es reprendran les competici-
ons d’esport base, tot dependrà de la desescalada. La inten-
ció  però és poder començar al gener.

Durant aquest segon confinament el personal de la pisci-
na/gimnàs va ser la part afectada, ja que no podien treba-
llar degut a que obligaven a tenir les instal·lacions esportives 
tancades. Passats quinze dies i veien que encara trigaríem 
a obrir les instal·lacions es va decidir, juntament amb els 
treballadors, que els monitors de sala i les administratives 
tornessin per poder preparar vídeos de classes dirigides per 
penjar a la web de la piscina i, al no tenir usuaris, es podien 
utilitzar les sales per fer les gravacions i adelantar material 
videogràfic esportiu, els que ho teníem més complicat eren 
els socorristes i monitors de natació i ens van sol·licitar de 
ser recol·locat de manera provisional en altres tasques de 
l’ajuntament que fossin considerades de la mateixa categoria 
laboral, i així es va fer, tots els treballadors que van voler van 
ser recol·locats. Voldria agrair la predisposició que han tingut 
sempre els treballadors de la piscina/gimnàs per treballar, 
donar idees i suggeriments, de tirar endavant i estar motivats 
tot i amb les dificultats que actualment ens trobem degut a 
la pandèmia, tant en el primer confinament com en el segon.

Sabem i som conscients que estem vivint un temps compli-
cat per tothom, amb moltes normes a seguir i que cada dos 
per tres ens canvien, però el que hem de tenir clar és que 
l’esport és un bé essencial, encara que no s’hi consideri, i que 
no s’haurien de tancar les instal·lacions esportives, ja que 
l’esport és molt necessari tant per la salut física com mental.

5 ESPORTISTES CASSANENCS PREMIATS
El dissabte 14 de novembre, l’Ajuntament de Cassà de la 
Selva va rebre als 5 esportistes d’alt nivell del municipi,  
que la Diputació de Girona els hi ha atorgat una beca per 
finançar part dels desplaçaments de les seves competici-
ons esportives.

Enguany, a l’igual que amb moltes altres activitats i a 
causa de la pandèmia, aquest any també ha estat atípic es-
portivament parlant, i per tant, amb les beques que s’han 
concedit. 

Els esportistes cassanencs van ser rebuts per l’alcalde 
de Cassà, Robert Mundet, i la regidora d’Esports, Lourdes 
Martin, que els van entregar el xec amb la subvenció de la 
Diputació de Girona. 

Aquest any s’han rebut 8 sol·licituds, de les quals s’han 
concedit 5 beques. Els esportistes becats són: Ari Mes-
tres Pla,  de motociclisme; i Àlex de Dios José, Lídia Fuer-
tes Grau, Nadia Navarro Mokhtari i Sara Belhaj el Khattabi 
de taekwondo. 

En total, la Diputació de Girona ha concedit enguany 
1.475 euros a aquests esportistes cassanencs que ser-
viran per cobrir les despeses de desplaçaments que els 
suposa el seu esport. 

Zona Industrial Susvalls - Nau B
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Durant el mes d’octubre els establi-
ments adherits a la campanya “Com-
pra a Cassà” han bescanviat els vals 
que han rebut les llars cassanenques. 
Amb aquesta acció, portada a terme 
amb la col·laboració de la Unió de Bo-
tiguers,  des de l’Àrea de Promoció 
Econòmica de l’Ajuntament s’ha volgut 
donar suport als establiments del mu-
nicipi. S’ha repartit vals en un total de 
3.800 llars. Cada llar ha rebut un val 
de 5€ per a comprar en establiments 
d’alimentació i un val de 15€ per bes-
canviar en la resta d’establiments de 
la campanya. 

Per altra banda, durant el mes de 
novembre també  ha finalitzat el perí-
ode de tramitació de les subvencions 
derivades a donar suport a les empre-
ses (de fins a 500€ per sol·licitant) i 
als treballadors afectats per un ERTO 
(de fins a 200€ per a sol·licitant). 

En el moment de la redacció 
d’aquest text, s’està gestionant la tra-
mitació administrativa d’aquestes ac-
cions per tal de que aquestes ajudes 
arribin en el menor temps possible als 
demandants. 

CAMPANYA “QUE EL NADAL 
QUEDI ENTRE NOSALTRES”
Amb aquest lema l’Ajuntament de 
Cassà ha posat en marxa una cam-
panya d’imatge per a la promoció del 
comerç local per a aquest Nadal, fent 
evident que el suport al comerç local 
és una de les prioritats d’aquest go-
vern. 

La campanya combina el lema (Que 
el Nadal quedi entre nosaltres) amb el 
hashtag #compraacassa, sobre el su-
port d’una imatge d’una alzina surera 
decorada amb motius nadalencs. 

Es faran arribar els cartells d’aques-
ta campanya als diferents establi-
ments del municipi i es reforçarà 
l’acció de promoció amb etiquetes de 
regal que portaran impreses el lema 
de la campanya, oferint així un valor 
afegit als regals aquests dies es com-
prin als establiments cassanencs. 

La campanya comptarà també amb 
la instal·lació de lones de gran format 
a diferents punts del municipi que es-
taran instal·lades durant tota la cam-
panya nadalenca. 

Amb aquesta campanya es pretén 
donar una mirada càlida i pròxima 
al comerç del nostre municipi, un 
comerç responsable i de proximitat, 

en una de les campanyes comercials 
més importants de l’any. 

NOVA IL·LUMINACIÓ 
NADALENCA  
El passat dia 4 de desembre es va 
fer l’encesa dels diferents llums nada-
lencs que hiha repartits pels diferents 
carrers i places del poble. La carac-
terística principal d’aquests llums és 
que són tots led i per tant el seu con-
sum és menor.

Nova edició del Fum, Fum, Fum
Aquest mes de desembre s’ha ce-

lebrat una nova edició del Fum, fum, 
fum, un festival familiar de Nadal que 
en aquest edició ha duplicat els esfor-
ços per adaptar-se a la situació de 
pandèmia amb dos escenaris (un a 
la plaça de la Coma i un a la plaça 
mossèn Cinto Verdaguer) i se celebrà 
durant dos dies, el 12 i el 19 de de-
sembre.

En l’edició d’aquest any per qüesti-
ons de seguretat no es podienn por-
tar a terme els tallers infantils, però 
s’ha aconseguit una programació de 
qualitat, arribant fins a les 9 actua-

cions. Les actuacions eren gratuïtes, 
però s’havien de reservar les entra-
des a través de la web www.cassa.
cat/nadal

DADES D’ATUR A CASSÀ I A LA 
COMARCA
A la comarca del Gironès hi ha 12.003 
persones registrades a les llistes de 
l’atur el mes d’octubre. El nombre de 
persones registrades incrementa un 
2,21% respecte del mes anterior i 
incrementa un 28,31% respecte de 
l’any anterior. La taxa d’atur en finalit-
zar el tercer trimestre de l’any 2020 
es va situar en un 12,42% al Gironès.

El nombre de persones aturades a 
Cassà de la Selva aquest mes d’octu-
bre és de  548 persones (427 perso-
nes l’octubre de l’any passat). Hi ha 
121 persones més, un creixement 
del 28,34 %. 

PERSONES AFECTADES ERTO
Fins a data de 31 de juliol (són les 
últimes dades que hi ha a nivell muni-
cipal), s’han presentat 2.497 expedi-
ents de regulació temporals d’ocupa-
ció que afecten 17.501 persones al 
Gironès. Estem pendents que s’actu-
alitzin les dades a nivell municipal per 
veure l’impacte de la segona onada de 
la Covid-19. 

Les persones afectades per ERTO a 
Cassà (dades juliol): 102 Expedients 
de regulació i 775 Persones treballa-
dores afectades. 

Promoció econòmica

Campanyes de suport a les 
empreses i als treballadors
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El passat dia 16 d’octubre vam inaugurar un nou espai 
per a la cultura, Les Golfes de Can Trinxeria, un espai que 
va poder acollir dos actes abans del segon confinament. 
Un segon confinament que ens ha obligat a  una nova atu-
rada de la cultura, no només al nostre poble sinó  a tot 
Catalunya. 

Durant aquest temps des de l’Àrea de Cultura hem tre-
ballat per replantejar els actes que teníem previstos, i so-
bretot per explorar nous formats i alguna sorpresa que us 
presentarem ben aviat. I és que si bé hem hagut de renun-
ciar a celebrar una nova edició del Càntut, un festival jove 
però consolidat en el municipi, tampoc estem disposats a 
renunciar a l’activitat cultural.

Per això tant bon punt ens ha estat possible hem tornat 
a iniciar les activitats amb públic. Així doncs, el passat 27 
de novembre van tornar les Nits a La Coma i el dia 28 vam 
poder gaudir del concert de la Cobla Montgrins organitzat 
pels Amics de la Sardana. 

Ens espera un desembre ple d’activitats, organitzades 
i planificades amb les mesures de seguretat necessàries 
derivades de la pandèmia en la que estem immersos, i per 
a tota la família. 

Tindrem presentacions de llibres, tornarà el cinema a 
Cassà de la mà del Cineclub Vuitimig i s’inaugurarà l’ex-
posició de dibuixos de Ramon Prior, cassanenc d’adopció 
que al llarg de la seva vida va publicar fins a 11 llibres de 
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Cultura

dibuixos en els que retratava el nostre entorn.
I per últim, destacar els dos grans concerts de la Sevata-

na que es van fer al pavelló polivalent el dia 19 de desem-
bre i informar que se’n farà un altre, de petit format, el dia 
d’any Nou, a la sala del Centre Recreatiua la tarda. 

Esperem i desitgem que l’any en el que entrarem sigui 
millor que aquest que deixem enrere, i que en aquestes 
festes pogueu gaudir de la cultura d’aquest poble.

Represa de l’activitat cultural a les 
Golfes de can Trinxeria

Bones Festes!
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El dimarts 24 de novembre a la tarda es va fer una reu-
nió amb el Consell Escolar Municipal, on es va explicar la 
creació d’un equip motor per al Pla d’educació que estarà 
format per tècnics, membres de l’equip de govern i mem-
bres de l’oposició que ho desitgin, que s’haurà d’encarre-
gar d’analitzar, coordinar i executar propostes i iniciatives 
proposades des del CEM, de diferents associacions i en-
titats locals, i de joves i de ciutadans que també desitgin 
participar-hi. A principis d’any està previst fer la primera 
trobada. Per aquest motiu es va dir que serà necesari que, 
en l’ordre del dia de les properes reunions del CEM, hi hagi 
un torn de paraula explícit per cada un dels sectors pre-
sents per tal que tinguin un espai definit dins de la reunió 
i puguin posar sobre la taula diferents propostes que els 
agradarien en l’àmbit de l’educació pel nostre poble i pel 
Pla d’educació.

En aquesta reunió i en nom de Càritas es va animar a 
la col·laboració dels centres escolars en la Campanya del 
Quilo, durant la setmana o dies del mes de desembre que 
cada escola considerés més oportuns.

També es va informar que l’Ajuntament ha comprat un 
total de 40 mascaretes de boca transparent per a la Llar 
d’Infants, mestres d’educació infantil de les escoles de Cas-
sà i alguns serveis d’educació, i que es portaran en els 
centres educatius tan aviat com arribin.

El Departament d’Educació va fer saber als centres que 
imparteixen batxillerat, que havien de reduir obligatòria-
ment la presencialitat. Per tal de complir amb aquesta ins-
trucció, des de l’Institut de Cassà es va decidir que hi hau-
rien uns dies puntuals que es farien classes online. S’ha 
prioritzat la presencialitat a 2n de BAT, no distorsionar el 
calendari d’exàmens de 1r de BAT, ni tampoc afectar al-
tres activitats com la fira de treballs de recerca. Segons el 
calendari difòs pel govern, després de Nadal ja es tornaria 
a la plena presencialitat del batxillerat.

Per acabar, en la reunió del CEM es va parlar del Projec-
te de socialització de llibres i que a partir del mes de gener 
es reprendran els cursos de català del Consorci. L’Ajun-
tament oferirà el curs Bàsic 1. Les inscripcions seran a 
partir del dia 11 de gener i està previst començar el servei 
el 25 o 26 de gener. Es contempla la modalitat telemàtica 
quan les circumnstàncies ho recareixin.

AJUDES EDUCATIVES ALS ALUMNES DEL CREC
Pel que fa al CREC l’Ajuntament va facilitar una tablet a 
aquells alumnes que no tenien dispositius a casa per tal 
que poder continuar oferint el servei de forma telemàtica, 
mentre duressin les noves mesures establertes per les 
autoritats competents per a fer front a la COVID-19. Ara 

Consell Escolar Municipal

DIA INTERNACIONAL DE CIUTATS EDUCADORES  
Pel que fa al Dia Internacional de Ciutats Educadores, 
el divendres 27 de novembre es va penjar a la web i a 
les xarxes socials de l’Ajuntament la carta de les ciutats 
educadores d’aquest any i un vídeo global dels 30 apre-
nentatges dels 30 anys de Ciutats Educadores. 

El dilluns 30 de novembre, de 18 a 20h del vespre, 
es va projectar el cartell i el lema d’aquesta edició a la 
façana de Can Trinxeria.

D’aquesta manera, esperem fer visible el compromís 
que l’Ajuntament i altres agents socials del municipi te-
nim en l’educació; conscienciar sobre la importància 
de l’educació a la ciutat per millorar la vida dels seus 
habitants, generar un clima de qualitat cívica i de con-
vivència urbana; conscienciar sobre la importància de 
l’educació al nostre municipi; sumar i animar tota la ciu-
tadania a ser part activa en la coconstrucció de la Ciutat 
Educadora; així com, sensibilitzar sobre la contribució 
activa que realitzen les ciutats i els governs locals en 
la superació dels reptes globals  de la humanitat (entre 
ells els Objectius de Desenvolupament Sostenible).

ja s’ha tornat a la presencialitat i es fa classe un o 2 dies 
a la setmana segons la quantitat d’alumnat de cada grup.

PROJECTE DE SOCIALITZACIÓ DE LLIBRES  
Fins ara les AMPES/AFA revien una subvenció de 2000€ 
per un costat i per una altra, una subvenció per alumne 
de 1r a 6è de primària en concepte de socialització de 
llibres, amb una partida de 46.900€. A partir d’ara, es 
mantindran aquests dos imports, però s’ajuntaran els dos 
conceptes per tal que cada AMPA/AFA disposi d’una sub-
venció nominativa única.

El conveni del reciclatext finalitza en el present curs es-
colar 2020-2021 i ara és el moment de fer les millores o 
canvis que es considerim oportuns. Per això s’amplien els 
objectius de la subvenció i el concepte del reciclatext, per-
què cal adaptar-se a les necessitats del moment, a l’era 
digital i a les propostes trasmeses des de les direccions 
dels centres escolars.

A partir del mes de gener, amb la subvenció de l’Ajun-
tament que rebin les AMPA/AFA dels centres, a més del 
reciclatext també podran destinar aquests diners a altres 
finalitats com:   

• Complementar el mobiliari, els equipaments i el mante-
niment del centre escolar.

• Ajudar a les famílies a disminuir les despeses escolars 
i projectes educatius per als seus fills.

Cassà al Dia Ajuntament / Des de la Casa de la Vila 
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• Realitzar programes d’activitats 
organitzades per l’AMPA/AFA.

• Promoure el desenvolupament 
d’activitats extraescolars.

• Comprar material pedagògic per a 
l’alumnat (jocs, llibres de text, de lec-
tura i de consulta, continguts i recur-
sos digitals, etc.)

• Adquirir connectivitats i els equi-
paments informàtics necessaris per a 
les famílies amb necessitats.

• Fomentar la socialització dels lli-
bres de text, de lectura i de consulta, 
llibres de text electrònics o continguts 
i recursos educatius digitals.

La subvenció amb un únic import es 
pagarà a les AMPES/AFA, per alum-
ne, des de P3 fins a 4t d’ESO i, per 
tant, s’inclourà, l’INS de Cassà, que 
a partir del curs vinent també podrà 
beneficiar-se d’aquesta subvenció.

INFORMACIÓ DE LA SALA GALÀ
Es renova el conveni de Municipi Lec-
tor per un any més i es parla d’un nou 
Pla Nacional de la Lectura que enca-
ra s’ha de fer. En paral·lel, el ClijCat 
està treballant en dos projectes per 
enriquir la feina feta des de Municipi 
Lector de cares el 2021: Famílies lec-
tores i Escoles Lectores.

Pel que fa a l’escola de música i 
d’art, durant la setmana del 23 al 27 
de novembre, es van reprendre les 
classes de forma presencial per als 
grups de fins a 6 persones.

DIA INTERNACIONAL DE LES 
CIUTAT EDUCADORA, 30 ANYS 
TRANSFORMANT PERSONES I 
CIUTATS PER A UN MÓN MILLOR
En un món cada vegada més urbanit-
zat, les ciutats (grans i petites) juguen 
un paper crucial a l’hora de generar 
oportunitats educatives que permetin 
desenvolupar el potencial dels seus 
habitants.

Les Ciutats Educadores aposten per 
crear contextos urbans més humans 
promovent una visió àmplia de l’Educa-
ció al llarg i ample de la vida i maximit-
zant l’impacte educatiu de les seves 
polítiques municipals.

En aquest sentit, el municipi de Cassà 
de la Selva està adherit a la Associació 
Internacional de Ciutats Educadores 
(AICE) i a la Xarxa de Ciutats Educado-
res de les Comarques Gironines. Amb 
aquesta adhesió, Cassà de la Selva 
pretén impulsar l’ecosistema educatiu 
del municipi per tal que aquest sigui in-
clusiu, dinàmic i en diàleg permanent 
amb la ciutadania. 

Aquest any, l’Associació Internacio-
nal de Ciutats Educadores celebra el 
30è aniversari de la proclamació de 
la Carta de les Ciutats Educadores. 
La Carta és el document fundacional 
d’aquest moviment internacional que 
promou una visió de ciutat que situa 
l’educació com a vector de transforma-
ció social i de millora de la vida comuni-
tària. Coincidint amb aquest aniversari 
es proclamarà una nova versió actua-
litzada del document.

De la mateixa manera, el passat 30 
de novembre es commemorà el Dia In-
ternacional de la Ciutat Educadora. En-
guany, amb el lema: 30 anys transfor-
mant persones i ciutats per a un món 
millor. Aquest lema és una invitació 
oberta perquè les més de 500 ciutats, 
que formen actualment part de l’AICE, 
comparteixin i celebrin amb la ciutada-
nia els aprenentatges generats al llarg 
d’aquests 30 anys de trajectòria. 

 
PREMI A LA BIBLIOTECA 
MUNICIPAL DE CASSÀ
La Biblioteca Municipal de Cassà de la 
Selva ha estat premiada en el Concurso 
de proyectos de animación a la lectura 
María Moliner 2020 amb el seu projec-
te Cassà lector, Municipi lector. Aquest 
concurs l’organitza el Ministerio de Cul-
tura y Deporte. El premi consisteix en 
una subvenció de 2.000€ per destinar 
a la compra de llibres.

El projecte presentat per la Bibliote-
ca Municipal inclou activitats per a tots 
els públics i consisteix en un conjunt 
d’activitats de promoció de la lectura 
organitzades des del Consell Lector, la 
Biblioteca Municipal i l’Àrea de Cultura.  
Des d’aquestes àrees, es programen 
habitualment activitats culturals com 

l’Hora del Conte, Biblionadons, Vermut 
i Llimonada de Lletres,  exposicions lite-
ràries i clubs de lectura.

El concurs premia les biblioteques 
de municipis de menys de 50.000 ha-
bitants que portin a terme projectes 
singulars que incloguin accions de pro-
moció de la lectura, eficiència i labor bi-
bliotecària, integració social en la seva 
comunitat i ús de les noves tecnologies.

El jurat valora la claredat i l’interès 
del projecte, la planificació, la viabilitat 
i impacte social del projecte, la inclusió 
social i, finalment, la originalitat i la inno-
vació del projecte.

També s’organitzen visites d’il-
lustradors a les aules de primària i 
secundària, formació a claustres de 
professors, visites escolars i tallers d’il-
lustració.

Destaquem els Premis Literaris de 
Cassà, que són uns dels més impor-
tants de la demarcació de Girona, on 
hi participen concursants de tot Catalu-
nya i enguany es va celebrar la 54 ena 
edició,

La Biblioteca de Cassà ha reprès 
el servei de préstec i retorn de docu-
ments, l’accés directe a les col·leccions, 
l’ús de les sales de lectura i estudi, ús 
dels ordinadors, etc amb una limitació 
del 50 % de la capacitat màxim. Es 
tornen a reprendre les visites esco-
lars a la Biblioteca els dilluns, dimarts 
i divendres al matí, només un grup 
per dia. Els Clubs lectura es fan de 
manera virtual i la biblioteca ofereix, 
també, el servei de prestec a domicili.
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Àrea de Serveis Socials

Amb motiu del Dia Mundial de la Sida, 
des de Cassà de la Selva, ens hem 
adherit al manifest “Compartim com-
promisos i respostes”  que han signat 
diferents entitats, de tot Catalunya, 
que reproduïm tot seguit: 

“Des de l’any 1987, cada 1 de de-
sembre al món es commemora el Dia 
Mundial de la Sida per donar suport 
a les persones que viuen amb el VIH i 
a les que estan afectades pel virus, i 
també per recordar les persones que 
han mort per malalties relacionades 
amb la sida i per no oblidar que hem 
de continuar actius, sense treva, en la 
resposta enfront del VIH.

Aquest any 2020 totes les mirades 
estan posades sobre la pandèmia de 
la COVID-19 i com aquesta afecta la 
nostra salut. La COVID-19 ha fet que 
sigui evident, una vegada més, que la 
salut interrelaciona estretament amb 
altres qüestions fonamentals, com 
les desigualtats, els drets humans, la 
igualtat de gènere, la protecció social 
i l’economia.

Per acabar amb les pandèmies del 
VIH i de la COVID-19, coincidents en 
el temps, és necessària la mateixa 
aproximació holística basada en els 
principis de salut pública: equitat, soli-
daritat, accés al sistema sanitari i im-
plicació per part de la societat en les 
mesures que es prenen.

Cada any, el Programa de Preven-
ció, Control i Atenció al VIH, les ITS 
i les Hepatitis Víriques (PCAVIHV) es 
suma a aquesta diada per fomentar 
la conscienciació de la societat i impli-
car-la en la lluita contra el VIH, fent di-
fusió de les estratègies per fer front a 
aquesta infecció i elaborant un mani-
fest conjunt al qual s’adhereixen més 
de 130 entitats públiques i privades. 
En aquest manifest les entitats adqui-
reixen un compromís professional per 
fomentar i mantenir el respecte i la 
no discriminació de les persones que 
viuen amb el VIH/sida.

En aquest Dia Mundial de la Sida 
2020 sincronitzem els esforços i 
apel·lem a la responsabilitat compar-
tida, sense excepció, per aconseguir 
una societat més sana.

La teva salut és la salut de tothom.

CÀRITAS FARÀ TALLERS 
DE CATALÀ
Durant aquest mes de desembre i fins 
els mes de juiol de l’any que ve Càritas 
Diocesana de Girona-Cassà de la Sel-
va, portarà a terme tallers de Català 
a l’Espai Jove l’Escorxador.

Aquests tallers es faran els dilluns i 
divendres de desembre de 2020 fins 

el juliol de 2021, en horari de 10 a 
11.30 h i per a un màxim de 6 per-
sones.

SUPORT I SEGUIMENT ALS MÉS 
GRANS DE 70 ANYS
Arrel de les trucades de Suport i Se-
guiment a persones mes grans de 70 
anys que estem fent de manera ha-
bitual des del primer confinament en 
el nostre poble, s’observa una major 
sensibilitat en general i en especial so-
bre la COVID degut a les moltes per-
sones que tenen coneguts o familiars 
que han patit la malaltia

S’han fet visites domiciliaries en ca-
sos vulnerables i sense xarxa familiar 
per oferir el nostre suport, fer segui-
ment, i registrar-los al llistat d’emer-
gències, que s’ha ampliat a 17 per-
sones mes i fer vinculació amb els 
serveis socials. Aquest llistat el tenim 
sempre actualitzat per tal de fer un 
correcte seguiment de les persones 
més vulnerables del nostre municipi.

 
CENTRE OBERT O CENTRE 
DIÜRN
De 19h a 19.30h s’ofereix als infants 
un espai de tutoria individual per tal 
que puguin expressar com es troben, 
com els hi va l’activitat, com els hi ha 
anat el dia, etc. D’aquesta manera 
poden treballar alguns dels objectius 
del Pla educatiu individual que no es 
poden fer en el grup gran. 

Durant els mesos de setembre i 
octubre amb els infants i adolescents 
s’han començat a elaborar els PEIS 
(plans educatius individuals) on es de-
fineix que es treballa amb cada infant.  
Com també els Plans de treball con-
junt amb els professionals de SBAS 
on es defineix què treballa SBAS amb 
la família i que treballa el Servei Diürn.  
Durant  aquests dos mesos s’han re-
alitzat tots els Plans de treball conjunt 
entre SBAS i Servei diürn per tant 
s’han fet 18 actuacions.

Pel que fa a la coordinació amb 
les escoles s’han fet totes on line, a 
través de correu electrònic o telèfon. 
Des del Servei Diürn bàsicament es 
parla amb els tutors/es de les es-
coles per treballar temes en relació 

al suport a l’estudi, la relació entre 
iguals, la relació amb els adults, etc.  
Durant aquests mesos s’han fet 15 
coordinacions amb les escoles i 7 
amb l’Institut.  

També s’han fet coordinacions amb 
el club de futbol de Cassà ja on hi ha 
molts infants que van al Servei Diürn 
que també assisteixen al club UD Cas-
sà. 

S’ha treballat amb la biblioteca mu-
nicipal per préstec de llibres i amb 
l’Espai jove per poder programar ac-
cions conjuntes amb el grup de joves. 

La comunicació amb les famílies, 
atès la situació actual de pandèmia, 
ha sigut més telefònica que no pre-
sencial. Tot i això a inicis del mes de 
setembre es va fer una trobada indi-
vidual amb totes les famílies per pre-
sentar el curs i marcar els objectius a 
treballar amb els infants durant el ma-
teix.  La resta de seguiments s’estan 
fent per telèfon, i  a finals de trimes-
tre, hi ha prevista una altre trobada 
amb les famílies. 

EDUCADORS DE CARRER
Aquestes primeres setmanes de tre-
ball han servit per conèixer alguns dels 
punts on habitualment assisteixen els 
nens i joves del municipi, també per 
identificar les hores en les que més hi 
ha mes afluència dels mateixos i qui-
na seria la mes adient per contactar 
amb ells.

També s’ha pogut identificar les di-
ferents edats en cadascuna de les zo-
nes on fins ara si han pogut apropar.

A les sortides de les escoles, si ve 
hi ha una majoria de nens/nenes van 
acompanyats, s’ha detectat que ni ha 
una part important de edats petites 
que van amb skate, bicicleta sense 
cap adult.

Amb data d’avui ja s’han començat 
a presentar amb els grups de nens i 
joves que vagin trobant en els punts 
on s’ha detectat mes la seva presèn-
cia,  per tal de començar a fer vincle. 
I aprofitant que no està actiu l’Espai 
Jove, els coordinadors d’aquest espai 
també participaran en aquest treball 
de vinculació de l’educador en salut.

HABITATGE
Finalment hem pogut reunir-nos amb 
la Sareb per poder posar sobre la tau-
la el tema del habitatges que són de 
la seva propietat i si hauria possibilitat 
de posar-los en lloguer social. De mo-
ment ens han fet arribar el llistat del 
seus pisos per tal de que els puguem 
localitzar i veure amb quin estat es 
troben. Ja comencem a treballar per 

Adhesió al manifest del Dia Mundial de la Sida
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veure quines possibilitats ens ofereixen.
En la mateixa línia, estem tenint contactes amb l’oficina 

d’habitatge de la Generalitat, per veure quins pisos pro-
cedents del tempteig i retracte podria adquirir  per tal de 
cedir-los al nostre Ajutament  per tal de poder  donar les 
primeres respostes a les necessitats de molts dels nos-
tres conviletants.

Hem participat tant els càrrecs electes com tècnics de 
la nostra àrea  a les Jornades sobre les ocupacions d’ha-
bitatge i els ens locals, organitzades per la ACM. En elles 
s’ha parlat de la part més legal del tema de la propietat i 
de la part que més ens afecta, que es el de les ocupacions 
en general. Es va donar més importància a les ocupacions 
per part de famílies o persones vulnerables, que degut a 
diferents motius es troben amb problemes per poder obte-
nir un habitatge on viure.

S’han exposat diferent maneres d’enfocar aquest pro-
blema i finalment s’ha arribat a la conclusió que es un 
problema que tan afecta a petits com a grans municipis, 
que calen polítiques d’habitatge a nivell general, calen da-
des reals de la problemàtica de l’ocupació, pressupostos, 
prioritats i iniciativa legislativa i política per aturar els des-
nonaments, donat que els desnonaments d’avui seran les 
ocupacions de demà.

Cal també instar a la Generalitat per tal de que posi en 
marxa el Pla sectorial d’habitatge que encara no s’ha de-
senvolupat.

25 NOVEMBRE JORNADA CONTRA LA VIOLÈNCIA 
ENVERS LES DONES
Des de la Taula local de Cassà en la que han participat 
directors d’escoles mossos, policia local, i tots els agents 
socials, s’ha proposat treballar per fer un protocol on s’in-
diquin pautes per tal de prevenir detectar i intervenir en 
el tema de matrimonis forçats. Es un tipus de violència 
molt invisibilitzat, però que malauradament es produeix de 
manera més habitual del que ens pensem. Un moment 
delicat i on es posarà més èmfasi a l’hora de detectar un 
tipus de violència d’aquesta mena és, per exemple, quan 
hi ha un viatge de una nena o dona al país d’origen de la 
família, dons és fàcils que es pugi produir una mutilació 

CASSÀ RECAPTA, RECULL 5,7 TONES 
D’ALIMENTS
El divendres 4 i el dissabte 5 de desembre, des de la re-
gidora de Serveis Socials, amb la col·laboració de Càritas 
Cassa, s’ha organitzat la campanyal CASSÀ RECAPTA. 

 Aquest esdeveniment, s’ha fet per recollir aliments 
que es destinaran a les famílies més necessitades 
del municipi. Enguany es va celebrar el Gran Recapte, 
però a causa de la pandèmia, només es podien fer col-
laboracions econòmiques que anaven a la central i des 
d’allà es distribuiran a tot Catalunya.  Per aquest motiu, 
es va decidir fer aquesta recollida local que ha funcionat 
mol bé, i ha permès recollir 5.698, 92 quilos d’aliments 
bàsics. 

Des de l’Ajuntament i Càritas Cassà volem donar les 
gràcies a tota la gent que ha col·laborat donant aliments 
i als voluntaris que han destinat unes hores del seu cap 
de setmana per ajudar-nos amb aquesta recollida. Tam-
bé aprofitem per agraïr la tasca que fa diàriament Càri-
tas Cassà, ajudant a totes aquestes famílies que tenen 
dificultats per arribar a final de mes.

femenina o un casament forçat. És de vital importància 
que les nenes allarguin la seva estada a l’escola el màxim 
possible, dons el fet d’acabar fent un batxiller o un grau 
de formació professional allunya a les famílies a posar en 
pràctica aquestes situacions.

Aquest anys en el nostre municipi hem actualitzat els 
protocols i pautes per evitar la mutilació femenina per tenir 
al dia les actuacions a emprendre 

La regidoria de Serveis socials i les tècniques de la ma-
teixa hem participat a la jornada formativa  vinculada a la 
igualtat entre homes i dones en l’àmbit laboral organitzada 
pel SIAD i en el que s’ha tractat els següents temes: 

- Què son les violències masclistes 
- Violències masclistes en l’àmbit laboral: assetjament 

sexual, per raó de sexe o d’orientació sexual, etc.
- Tipologies, factors de risc i efectes de l’assetjament 
- Obligacions i responsabilitats de les administracions en 

matèria d’assetjament 
- Vies de resolució internes i externes 
- Protocols de prevenció i actuació enfront l’assetjament 

sexual: eines i recomanacions 
També per donar visibilitat a aquesta xacra i deixar clar 

que en el nostre municipi no tolerem cap tipus de violència 
contra les dones, vam llegir el manifest davant de l’edifici 
de can nadal, amb la participació de regidors, treballadors 
i veïns i veïnes, i hem col·locat a 3 senyals ben visibles, a 
3 de les entrades del municipi, on deixem clara la nostra 
posició respecte d’aquest tema: No tolerem les agressions 
sexistes.

25 de novembre: moment de la descoberta del plafó a l’entrada del poble.
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Escola municipal d’Art Josep Lloveras

Nadal confinart
Encetem un Nadal diferent i nou amb unes festes que es 
plantegen més íntimes i contingudes. Malgrat tot, l’activi-
tat cultural no s’atura i, com cada any, reprenem les acti-
vitats tradicionals del concurs de pessebres i de Nadales. 
El concurs de pessebres celebra enguany la seva 42na 
edició, això sí, virtualment. Us hi podeu inscriure i enviar 
les fotos del vostre pessebre a través del formulari que 
trobareu a www.cassacultura.cat Hi haurà, com sempre, 
cinc categories: cicle inicial, cicle mitjà, cicle superior, 1r i 
2n ESO i adults. Entre tots els participants, el jurat  lliurarà 
els premis, el dia 18 de gener de 2021, a les 11 h del 
matí, al pati de can Trinxeria.

Per altra banda, el tradicional concurs de Nadales man-
té el seu format i promet posar-ho difícil al jurat, com cada 
any. L’entrega de premis es farà el mateix dia i hora que el 
de pessebres.

A partir del dia 22 de desembre  i fins al 7 de gener 
de 2021, l’escola d’art farà un descans a nivell formatiu 
però ens mantindrem actius en diverses activitats que ara 
encara no us podem desvetllar. Ja se sap, Nadal és temps 
de sorpreses i regals. Al proper número us les explicarem. 
Vull aprofitar per desitjar unes bones festes a tothom i per 
agrair, des d’aquí, als alumnes de l’escola d’art que, mal-
grat els confinaments i les dificultats, segueixen al nostre 
costat.

Visca l’art i la cultura i molt bones festes de Nadal. 

Mariona Puigbaldoyra / Coordinadora de l’escola d’art Josep Lloveras.
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Biblioteca Municipal de Cassà de la Selva

Ajuntament / Àrea de Cultura Cassà al dia

Premi Maria 
Moliner

La Biblioteca Municipal ha gua-
nyat un dels premis Maria Mo-
liner, premi d’animació a la lec-
tura per a municipis de menys 
de 50000 habitants. Vam pre-
sentar el projecte “Cassà lec-
tor, municipi lector”.  El projec-
te presentat consisteix en un 
conjunt d’activitats de promo-
ció de la lectura organitzades 
des del Consell Lector, la Bibli-
oteca i l’àrea de cultura. Hem 
guanyat 2000 euros per a la 
compra de llibres. Però el que 
realment ens fa contentes és 
haver aconseguit una bibliote-
ca viva, propera i haver cons-
truït ponts amb els diferents 
actors implicats en el foment 
de la lectura al municipi. 
Volem donar les gràcies a 
l’àrea de cultura, a les esco-
les, Ampes, Clijcat (Consell 
de lectura infantil i juvenil de 
Catalunya), famílies i lectors i 
lectores. Aquest premi també 
és vostre. 

BIBLIONADONS
Dissabte 21 de novembre es 
va oferir una hora del conte 
per a nadons en format virtual. Va 
estar disponible a les xarxes de la 
biblioteca durant el cap de setmana 
perquè les famílies poguessin gaudir 
i compartir amb els seus infants una 
sessió on la paraula i la cançó pre-
nen protagonisme per establir vincles 
emocionals entre l’adult i l’infant. Can-
çons de la nostra tradició de la mà de 
la narradora Rosa Vilà Font. 

VISITA IVAN GARCIA
Els dies 23, 24, 25 i 30 de novembre 
l’il·lustrador Ivan Garcia (foto superi-
or) va fer una vista als alumnes de 1r 

d’ESO a l’institut i de 2n d’ESO a la 
Salle, en el marc del programa Cassà 
Municipi Lector.  

Us compartim un fragment de l’es-
crit que va fer en Jaume Centelles, 
coordinador del programa, al seu blog 
personal “La invitació a la lectura”, i 
que us recomanem moltíssim!

“La visita d’un autor a l’aula pot ser 
l’inici d’un nou camí lector. La trobada 
amb la persona que escriu o Il·lustra 
sempre és motiu de festa. Es crea 
una expectació enorme i l’alumnat 
està encuriosit i atret per la possibili-
tat de conèixer algú que ha escrit o il-
lustrat un llibre que ells coneixen. […]

Convidar un autor o il·lustrador 
a l’escola és una bona pensada. 
Per tal que la visita sigui màgi-
ca i l’alumnat pugui treure’n el 
màxim de profit és convenient, 
en primer lloc, que els nois ha-
gin llegit la seva obra i si, a més 
a més, es pot preparar alguna 
mena d’acció (exposició a la bi-
blioteca, representació d’algu-
na escena, lectura en veu alta, 
etc.) al voltant del llibre o l’autor, 
millor.

En el cas de l’Ivan, va comen-
çar presentant-se i explicant 
com funciona aquest món dels 
còmics. En va mostrar alguns 
de curiosos i diferents i des-
prés, a la pissarra, va anar fent 
esbossos de com distribuir l’es-
pai, les vinyetes, els globus, les 
perspectives, etc. No hi va ha-
ver gaire més temps per poder 
fer una pràctica però d’això ja 
se n’encarreguen les professo-
res a posteriori.

L’Ivan és autor d’un còmic 
que relata uns fets situats a la 
Grècia antiga i on els protago-
nistes són els atenienses i els 
espartans. Podeu veure de què 
va «Por un puñado de dracmas» 
clicant a https://www.grafito-
editorial.com/comic/punado-
dracmas/

GUIES DE RECOMANACIONS IN-
FANTILS I JUVENILS
Ja tenim a la biblioteca les guies CLER 
(Club de Lectures Recomanades) i la 
bibliografia del ClijCat. Que com cada 
any venen carregades de bones pro-
postes i recomanacions lectores per 
regalar aquest Nadal. Un regal per-
fecte per als infants i joves. Que no 
falti mai un bon llibre sota l’arbre!  
Les podeu agafar a la biblioteca o con-
sultar en línia a la nostra pàgina web! 
www.bibgirona.cat/biblioteca/cassa

Recomanacions:
PER A ADULTS: El llibre de la senyoreta Bun-
cle de D. E. Stevenson
El llibre de la senyoreta Buncle va ser publicat 
l’any 1934 per D.E. Stevenson i ens arriba en 
català gràcies a l’editorial Viena, amb l’excel·lent 
traducció de Mara Pera. La senyoreta Buncle, 
una soltera de poble d’uns 40 anys, s’ha quedat 
sense diners i ha de trobar urgentment una so-
lució. Decideix escriure una novel·la però li falta 
imaginació. Així que escriu sobre el que coneix mi-
llor: els seus veïns. I ho fa fent ús d’un pseudònim perquè 
ningú la reconegui, però les coses es compliquen quan un 
veí llegeix el llibre, comença a identificar els personatges i 
vol saber qui és l’autor d’aquella obra que retrata tot el seu 
poble. Un argument senzill, un humor escocès molt fi i una 
protagonista, la senyoreta Buncle, que us robarà el cor.

La llibreria ambulant, de Chris-
topher Morley
La llibreria ambulant va ser publi-
cada l’any 1917 i és la primera 
novel·la de Christopher Morley. 
També editada per Viena Edicions 
amb la traducció de Dolors Udi-
na. Ambientada en el món rural 
de Nova Anglaterra a finals del 
segle XIX, ens presenta el senyor 
Mifflin, un llibreter ambulant que 
aconsegueix traspassar el seu ne-

goci sobre rodes a la senyoreta McGill, una grangera tipa 
de la seva monòtona vida a la granja.Aquest és el punt 
de partida d’un seguit de peripècies que ella no s’hauria 
imaginat mai. Un relat pintoresc sobre un viatge vital dels 
dos protagonistes, entre els quals neix una complicitat ben 
especial. 
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Àrea de Joventut

Escola Municipal de 
Música Pere Mercader
Aquestes festes tot i no poder reunir-nos tots els petits 
alumnes de l’escola de música Pere Mercader per tal de 
fer les tradicionals audicions de cant coral, si que por-
ten l’ambient nadalenc a les seves llars a través de les 
esmentades audicions però en format de vídeo, gravats 
en petits grups.
Els grups de P3, P4, P5 i iniciació desitgen bon Nadal 
amb les seves cançons i també que el proper 2021 
sigui millor per tots. 
Aprofitem aquestes línies des de l’escola de música per 
desitjar a tota la població de Cassà, que malgrat tot, 
passin bones festes,  amb les precaucions que calguin, 
però sense perdre l’esperit de cada any en aquestes 
dates. 

Tota la informació de la Cavalcada de Cassà d’enguany es 
trobarà als perfils d’Instagram i Telegram @CavalcadaCas-
sa

CAVALCADA DE REIS EL DIA 5 DE GENER
- Hi haurà una mínima comitiva reial (sempre garantint to-
tes les mesures de distància i seguretat) acompanyant les 
noves carrosses de Ses Majestats, que passaran per tots 
els barris del municipi amb la ruta següent: 

Inici al Mas Cubell, C. Ronda de la Sardana, C. Músic 
Enric Morera, C. Músic Vicenç Bou, Trav. Músic Pau Ca-
sals, C. Ronda de la Sardana, C. Músic Pep Ventura, C. 
Músic Camps, C. Músic Pau Casals, Av. Costa Brava, C. 
Marina, C. de la Llebre, C. Verneda, C. Poeta Machado, 
C. Verneda, C. del Conill, C. Empordà, C. Migdia, C. Enric 
Coris, Ctra. Marina, Rbla. Onze de Setembre, C. Doctor 
Robert, C. Ferrocarril, C. Sud, Trav. Sud, C. Jaume Bal-
mes, C. Ferrocarril, C. Germà Agustí, C. dels Tapers, C. 
del Portal, C. Ardenya, Pl. de l’Església, Bxda. l’Església, C. 
Raval, C. de la Pau, Rbla. Onze de Setembre, C. Ample, 
C. del Raval, C. Cervantes, Rbla. Onze de Setembre, C. de 
l’Esport, Pl. Avenir, C. Bonavista, Pg. Vilaret, C. Catalunya, 
C. Puigcugul, C. Major, Pl. de la Coma, Bxda. De la Coma, 
C. Castell, C. Bassegoda, C. Josep Pla, C. Mercè Rodore-
da, C. Pompeu Fabra, C. Músic Coll, C. de la Barceloneta, 
C. del Vi Novell, C. Peralada, C. Francesc Macià, C. Lluis 
Companys, C. Francesc Macià, C. Peralada, Ronda Sant 
Jordi, C. Marià Fortuny, Av. Antoni Gaudí, Ctra. Provincial, 
C. Molí, Pl. de la Coma, C. Indústria, Ctra. Provincial, C. 
Molí, C. Avall, C. Xavier Carbó, C. de la Via, C. Susvalls, 
C. Dr. Fleming, C. de Ventallol, C. Joaquim Ruyra, C. de 
Ponent, Ctra. Provincial, C. de la Via.

- Tothom haurà de veure la Cavalcada des dels balcons 
i finestres de casa seva. No es permet l’estada al carrer 
per veure i està prohibit seguir la comitiva. En cas que la 
cavalcada no passi pel vostre carrer, es permetrà acudir 
al punt més proper on passi, sempre respectant totes les 
mesures d’higiene, prevenció i distanciament personal. Cal 
extremar la precaució i evitar aglomeracions.

- Enguany no es repartiran ni tiraran caramels per part 
dels reis ni patges des de les carrosses ni altres espais. 

- La Cavalcada s’iniciarà a les 17 h i es donarà el tret de 
sortida amb tres petards que es sentiran pel poble. Està 

prevista una durada de 3 hores aprox i al finalitzar, es po-
dran sentir tres petards més per anunciar la fi de la ruta

- A partir de la fi de la ruta, a les 20 h aprox., es retrans-
metrà el discurs reial i la benvinguda per part de l’Alcalde 
al programa en directe per Internet que s’estarà reprodu-
int a http://cassa.cat/cavalcadadirecte 

PROGRAMA EN DIRECTE
Es retransmetrà un programa en directe a través d’In-

ternet amb connexions en directe amb la Cavalcada, i amb 
contingut màgic: entrevistes a personatges reials, contes, 
cançons, col·laboracions i entreteniment per a tota la fa-
mília. D’aquesta manera farem que Ses Majestats entrin a 
les cases de forma segura.

Es podrà seguir a partir de les 17 h a la pàgina web 
http://cassa.cat/cavalcadadirecte. Totes les novetats i 
informació s’actualitzarà a Instagram i Telegram @Caval-
cadaCassà. 

Des de l’organització es demana la màxima col·laboració 
i responsabilitat a la ciutadania per tal que la Cavalcada si-
gui possible. Treballem perquè sigui segura, tot i això som 
conscients que la situació sanitària és crítica i que pot ser 
que haguem de prendre noves decisions més endavant.

Cavalcada de Reis 2021
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Meteorològiques

NOVEMBRE 2020
Temperatures:
Mitjana del mes: 12º C  La mitjana 

dels mesos de novembre de Cassà és 
de 10,63º ( + 1,37º)

Màxima absoluta: 22,8ºC el dia 19 
a 3/4 menys tres minuts de les 3 del 
migdia. 

Mínima absoluta:  - 2,6 el dia 21 a 
les 8 i 8 del matí.

Mitjana de les màximes: 18,38 ºC
Mitjana de les mínimes:  7,04 ºC
Tres dies de gelada: del 21 al 23

Pluges:
Cinc dies amb pluja més o menys 

significativa:
Dia   7 6,7 l
Dia 25       2,9 l
Dia 26     11,8 l
Dia 27       8,4 l
Dia 28     50,3 l

Policia Local

ACCIDENTS MES DE NOVEM-
BRE

Accidentes amb danys materials:
Dia 13: - Rbla Onze de Setembre. 
Vehicle implicat: Hyundai I30.

Dia 14: - C/ de la Via. Vehicles im-
plicats: BMW S3 i Opel Combo.

Dia 16:  - Rbla Onze de Setembre. 
Vehicles implicats: Citroen C4 i Opel 
Astra.

Dia 18:  - C/ Provincial. Vehicles im-
plicats: Seat Ateca i bicicleta.

Dia 30: - Vt. Verneda. Vehicles im-
plicats: Camió Mercedes i Peugeot 
206.

Dia 30: - C/ Manuel Tolosà i Joan 
Dalmàs. Vehicles implicats: Porsche 
Macan i Seat Ibiza

Accidents amb ferits:
Dia 02:  -C/ de la Via. Vehicles impli-
cats: Ford Fiesta, 1 ferit lleu.

Precipitació total: 82,1 litres, cin-
quanta dels quals varen caure només 
en un dia (la mitjana global de tots els 
mesos d’octubre és de 61,42 litres). 
Hi ha molts dies en que es registren 

Meteorològiques / Policia Local Cassà al dia
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Màximes, mínimes i pluges de NOVEMBRE 2020  
Temp.	mitjana	:		12	ºC		Pluja	total	:	82,1	litres																																	

Pluja Màximes Mínimes 

dècimes i això és provocat per la 
boira. 

Vent dominant:  Gregal (NNE) du-
rant 11 dies. Ràfega més forta de 
vent: OSO (Garbí),el dia 8 a 3/4 i 2 
minuts de la una del migdia.

(Dates tretes del Meteocat)

MES FORÇA CALORÓS
Llevat de tres dies en els quals les 
temperatures han davallat, aquest 
mes ha estat dels més càlids que 
es recorden, amb una mitjana de 
12 graus. allò més normal. Pel que 
fa a les pluges, han estat ben con-
centrades a finals de mes amb un 
temporal de Llevant que va provocar 
una mica la revinguda de recs i rie-
res (fotos superiors).
Recordem que es poden seguir les 

dades meteorològiques en directe a 
l’observatori de  l’Ajuntament. L’en-
llaç és:  cassa.cat/meteo/
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Defuncions
NOVEMBRE 2020

Josepa 
Surís 
i Ripoll 

Va morir el 6 de novembre de 2020 a 
l’edat de 97 anys; era vídua de Raimon 
Costart i Mon i deixa un fill, Jaume. 
La cerimònia exequial es va celebrar el 
9 de novembre,  a les 10 del matí, a 
la Sala de Cerimònies del Tanatori de 
Cassà de la Selva. 

COMIAT
Amb dos dies de diferència he perdut 
dos bons amics: la sra. Josepa Surís 
i el sr. Domènec Fita. Aquesta carta 

és per fer un comiat públic a la sra. 
Josepa Surís q.e.p.r. 

La Josepa era per a mi una gran 
senyora. Era més gran en edat que jo 
i la seva amistat la vaig tenir per mo-
tius artístics. Era, junt amb el seu es-
pòs, una enamorada del barri antic de 
Girona, on jo visc des de l’any 1962, 
des que em vaig casar amb el meu 
enyorat Isidre Vicens i Cubarsí q.e.p.r. 

Passejava la Josepa i el seu marit 
sovint pel meu carrer i en una oca-
sió els vaig veure i vaig sortir a sa-
ludar-los. Sempre que veia algú de 
Cassà era el que feia, sortir i pre-
sentar-me si ja no em coneixien. Jo 
sí que recordava la gent que havien 
sigut conciutadans meus els 27 anys 
que vaig viure a Cassà amb els pa-
res i germans. Els que em saludaven 
sovint em deien que em recordaven 
“vermella de cabells” – jo era pèl-roja 
--. Doncs bé, després d’aquella prime-
ra trobada en varen venir d’altres i 
a més va començar una correspon-
dència continuada fins fa ja més d’un 
any, quan per motius de salut es va 
estroncar.

Cassà al dia Estadístiques/ Necrològiques 

La Josepa conreava i escrivia  un 
català, après dins la seva família i 
també durant la República com a 
alumna adolescent, que era un goig. 
Rebre cartes seves – unes lletres que 
guardo amb estima – era un regal. 
A banda d’una bonica cal·ligrafia, la 
seva redacció, el seu encert en els 
qualificatius, la seva amena explica-
ció de fets i els dibuixos que acompa-
nyaven sempre els seus escrits eren 
i són dignes d’elogi. Crec humilment 
que Cassà ha perdut una gran dona 
com tantes n’hi ha que modestament 
passen la vida cuidant de la família, 
la cultura, el patrimoni i tot el que re-
presenta la identitat d’un poble i d’una 
nació. El meu homenatge pòstum a 
una persona culta i propera a qui vaig 
admirar i estimar, i a qui no he pogut 
acomiadar. 

Per a tu Josepa, a reveure, servei-
xin aquestes ratlles que envio a Llum 
i Guia com a comiat de les moltes 
cartes que ens vàrem escriure i que 
trobaré a faltar moltíssim.
Amb tota l’estima

Anna Pasqual, una filla de can Postilló

Rosa Maria Pagès Viladomat 
Va morir el 7 de novembre de 2020 
a l’edat de 46 anys; era casada amb 
Jaime Rodríguez Rojas i deixa dos fills, 
Pau i Marc. La cerimònia exequial es 
va celebrar el 9 d’octubre, a 2/4 de 7 
de la tarda, a la Sala de Cerimònies del 
Tanatori de Cassà de la Selva. 

Josep 
Albertí 
Mias 

Va morir el 7 de novembre de 2020 a 
l’edat de 92 anys; era solter. La ceri-
mònia exequial es va celebrar el 9 de 
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Estadístiques/ Necrològiques Cassà al dia
novembre, a les 11 del matí, a la Sala 
de Cerimònies del Tanatori de Cassà 
de la Selva. 

Soc un pobre pelegrí
que ha començat un viatge
seguint sempre el seu camí
amb un minúscul bagatge.

No vull trencar el meu destí,
no vull perdre el meu coratge,
busco un gran amor sense fi
perdut dintre un bell paratge.

La teva família

Neus Cassà Mach 
Va morir el 9 de novembre de 2020 
a l’edat de 74 anys; era vídua d’Enric 
Ametller Abella i deixa dos fills, Enric i 
Jordi. La cerimònia exequial es va ce-
lebrar l’11 de novembre, a les 12 del 
migdia, a la Sala de Cerimònies del Ta-
natori de Cassà de la Selva. 

José Sanz Romero 
Va morir l’11 de novembre de 2020 a 
l’edat de 83 anys; era casat amb Alícia 
Matamoros Velasco i deixa dos fills, Ri-
card i Òscar. 

Elisa Dilmé Pujadas 
Va morir el 13 de novembre de 2020 
a l’edat de 89 anys; era vídua de Sal-
vador Masmiquel Gironès. La cerimò-
nia exequial es va celebrar el 14 de 
novembre, a 2/4 de 5 de la tarda, a 
la Sala de Cerimònies del Tanatori de 
Cassà de la Selva.

Joan Jofré Lloveras 
Va morir el 14 de novembre de 2020 
a l’edat de 90 anys; era solter.

 
Joan Bagué Salavedra 
Va morir el 15 de novembre de 2020 
a l’edat de 77 anys; era casat amb 
Marta Casellas Eudaldo i deixa tres 
fills: Carme, Irene i Sergi. 

Joaquim Cabarrocas Artau 
Va morir el 17 de novembre de 2020 
a l’edat de 82 anys; era vidu d’Angelina 
Butragueño Batres i deixa quatre fills: 
Joaquim, Mercè (+), Pilar i Marcos. La 
cerimònia exequial es va celebrar el 19 
de novembre, a les 12 del migdia, a 
la Sala de Cerimònies del Tanatori de 
Cassà de la Selva.

Adoración Gil Almendros 
Va morir el 22 de novembre de 2020 
a l’edat de 83 anys; era vídua de José 
Luís Sánchez Morán i deixa un fill, Au-
relio. La cerimònia exequial es va ce-
lebrar el 2 de novembre, a les 12 del 
migdia, a la Sala de Cerimònies del Ta-
natori de Cassà de la Selva.

Juan Garcia Maestre 
Va morir el 23 de novembre de 2020 
a l’edat de 79 anys; era casat amb Àn-
geles Flores León i deixa quatre fills: 
Pedro, Joaquín, Juan Carlos i María 
Àngeles. La cerimònia exequial es va 
celebrar el 24 de novembre, a 2/4 
d’1 del migdia, a la Sala de Cerimònies 
del Tanatori de Cassà de la Selva.

Montserrat Esteva Padron 
Va morir el 29 de novembre de 2020 
a l’edat de 96 anys; era vídua de Jo-
aquim Prunell Domingo i deixa quatre 
filles: Rosa, Pilar, Concepció i Maria 

Carmen Sa-
baté Dauset 
Va morir el 4 
d’octubre de 
2020 a l’edat 
de 87 anys; 
era vídua de 
Francisco Tei-
xidor Serrat i 
deixa quatre 
fills: Dolors, 
Lluís, Xavier 
(+) i Albert. La 

cerimònia exequial es va celebrar el 6 
d’octubre,  a les 10 del matí, a la Sala 
de Cerimònies del Tanatori de Cassà 
de la Selva.
Em costa imaginar-te absent per 
sempre.
Tants de records de tu se m’acu-
mulen
que ni deixen espai a la tristesa
i et visc intensament sense te-
nir-te.

Carme. La cerimònia exequial es va 
celebrar l’1 de desembre, a les 12 del 
migdia, a la Sala de Cerimònies del Ta-
natori de Cassà de la Selva.

Robert Pol Costa 
Va morir el 30 de novembre de 2020 
a l’edat de 88 anys; era vidu de Maria 
Borrell Matas i deixa dues filles, Maria 
i Ció (+). La cerimònia exequial es va 
celebrar l’1 de desembre, a les 4 de 
la tarda, a la Sala de Cerimònies del 
Tanatori de Cassà de la Selva.

El dimecres tres de desembre va morir als 73 anys d’edat, 
Josep Maria Videgain Turégano. Vivia a Girona. Casat amb 
Belín Cruz Moratones i deixa sis fills. Les exèquies es van 
dur a terme el 4 de desembre, a les 12 del migdia, a la 
parròquia de Sant Salvador d’Horta de Girona. També a 
Cassà es va celebrar una cerimònia de comiat el 10 de 
desembre a la Sala de Cerimònies del Tanatori de Cassà.

El Dr. Josep M. Videgain i Turégano era una persona 
molt estimada a Cassà on havia exercit de metge de cap-
çalera durant molts anys, des d’inicis dels 80 - quan va 
substituir el dr. Josep Ruscalleda- fins a la seva jubilació.

A banda de la seva gran popularitat com a metge de 
capçalera de centenars de cassanencs durant els prop de 
quaranta anys que va exercir la medicina, també va ser 
molt conegut a Cassà com a membre del grup Trefins on 
la seva guitarra era insubstituïble en les cantades d’hava-
neres i cançons de taverna, sempre al costat de la seva 
companya Belín.

El dr. Francesc Sureda, company del Dr. Videgain en va 
redactar aquest comiat

IN MEMORIAM:
Hem perdut una bellíssima persona, un gran professional 
i un amic entranyable, que com a metge mai hauria volgut 
que ningú moris així.

Hem de ser forts perquè ara tampoc podrem trobar-nos 
al tanatori ni al cementiri.

Descansa en pau doctor Videgain.
Et recordarem en vida i et trobarem molt a faltar.

Francesc Sureda Alsina

Adéu al Dr. Videgain
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Cassà al dia  Necrològiques 

El passat dia 8 de desembre ens deixa-
va Jordi Nadal i Oller. Per a nosaltres 
els nebots, el “Tiu” Jordi.

Nascut a Cassà l’any 1929, cursa 
estudis al col·legi La Salle, després 
batxillerat a l’Institut de Girona per 
continuar a la Universitat de Barcelona 
fins doctorar-se en història l’any 1957.

De jovenets, probablement degut 
a l’educació catalana/francesa rebu-
da, igualment que els seus germans, 
ens donava inicialment una sensació 
de respecte i distància que després al 
llarg dels anys en el tracte directe es 
convertia en tot amabilitat, suport i sa-
vis consells per afrontar els moments 
difícils.

 De ben segur que els mitjans parla-
ran de la seva trajectòria com a histori-
ador, escriptor i especialment pel seus 
coneixements i publicacions de història 
econòmica i demografia

Tot i que la seva permanència a Cas-
sà,  per motius d’estudis o feina, va ser 
discontínua, tenia una estima especial 
pel seu poble. Hi  acudia sovint per vi-
sitar a la seva germana, la tia Conxi-
ta. Resaltar que la seva filla Laia ha 
exercit durant més de 25 anys com a 
professora d’anglès al nostre institut.

Sempre va mostrar gran interès i 
disponibilitat per col·laborar i partici-
par en els actes quan es demanava la 
seva presencia.

Per a deixar constància voldria  re-
cordar la seva ajuda,  participació en 
actes i noticies aprofitant la memòria 
familiar i acudint a la nostra “Wikipe-
dia”, el Llumiguia. Entre molts d’altres, 
comentaré els següents:

Ja al 1952 trobem a  Luz y Guia nº 
87 i nº 88 el seu article titulat “Los 
comienzos de la Industria corcho-tapo-
nera catalana”.  Interessant treball on 
explica l’inici i evolució d’aquesta activi-
tat desde 1750 fins 1796.

També al setembre de 1952, Luz y 

Guia nº 93 podem llegir l’article “Pe-
queña historia de un tren Pequeño” 
amb motiu dels 60 anys de funciona-
ment del tren petit. Escrivia “cuando 
de Ferrocarriles se trata, lo corriente 
es celebrar el centenario, però nues-
tra impaciència no se conforma con 
tan larga espera y dado que el hecho 
manifiesto e incontrovertible que lo 
que importa es que el “trenet” se ha 
convertido en una verdadera institu-
ción. Sesenta años? Pequeño centena-
rio de un tren pequeño.” Per continuar 
després explicant els inicis i desenvolu-
pament de la línia.

Aquest article va fer que el novem-
bre del 1992 fos escollit com a con-
ferenciant en els actes per celebrar 
els 100 anys de l’arribada del tren a 
Cassà. Recordo que quasi sense par-
lar del tren, cosa que va sorprendre 
els assistents,  ens va fer entendre 
fàcilment la  importància del carrilet 
com a comunicador social i econòmic 
del nostre territori.

El 1992 any de la celebració del 
centenari de Francisco Oller, S.A.,  va 
col·laborar en la revisió del text del lli-
bret editat. Recordo especialment la 
seva ajuda en la preparació del parla-
ment que vaig fer durant el dinar amb 
presència de les autoritats, familiars,  
treballadors i col.laboradors de l’em-
presa.

Al Llumiguia núm. 490 -novembre 
del 1992- trobem la notícia de l’atorga-
ment a Jordi Nadal del Premi Fundació 
Catalana per a la Recerca. El cronista 
de l’època acaba ressaltant “la preocu-
pació de Jordi Nadal per incidir sobre 
els interessos col.lectius del país llan-
çant una crida a estimular la qualitat i 
la innovació”. Fa gairebé trenta anys ja 
ens anunciava quines eren algunes de 
les necessitats del país. 

El 2004 demostrà novament el seu 
compromís amb la família, la gent i 

el territori, gestionant amb discreció, 
prudència i total encert,  juntament 
amb el meu cosí Jaume Nadal,  la 
complexa etapa de transició de l’em-
presa familiar F. Oller.

Abril i maig del 2008 foren mesos 
amb molta presència de Jordi Nadal 
a Cassà. Va participar a l’acte de pre-
sentació del llibre de l’escriptor cassa-
nenc Joaquim Tolosà anomenat “Anys 
i Panys” que ens parla de l’activitat i pe-
ripècies viscudes pel nostre tio i el seu 
cunyat, el doctor  Ruscalleda durant 
la seva llarga carrera com a metge 
al servei del poble. Pocs dies després 
va obrir la Festa Major pronunciant un 
magnífic pregó.

El maig del 2014 va participar a 
l’acte commemoratiu dels 25 anys de 
la cessió per part del germans Nadal 
Oller de la casa de Can Nadal al poble 
de Cassà (amb els alcaldes Dausà i Ba-
gué, com es veu a la foto). Una vegada 
més va delectar-nos amb un recull de 
vivències de la seva infància i joventut 
i un seguit de reflexions sobre econo-
mia, indústria i demografia locals.

Tot i que podríem continuar explicant 
moments i vivències, he intentat fer un 
recull d’algunes de les seves activitats 
relacionades amb l’àmbit cassanenc. 
Podem observar que les dades de més 
activitat coincideixen amb les èpoques 
de més proximitat i presència al nostre 
poble.

Recordaré amb molt d’afecte el seu 
suport i consells que amb energia i 
amabilitat m’ha donat quan els he ne-
cessitat. Ens ha deixat una persona 
que sense fer fressa, ha treballat de 
forma sistemàtica i amb il·lusió per a 
deixar-nos un llegat històric de gran 
valor.

Gràcies Doctor Nadal, gràcies tiu 
Jordi!

Kiku Nadal Vidal

En la mort del Dr. Jordi Nadal Oller

Gràcies, tiu Jordi!
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AQUEST NADAL 
REGALA’T 

EMOCIONS!
JOAN CARLES 
CODOLÀ
25 ANYS DE 
FOTOGRAFIA 
(1975-2000)

CASSÀ DE LA SELVA > CAN KARLUS, FOTOVIDEO CASSÀ I MAGATZEMS TÀLIA
CALDES DE MALAVELLA > LLIBRERIA TAU I LLIBRERIA SOLÉS
LLAGOSTERA > LLIBRERIA SUREDA
GIRONA > LLIBRERIA GELI I LLIBRERIA 22

TAMBÉ AL WEB  
www.grupgavarres.cat

UN PROJECTE DE

AMB EL PATROCINI DE

PUNTS DE VENDA
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Entitats Mou-te en bici

“Desperta el dia sota el sol,
hi ha algú que cuida la terra;

algú que ja respon al plor
amb les mans d'un vell profeta.

Tu ets el canvi que vols veure,
no esperis que arribi l'hora;

sigues tu qui aparta les pedres,
qui vetlla pel món que plora.

El meu poble ve de tot arreu.
És un poble humil, camina a peu.
Té molts noms. Té molts déus.
El meu poble ve de tot arreu.

Aua-heióóóó, Eia-heiàààà... Aua-
heióóóó, Eia-heiàààà...”

De tot arreu / Som de vent i 
ales / Txarango

Sens dubte, la pandèmia de la Co-
vid-19 marcarà una fita en el desen-
volupament humà. Quan hagi acabat, 
al nostre “primer món” el cataclisme 
econòmic i social serà històric, i és 
d’esperar que, a la resta marginal del 
món, al “tercer món”, la situació enca-
ra serà molt pitjor. I no podem aspirar 
a recuperar el que teníem abans de 
la Covid-19, perquè, segurament, és 

La Covid-19: el preludi del gran canvi necessari

Una volta amb bici per veure 
els cérvols del Mas Matetes

Mapa de la Ruta: recorregut de l’itinerari des de Cassà fins a can Matetes. Les banderetes corresponen a punts interessants que hi trobem. A la foto de la 
dreta, un cèrvol en llibertat al Mas Matetes.
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Mou-te en bici Entitats

irrecuperable. Però és que, a més a 
més, aquella manera de viure no tenia 
futur.

1. PRIMER, CUIDAR-NOS
De moment, hem de cuidar-nos. Es-
cric aquest article els primers dies 
de desembre. Després d’una setma-
na de reobertura de bars i restau-
rants, l’índex de rebrot torna a pujar, 
i el doctor Clotet acaba d’assegurar 
per Catalunya Ràdio que tindrem una 
tercera onada del virus el mes de ge-
ner. Si volem conservar la salut, du-
rant un temps i mentre esperem que 

ens arribin les dosis necessàries de 
la vacuna, no podrem dur la nostra 
vida social d’abans: obligatòriament, 
per esquivar el virus, l’hem de reduir i 
canviar els nostres hàbits de relació... 
encara que els restaurants, els bars, 
els comerços, les activitats culturals, 
les pistes d’esquí, les agències de vi-
atges i tot el reguitzell d’activitats eco-
nòmiques que vulgueu imaginar se’n 
ressentin...i malgrat que els nostres 
polítics (de les autoritats eclesiàsti-
ques ja ni en parlo) no sàpiguen estar 
a l’altura de l’hecatombe social en què 
estem immersos, que reclama una 

actuació ferma i decidida en favor de 
l’home.

...i també en resultaran afectades 
les festes de Nadal, que, com a mí-
nim aquest any, no podran ser com 
les d’abans perquè, encara que ens 
dolgui, la transmissió del virus acon-
sella limitar fins i tot les trobades i les 
celebracions amb els familiars més 
propers... 

2. UNA PROPOSTA
Segons han comprovat els científics, 
el perill de transmissió del virus en les 
activitats a l’aire lliure és molt baix, 

Llinda de fusta de l’entrada del mas Matetes i els cérvols en llibertat en els espais de la finca del Mas Matetes.
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i per això aquestes activitats, si són 
portades a terme en grups reduïts i 
conservant una certa distància, són 
les més recomanables i, de fet, l’alter-
nativa plausible al confinament total. 
D’aquesta manera, els esports indivi-
duals (no pas els esports d’equip) han 
agafat protagonisme i les caminades i 
les bicicletades han passat a ser ma-
joritàries (altra vegada) en èpoques de 
confinament municipal, fins arribar a 
ser les preferides de molta gent du-
rant els caps de setmana de novem-
bre.

Els experts deixen clar que la bici 
és una eina utilíssima per esquivar el 
virus, i per això recomanen el despla-
çament amb bici en l’àmbit diari i quo-
tidià de moure’s pels pobles i ciutats. 
I amb l’avantatge de ser, a més, un 
mitjà de desplaçament net i beneficiós 
per a la pròpia salut física i psíquica 
de qui la utilitza.

Avui us proposo una sortida amb 
bicicleta pels municipis que confron-
ten amb Cassà, permesa com a ac-
tivitat esportiva durant el confinament 
municipal dels caps de setmana: es 
tracta d’anar a veure els cérvols del 
Mas Matetes, i de tornar a Cassà per 
Caldes i Campllong. En total, uns 30 
Km que podem fer en un matí, una 
tarda o al llarg de tot el dia segons 
com ho vulguem combinar. Podeu tro-
bar el track al Wikiloc esmentant el 
Mas Matetes, Caldes i Campllong.

Sortim de Cassà pel carril bici de 
Llagostera, i en arribar a la granja de 
can Gurí prenem la Ruta Termal que 
va fins a Caldes i la Creu de la Mà. 
Passem per Sant Vicenç d’Esclet i els 
prats de dall d’Esclet, inundats en les 
èpoques més plujoses de l’any, i poc 
més endavant, en travessar la riera 
Cagarella, entrem al terme municipal 

de Caldes. Tot seguit, travessem la 
riera Gotarra, força més ampla que 
la Cagarella, i, en arribar a les imme-
diacions de can Pla (que, de moment, 
no veiem) deixem els camps i la Ruta 
Termal per entrar al bosc. Allà ja veu-
rem can Pla a la nostra dreta i, més 
endavant, sortint del bosc, passarem 
entre can Gelabert i can Gelabertó. 
Continuarem fins arribar a la carre-
tera de Llagostera a Caldes, carrete-
ra que agafarem uns 100 metres en 
direcció a Llagostera; és molt poca 
distància, però cal anar amb molt de 
compte en aquest tros: jo mai havia 
vist els cotxes córrer tant com aquí 
en una carretera tan estreta; la majo-
ria semblen bojos de tant que corren!

Després, creuarem la carretera i 
anirem de baixada cap a travessar la 
riera Benaula, passant entre camps. 
La pujada, curta però costeruda, ens 
porta al bosc i, al cap de molt poc, ja 
arribarem a l’entrada del Mas Mate-
tes, on hi ha una llinda de fusta que 
anuncia la presència d’animals en lli-
bertat. A partir d’aquí ja podem co-
mençar a veure ramats de cérvols a 

l’altre costat de la tanca. Sense fer 
gaire soroll perquè s’espanten i s’allu-
nyen de la tanca, seguirem pel camí 
cap a l’esquerre, ran de tanca, i arri-
barem a uns grans prats en què, molt 
sovint els cérvols pasturen i prenen el 
sol. Si tenim sort i hem estat silents, 
en veurem moltíssims, i, tot plegat, 
és un espectacle digne de ser con-
templat i assaborit amb calma...

El camí continua fins a la urbanitza-
ció de can Carbonell, que circumval-
lem passant pel carrer Bellavista, al 
final del qual trobem, a la dreta, el 
camí de terra que porta a Caldes de 
Malavella. Seguim aquest camí i pas-
sem els trencants de Santa Ceclina i 
de Vidreres, que surten a la nostra 
esquerra. Aquests són camins del pe-
legrinatge anual cap a Santa Coloma 
del Pelegrí de Tossa. Poc més enda-
vant, el camí està asfaltat i ens porta 
fins a la urbanització Aigües Bones. 
En arribar-hi, hem d’agafar a la dreta 
el carrer Roureda de can Roig, que té 
un relleu en V costeruda, fins arribar 
al carrer Pla de l’Estany, que surt for-

La Bicicleta: un vehicle per a l’alegria, la salut 
i el planeta a totes les edats....i UTILÍSSIM per 

esquivar el virus de la Covid-19 ! Il·lustració del 
compte de Twiter de Bici_Man.

Marc Pagès Ruscalleda

Osteòpata per la 
Universitat E. O. 
B. (Barcelona) i 

per la Universitat 
de Maidstone 
(Anglaterra)

 Hores convingudes. Telf. 609 77 25 93
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ça de pla a la nostra esquerra. Quan 
arribem a l’altura del carrer Mares-
me, ja hi trobarem els cartells indica-
dors de la Ruta Termal que ens porta-
ran, de baixada, fins a la font d’aigua 
calenta de la Mina (rebatejada com 
a “Raig d’en Mel”) de Caldes. Però 
abans d’arribar-hi haurem passat pel 
costat del cementiri i de la bassa d’en 
Rufí, recentment netejada i aparellada 
per tal que la fauna aquàtica hi tingui 
un recer.

Tot seguit, travessem la carretera 
per la rotonda de nova construcció 
i ens dirigim cap a l’escola Sant Es-
teve. Després, agafem la bifurcació 
a la dreta, en pujada asfaltada, fins 
a la urbanització can Solà, la traves-
sem i baixem fins a creuar la via del 
tren per un pontet. Llavors, seguim 
paral·lels a la via en la mateixa direc-
ció que portàvem i deixarem una pu-
jadeta que travessa la via a nivell. Si 
passéssim per aquí podríem retornar 
a Cassà per Sant Andreu Salou i can 
Dalmau, però nosaltres seguirem un 
xic més el camí (que esdevindrà as-
faltat) fins poc després de deixar el 
trencant de la Torreponsa i Franciac: 
en arribar just en una casa força nova 
on comencen els camps, trenquem a 
la dreta i baixem a travessar altra ve-
gada la via del tren i la riera Benaula 
per pujar fins a can Garriga, una casa 
de turisme rural que és a la carrete-
ra de Fornells a Sant Andreu. Nosal-
tres agafarem aquesta carretera en 
direcció a Fornells, però passada la 
riera Sosvalls, agafarem el trencant 
que porta a Campllong i, just abans 
d’arribar-hi, trencarem a la dreta per 
agafar el camí asfaltat que passa per 
can Sant Dionís i l’ermita del Remei, 
camí que ens retornarà plàcidament 
a Cassà.

3. DESPRÉS, CUIDAR LA TERRA
Ja fa molt temps que la Terra plora, i 
no li hem volgut respondre. Però ara 
les nostres estructures econòmiques 
bàsiques quedaran molt tocades, i 
hem de refer-les d’una altra manera. 
Sento per Ràdio Cassà l’anunci d’una 
agència de viatges que diu que molt 
aviat tornarem a viatjar com abans...
no! ...com abans, no. Tornarem a vi-
atjar, però ho hem de fer d’una mane-
ra que sigui compatible amb el gua-
riment del plor de la Terra. La crisi 
climàtica és a les portes, i aquesta sí 
que serà potent i definitiva! No podem 
esperar per actuar i ho hem de fer 
amb mans de vell profeta, afectuós i 
pacient... No hem de deixar de viatjar, 
però la nostra manera de viatjar ja no 
pot ser la mateixa; hem de fixar-nos 
horitzons més propers i altres objec-
tius; igualment plaents, però no lesius 
per al planeta... però tampoc poden 
ser les mateixes d’abans la nostra 
manera de treballar i produir, la nos-
tra manera de comprar i vendre, 
els materials que fem servir i el seu 
temps de vida útil, la nostra manera 

de desplaçar-nos i les nostres relaci-
ons, tant amb els propers com amb 
els llunyans...tot això i moltes coses 
més han de canviar si volem perdu-
rar, si volem, vertaderament, que els 
nostres fills i els nostres néts tinguin 
una vida millor; si volem, en definitiva, 
guarir el planeta, la seva gent i la seva 
vida. Cada un de nosaltres és el canvi 
potencial, el canvi necessari, el can-
vi que vol veure. Tenim a les nostres 
mans supe-
rar l’heca-
tombe de la 
Covid-19 re-
organitzant 
la nostra 
societat i la 
nostra vida 
de manera 
coherent i 
compatib le 
amb la Ter-
ra.

Xavier Viñas 
i Teixidor

xvinas@xtec.
cat 

Amb la col·laboració de:

Sant Vicenç d’Esclet, un indret agradable i amb 
uns prats de dall de gran interès natural.

 

ASSESSORIA FISCAL
COMPTABLE I LABORALA. S. CASSÀ ROQUETA, S. L. 

Correduria d'assegurances
Plaça de la Coma, 18 17244 CASSÀ DE LA SELVA (Girona)

Tel. 972 46 07 26 / Fax: 972 46 18 86 / e-mail: aroqueta@cassa. com
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Entitats AEiG La Claca

Després de 6 llargues set-
manes sense activitat pre-
sencial, finalment hem pogut 
reprendre l’activitat de la ma-
nera més normal possible a 
l’AEIG La Claca. Durant les 
setmanes prèvies a la reo-
bertura del lleure, es feien i 
proposaven activitats virtual-
ment, així com reptes que es 
podien realitzar a casa amb 
la família per no perdre el fil 
de la ronda 2020-2021. 

Ara, com sempre, però 
més que mai, tocarà res-
pectar al màxim les mesures 
de prevenció de la COVID-19 
durant el desenvolupament 
de les activitats. Per aquest 
motiu s’evita que diferents 
grups bombolla coincideixin 
el mínim possible i es fan ho-
raris escalats per evitar acu-
mulacions a les entrades i a les sortides. 

El primer dissabte de desembre, per exemple, els Cas-
tors i les Llúdrigues (infants entre 5 i 7 anys) han anat 

Ens tornem a posar en marxa 
amb totes les prevencions

Consultoria Empresarial, Fiscal i Laboral, Comptabilitat, 
Tràmits Administratius, Servei Jurídic i Immobiliari

Bones 
Festes!

caminant fins la Pineda Fosca, on les ganes de fer cau 
han superat el fred i la caminada per passar un dia genial 
envoltats de la natura.

58    Llumiguia · núm. 814 · desembre 2020 



Parròquia de Cassà Entitats

C-25 KM 242, 6 
17459 CAMPLLONG (GIRONA)     TELÈFON: 872 985 864

Carta i menú 
tots els dies

Restaurant Club Esportiu Gavarres

Hi haurà Nadal perquè la tendresa en 
aquests moments és un bé essencial.

Hi haurà Nadal perquè aplicarem el 
toc de queda a moltes coses supèrflu-
es i ens revestirem d’humanitat.

Necessitem Nadal perquè faci de 
vacuna contra els nostres egoismes 
i estupideses.

¿Hi pot haver un Nadal més terapèu-
tic per una societat amb mascareta, 
però sense màscares d’autoengany?

¿Haureu viscut mai un Advent tan 
fecund d’esperança com aquest?

¿No és més autèntic el pessebre 
del món sofrent, on Jesús neix, que 
els bucòlics muntatges nadalencs que 
fem en miniatura?

¿Voleu dir que Jesús, que no troba 
lloc a l’hostal dels satisfets, no vol néi-
xer al cor dels geriàtrics, dels hospi-
tals, o a casa de tanta gent gran que 
se sent sola?

Si Jesús neix als afores, en la nit 
dels pobres, ¿no voldrà il·luminar pri-
mer els qui han perdut la pau, la sa-
lut, la feina, la companyia, el sostre o 
l’esperança?

¿No són més reals que les del pes-
sebre, les figures humanes dels ma-
lalts que s’endinsen a la cova dels hos-
pitals tensionats?

¿Quins àngels hi cantarien millor 
que el personal sanitari i els familiars 
que te-nen bona cura dels malalts?

¿Quina estrella brillarà més en el cel 

que el desig compartit d’una baixada 
de la corba i d’una pujada dels ànims 
col·lectius?

¿Quins millors regals no rebríem 
que la decisió dels rabadans, repata-
nis amb les mesures de prevenció, de 
fer bondat d’una vegada?

¿Quins torrons serien tan bons com 
el reconeixement, per fi, que tots es-
tem fets de la mateixa pasta vulnera-
ble, i que ens necessitem?

¿Amb quin millor cava podríem 
brindar que amb la descoberta, per 
fi, que hem de ser més humils i més 
solidaris?

¿Quin tió seria més fort i generós que 
els voluntaris que es dediquen a repar-
tir aliments, tendresa i comprensió?

¿No llegiu aquest any en els ulls dels 
infants unes cartes als Reis amb pe-
ticions més entranyables i altruistes 
que mai?

¿No serà un Nadal de debò quan 
tanta gent, empassant-se els propis 
neguits, es traurà el pallasso sense 
fronteres que porta a dintre per do-
nar alegria als infants, als avis, als 
malalts, als disminuïts…?

¿Havíem tingut mai tants “amics 
invisibles” que necessitessin intercan-
viar regals de complicitats, mirades, 
consols, somriures, pregàries?

¿Quin millor Nadal hi hauria si fós-
sim capaços de desconfinar la fe, aug-
mentar l’aforament a l’esperança i no 

Qui ho ha dit que 
no hi haurà Nadal?

fer restriccions a la caritat?
Hi haurà Nadal perquè Déu es posi-

ciona clarament al costat nostre com-
partint la nostra fragilitat.

Hi ha d’haver Nadal perquè el Prín-
cep de la Pau insisteix a arribar com 
un im-migrant desesperat a qui no do-
nem acolliment.

¿Quins Herodes estarien més inqui-
ets per si estigués naixent una nova 
fraternitat?

Hi haurà Nadal perquè el seu Miste-
ri de llum ens embolcalla i brilla més 
quan més a la fosca estem.

Descobrirem Nadal si l’esperem 
amb cor de pastors enlluernats, com 
va ser en el primer Nadal.

Hi haurà Nadal perquè encara que 
no hi pugui haver grans famílies en-
taulades ens podem sentir tots com 
una sola família a la mateixa barca.

Hi haurà Nadal perquè l’amor de les 
famílies es reinventarà per omplir el 
buit de les absències més punyents.

Hi haurà Nadal perquè no hi haurà 
Covid que ens pugui robar la salut dels 
nos-tres millors anhels.

Salvarem el Nadal i ens salvarem 
per Nadal si el vivim com cal, cadascú 
al seu corral.

Hi haurà Nadal perquè tant de dolor 
no pot ser inútil. Perquè Nadal és el 
preludi de la Pasqua.

Miquel-Àngel Ferrés i Fluvià

desembre 2020 · núm. 814 · Llumiguia    59



60    Llumiguia · núm. 814 · desembre 2020 



Amics de la Sardana Entitats

Dos concerts de sardanes celebrats 
les darreres setmanes van significar 
el retorn de la cultura i les sardanes 
a Cassà després d’un segon confi-
nament. El primer va ser el concert 
“Trencats i seguits”, de la campanya 
per a Música per a cobla de la Dipu-
tació de Girona en col·laboració amb 
l’Ajuntament. Es va fer al Teatre del 
Centre Recreatiu.

Els protagonistes, tots de Torro-
ella, amb la cobla “Els Montgrins” i 
l’esbart d’aquella localitat, presentats 
per Queralt Pedemonte i dirigits per 
Jordi Molina varen fer un recorre-
gut per la història de la sardana des 
dels començaments fins els temps 
actuals, que va entusiasmar al públic 
assistent, tots de Cassà pel confina-
ment perimetral i que va aplaudir llar-
gament les diverses actuacions. 

Un altre gran concert va ser “Recor-
dant l’”avi Xaxu”, el dia 8 de desembre 
amb la cobla La “Principal de Cassà” 
amb motiu de commemorar-se els 

150 anys del naixement d’aquest mú-
sic escalenc, en Josep Vicens “Xaxu” 
que va ser en data del 14 de gener 
del 1870.

El concert va ser tot de peces po-
pulars, ja que a més de les de l’avi 
Xaxu se’n varen tocar d’en Saderra 
Puigferrer, en Vicenç Bou, l’Enric Sans 
i altres compositors. 

L’acte va acabar en dos repicons: 
El Sereno d’en Josep Coll en honor a 
Cassà i la Santa Espina de l’Enric Mo-
rera en honor a Catalunya.

PROPERES ACTIVITATS 
SARDANISTES
- Dia 1  de gener, a les 7 de la tarda al 
teatre del Centre Recreatiu:

  Gran concert de sardanes amb la 
cobla LA SELVATANA

- Dia 24 de gener, a les 12 del mig-
dia a Can Vilabella d´Esclet: audició de 
sardanes a cura de la cobla LA PRIN-
CIPAL DE CASSÀ. Organitza: Colla 

Excursionista. Col·labora: Ajuntament 
de Cassà.

Aquests actes tindran lloc si la nor-
mativa del confinament del coronavi-
rus no ho impedeix.

- Dia 30 de gener, a les 7 de la tar-
da:

Assemblea general ordinària dels 
Amics de la Sardana que tindrà for-
mat telemàtic. Els socis rebran per 
correu electrònic  l’enllaç i les instruc-
cions per participar-hi.

Per la pau, ballem sardanes :
Sols si tenim la pau dins el cor
Tots podrem donar-la als altres
i anirà escampant-se arreu del 

món.

 Fragment de la Sardana de 
Nadal de la pau de Tomàs Gil Mem-

brado 

BON NADAL I FELIÇ ANY 2021!

Dos concerts de sardanes 
reobren la cultura a Cassà 

A les imatges superiors, dos moments de l’espactacle Trencats i seguits; a les inferiors, la Principal de Cassà, a la Sala Centre Recreatiu, en el concert 
d’homenatge a Josep Vicens, “Xaxu”.
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Entitats Amics de la Sardana

Realment aquest 2020, en les sarda-
nes com en tantes altres coses serà 
un any per oblidar. Per la Covid, s’han 
suspès la majoria dels actes que solen 
ser habituals: Un any sense Nit dels 
Músics, sense Festa Major, Diades 
del Soci, Concursos, aplecs de Sant 
Vicenç (aquest per les conseqüències 

del “Glòria”), Remei, i Sant Martí i un 
llarg etcètera. Realment deixarà un 
record molt dolent.

Tot va començar bé amb l’Assem-
blea d’Amics de la Sardana al gener 
i amb la celebració del 45è aniversari 
de l’entitat, amb una gran festa amb 
sardanes i ball el dia 16 de febrer a 

Resum sardanístic del 2020

Un any per oblidar

La única ballada de sardanes del 2020 a Cassà. Era el 16 de febrer.

cura de la Selvatana, però aquí es va 
acabar tot. La pandèmia va provocar 
que estiguéssim set mesos llargs sen-
se cap activitat i que les de la Selvata-
na fossin les sis úniques sardanes que 
es varen poder ballar al llarg de any.

Amb totes les precaucions possi-
bles es varen reprendre les audicions 
en forma de concert el divendres de 
la Fira al Polivalent i el primer dissabte 
d’octubre al Parc de l’Estació. 

Per acabar l’any hi va haver dos grans 
concerts al teatre del Centre Recreatiu, 
tots amb aforament limitat: “Trencats i 
seguits” i “Recordant l’avi Xaxu”.

El resum de tot l’any és aquest:
1 ballada de sardanes a cura de la 

Selvatana
Quatre concerts:
18 de setembre amb la Ciutat de 

Girona
3 d’octubre, amb la Flama de Far-

ners i la Principal de Cassà
28 de novembre amb els Mont-

grins: “Trencats i seguits”
8 de desembre amb la Principal de 

Cassà: “Recordant l’avi Xaxu”
Pel que fa a les colles sardanistes, 

la seva activitat ha estat nul·la. - llevat 
dels dos primers mesos en que  ha-
vien fet alguna festa puntual-, ja que 
no han pogut assajar pràcticament 
en cap ocasió i s’han suspès absolu-
tament tots els concursos previstos.

Per si no fos prou també ha estat 
un any nefast pels que ens han dei-
xat: quatre excomponents de la Junta 
d’Amics: Víctor Matas, Quim Costa, 
Albert Rutllant i Quim Serret i cinc 
músics locals: Fèlix Horcajo, Martí 
Bota, Llucià Casellas, Pere Puig i Mar-
tí Matas. Tots, que descansin en pau.
Que el nou any les coses millorin! 
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Amics de la Sardana Entitats

En aquesta pàgina 
diverses imatges de l’any 
2020, amb una festa amb 

els petits de les colles 
al mes de gener i les 

colles a finals d’any; una 
activitat amb mascaretes 

i un intent d’assaig amb 
les distàncies reglamen-

tàries. A la dreta, els 
concerts de finals d’any 

amb distàncies i totes les 
precaucions

Mútues concertades: DKV, Medifiatc, Sanitas, 
Mútua General de Catalunya, CASER
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Entitats Llar d’Infants Taps

El mes de novembre a la Llar d’infants els nens i nenes van 
fer un munt de nous descobriments molt interessants. Els 
infants més petits van continuar experimentant amb la 
tardor i els seus elements. 

Van descobrir el moniato; el van poder observar i ma-
nipular tant per dins com per fora, el seu color, la seva 
olor, la seva textura . Per acabar les nostres educadores  
ens el van mostrar cuit. Alguns infants no els va fer gaire 
gràcia la seva  nova textura i només el van observar. Però 
d’altres fins i tot es van atrevir a tastar-lo. Era molt bo! 
Algun grup van pintar amb el moniato cuit, tot deixant un 
mural d’un color ataronjat ben bonic.

També van experimentar amb la carbassa. Els infants 
van poder veure carbasses de totes mides, formes i co-
lors. Van poder jugar amb elles. Algunes rodolaven com 
pilotes, altres pesaven molt i d’altres eren més petites i 
més lleugeres. Un cop ben familiaritzats/des amb elles, 
les educadores les van obrir. D’aquesta manera, els in-
fants també van poder gaudir de la seva textura i van 
poder veure i tocar les pipes de dins les carbasses.

La tardor dóna molt joc i amb les fulles vam poder fer 
màgia! Els nens i nenes van passar el rodet moll de pintu-
ra de dits per damunt la fulla seca i a quan l’aixecaven...
màgia!!! Es veia la silueta marcada damunt el paper. 

Els nens i nenes de P2 van començar a treballar l’hort. 

Fent nous 
descobriments
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Llar d’Infants Taps Entitats

Per iniciar-los en aquest projecte, les educadores els 
van explicar el conte de “L’hort d’en Joan”. En aquesta 
petita història el protagonista, en Joan, vol fer fora 
del seu hort una petita llebre molt entremaliada que 
se li menja tots els enciams. Per això va a demanar 
ajuda al rei de Matalgram tot cantant una cançó...

Hem començat a treure les males herbes del nos-
tre hort i també hem treballat una mica la terra. Es-
tem deixant un hort ben net i a punt per plantar els 
enciams.

I ...estem esperant amb moltes ganes l’arribada 
del TIÓ. El mes vinent ja us explicarem com ha anat el 
Nadal a la nostra escola. 

BONES FESTES A TOTHOM! CUIDEU-VOS 
MOLT!
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Entitats Escola Puig d’Arques

Malgrat que aquest any l’escola no 
està oberta als familiars, els nos-
tres alumnes la continuen decorant 
d’acord amb l’època de l’any que vivim. 
Per això, a través del recull de foto-
grafies d’aquesta pàgina us convidem 
a fer una petita visita. Hi podreu veure 
en en els imatges d’aquesta pàcom 
amb les seves mans i la seva creati-

vitat decoren espais amb tot tipus de 
materials convertint-los en petits mu-
seus. 

CICLE MITJÀ: SORTIDA EN 
BICICLETA
El dimarts disset de novembre vam 
anar d’excursió als veïnats de Cassà 
de la Selva. Vam anar-hi amb el col-

legi i vam anar en bicicleta. Teníem 
que portar esmorzar, dinar i aigua. 
També hi havia un cotxe escombra 
que serveix per si algú es fa molt de 
mal el cotxe escombra et recollirà. 
També vam fer geocaching, els alum-
nes de quart ho han preparat. Els de 
quart van amagar una caixeta  i uns 
papers  a dins d’un pot, un cop tro-

Als passadissos de l’Escola 
Puig d’Arques es respira art!
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Escola Puig d’Arques Entitats
bat teníem de posar el nostre curs de 
tercer i el nom de la nostra escola i 
la data. Ho vam posar en el paper i 
desprès el vam tornar a amagar. Des-
prés de trobar el primer geocaching 
vam esmorzar i després vam jugar 
una mica. Després vam seguir anant 
amb bicicleta. Hi havia moltes pujades 
i baixades i vam anar a dinar a la Pine-
da Fosca. A la Pineda Fosca hi havia 
un mini parc amb uns gronxadors que 
eren de rodes i era super guai!

Per dinar em vaig assentar amb l’Iri-
na, la Mariona, la Joana, la Hawa, la 
Isatou i jo. Jo m’ho vaig passar molt 
bé, vam jugar molt, hi havia molta ges-
pa. A la tornada també vam tornar en 
bicicleta, va ser molt i molt guai (foto 
de la dreta), vam jugar amb tothom i 
vam  fer una cabanya.

Chloe Almansa / 3rB

CICLE INICIAL: CONEIXEM EL 
NOSTRE POBLE
Els nens i nenes de cicle inicial estem tre-
ballant en un projecte d’entorn per conèixer 
millor algunes de les places, carrers i edi-
ficis emblemàtics de Cassà. Hem fet una 
sortida per conèixer els diferents llocs. 

 A primer hem fet un treball de grup per 
plasmar els coneixements adquirits en un mural i presen-
tant el treball de forma oral a la resta de la classe. Final-
ment es farà una altra sortida per fer una gimcana com a 

cloenda del projecte.
Els de segon també hem fet una exposició oral del treball 

en petit grup, i una segona sortida per dibuixar l’edifici de 
l’antiga estació.

desembre 2020 · núm. 814 · Llumiguia    67



Entitats Escola Puig d’Arques

EDUCACIÓ IN-
FANTIL
Ara que ha arribat 
el fred ens hem 
anat acomiadant 
dels racons de la 
tardor que havíem 
anat creant al llarg 
de tot el trimestre. 
Per això, cada nivell 
ha utilitzat aquests 
elements naturals 
per experimentar a 
l’exterior, crear man-
dales i seriacions, 
fer performances, 
collages i corones 
de tardor. D’aquesta 
manera, ens anem 
preparant per rebre 
una nova estació: 
l’hivern.  

CICLE SUPERIOR: PROJECTE EL 
CARRILET
Els alumnes de sisè aquest curs hem 
iniciat i creat un nou projecte relacio-
nat amb l’antic carrilet d’Olot a Sant 
Feliu. Hem focalitzat el nostres estudi, 
ja que som cassanencs, del tram que 
va des de Cassà fins a Sant Feliu de 
Guíxols. Per començar-lo hem hagut 
un intens esforç per recopilar infor-
mació tan sigui escrita com oral. Un 
cop recollida i analitzada tota la infor-
mació hem basat en el nostre projec-
te en diversos punts: any d’inaugura-
ció, itinerari i recorregut del carrilet i 
construccions efectuades,  estacions 
de tren i la seva rellevància, usos del 
tren relacionat amb les diverses pro-
fessions, repercussions pel poble de 
Cassà i projecció actual de la via del 
carrilet, avui en dia anomenat també 
vies verdes. 

Un cop feta la tria de la informació 
ens hem organitzat per grups i hem 
creat un producte final, a través de 
lapbooks o presentacions digitals. 
També tot el grup de sisè hem anat 

a dibuixar  l’antiga estació de Cassà fent 
servir la tècnica de la perspectiva. Trobem 
que ha estat una forma molt amena i inte-
ressant de descobrir la nostra història més 
recent i propera.
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Col·legi La Salle Cassà Entitats

Aquest curs està essent un repte per a tots. Equip Di-
rectiu, professorat, PAS, cuiners, monitors... tots plegats 
vivim sota l’amenaça constant del confinament, que ja hem 
viscut i que ens allunya del contacte directe amb l’essència 
de la nostra feina: els alumnes.

Però tota crisi representa una oportunitat. Una oportuni-
tat per renovar-se, per modernitzar-se, per explorar nous 
camins pedagògics i de relació personal. És per això que 
des de La Salle Cassà apostem per recórrer aquest camí 
amb convicció i fermesa. Som conscients de les dificultats, 
conscients de les ombres i incerteses que s’amaguen rere 
els revolts, però decidits a recorre’l pel bé dels nostres 
alumnes i les seves famílies.

En aquest sentit, des de l’escola treballem per millorar la 
gestió de les classes virtuals, i per integrar a la dinàmica 
de l’escola als alumnes que, per circumstàncies diverses, 
s’han de confinar. Per això, hem implantat algunes mesu-
res, com ajustar els horaris, o afegir Ipads a les aules de 
secundària per permetre als alumnes el correcte segui-
ment de les classes a l’escola. Aquesta i d’altres mesures 
s’han implantat amb l’únic objectiu d’impulsar el creixement 

Assumim amb convicció el 
repte d‘un curs que és difícil 

personal i acadèmic dels alumnes.
La Salle Cassà assumeix el repte amb el convenciment 

que, junts, aconseguirem els objectius marcats.
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Entitats Col·legi La Salle Cassà

TARDOR A INFANTIL
Tot i que quan llegireu aquest article la tardor estarà a 

punt d’acabar-se –o ja ho haurà fet!- volem ensenyar-vos 
algunes activitats que els nens i nenes d’Infantil han fet 
durant aquestes setmanes. Per ells tot és una festa i una 
celebració, i la caiguda de les fulles no podia ser menys. 
Aquests dies els nens i nenes han après a fixar-se en els 
signes del pas de les estacions, en el canvi de l’entorn, en 
la diferència de temperatures, de temps... Els aprenentat-
ges sempre han de ser vivencials, i en el cas dels menuts 
i menudes, això arriba al seu màxim exponent. 
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Col·legi La Salle Cassà Entitats

25-N
El 25 de novembre és el Dia internacional per l’elimina-
ció de la violència contra la dona. L’escola es va tenyir 
de lila per recordar a l’alumnat i a les famílies que els 
atacs contra les dones malauradament encara no es-
tan eradicats. La conscienciació és el primer pas per 
comprendre la problemàtica, i el pas previ a la seva 
eliminació. 
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Entitats Col·legi La Salle Cassà

AMBIENTS D’INFANTIL
Ja fa anys que l’etapa d’Infantil fun-
ciona amb Ambients d’aprenentat-
ge, una estratègia pedagògica que 
ens ha donat molts bons resultats. 
N’hi ha sis, i cadascun es basa en 
les capacitats i interessos de l’infant: 
art, joc simbòlic, mans fines, cons-
truccions, pensar i comptar i experi-
mentació. Es treballen dos dies a la 
setmana, els dimarts i els dijous, i els 
nens i nenes han de tenir llibertat per 
moure’s d’un ambient a l’altre en fun-
ció del moment. 

El COVID ens ha fet modificar 
aquest rutina, i ara els nens i nenes 
es queden dins del seu grup bombo-
lla, i és l’ambient en si el que es mou, 
i s’està una setmana a cada classe. 
Abans de canviar-lo de lloc hi ha una 
desinfecció prèvia. D’aquesta mane-
ra els menuts poden seguir gaudint 
de tot el material elaborat expres-
sament i obtenir tots els benefics 
d’aquest mètode d’aprenentatge. 

Bones 
Festes!
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PREPAREM EL NADAL
Quan arriben aquestes dates una 
de les coses que agrada més a les 
famílies és veure les decoracions 
nadalenques de l’escola. Normal-
ment es posen a finals de novem-
bre i es deixen fins les vacances 
de Nadal. La seva elaboració és 
un exercici de treball artístic coo-
peratiu. Enguany, i com a part del 
paquet de mesures preventives 
anti-Covid, les famílies no podran 
entrar a l’escola. Però la decoració 
seguirà essent-hi, perquè puguin 
gaudir-ne els nens i nenes, sobre-
tot els més menuts. Us adjuntem 
una mostra del que s’està fent fins 
ara. 
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ESCOLA DE BÀSQUET LA SALLE CASSÀ
Ja fa anys que un grup de famílies organitza l’Escola de bàs-
quet La Salle Cassà. Es tracta d’una activitat extraescolar 
enfocada a la iniciació i, en graus més alts, al perfecciona-
ment d’aquest esport. L’Escola fa èmfasi en els valors que 
s’aprenen a través del bàsquet: treball cooperatiu, esforç, 

joc net, superació i companyonia. L’Escola de bàsquet aquest 
any segueix en ple rendiment, subjecta només a les restric-
cions sanitàries de cada moment. Es desinfecta el material 
després de cada sessió, es té cura de la neteja de mans i 
els nens i nenes només es treuen les mascaretes quan fan 
activitats físiques que ho requereixin i són a l’aire lliure.  
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ENS VISITA L’IVAN GARCÍA
El dilluns 30 de novembre els nois i noies d’ESO van rebre 
la visita de l’il·lustrador Ivan García. La visita s’emmarcava 

en el projecte Municipi lector. L’autor va tenir els nois i no-
ies expectants amb una demostració de tècnica narrativa 
a través del dibuix. Esperem tornar-hi ben aviat!

LEARNING ENGLISH THROUGH ART
Gràcies als descobriments més recents en neuroeduca-
ció, sabem que és molt difícil que hi hagi un aprenentatge 
sense emocions. O si més no, un aprenentatge significatiu 
i que es mantingui al llarg del temps. És per això que quan 
vam decidir fer una assignatura extra en anglès a Primà-
ria, ens vam decantar per l’Art. L’Art posa en joc moltes 
més emocions que no pas la resta d’assignatures, i és un 
mitjà excel·lent per aprendre altres continguts. Per això, 
utilitzem l’Art a Primària per vehicular l’ensenyament de la 
llengua anglesa, i fer-la una àrea viva, pràctica i atractiva 
pels infants.

desembre 2020 · núm. 814 · Llumiguia    75



Entitats Institut de Cassà

Gairebé com qui no vol, sense adonar-nos-en, hem arribat 
al final del primer trimestre i, com sempre en aquestes 
dates, sembla que l’activitat ha pres una embranzida ac-

Diversos moments de l’excursió de 2n d’ESO a Campllong

Una activitat frenètica
celerada per tancar algunes carpetes i obrir-ne d’altres 
per encarar ja el segon trimestre abans i tot del parèntesi 
nadalenc.

En l’última crònica ens referíem al fet que estàvem es-
perant el material informàtic que el Departament d’Ense-
nyament havia anunciat que faria arribar als centres edu-
catius. De moment, a finals de novembre, el professorat 
del centre ha rebut els ordinadors compromesos, que són 
de l’institut, mentre que el personal docent en pot fer ús 
per a l’activitat acadèmica, puntualment telemàtica, ja que 
continuem en mode presencial gairebé al cent per cent, 
exceptuant el Batxillerat, ja que Inspecció educativa va in-
dicar que calia que es fes confinament preventiu algun dia 
de la setmana. En aquest cas, es manté l’horari lectiu dels 
grups afectats, amb una certa disminució en la intensitat 
de les hores de classe que es fan per internet. Esperem 
que ben aviat cada un dels alumnes del centre pugui gaudir 
del seu portàtil, encara que això serà progressiu i no se 
sap quan s’haurà completat definitivament.

Pel que fa a les activitats de les darreres setmanes, en 
aquesta crònica destaquem algunes iniciatives educatives 

• Finestres de PVC o alumini
• Mallorquines
• Mosquiteres
• Porticons
• Tancaments de terrasses
• Persianes
• Tanques i portes de jardí
• Mampares de bany
• Portes seccionals
• Automatismes

C/ Indústria, 41, baixos
17244 Cassà de la Selva

Tels: 680 622 113 
676 888 720

www. tottan. com
c. e. : info@tottan. com
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Buffet lliure a 
la carta

Restaurante 
shangai

de diferents nivells d’ESO i del Batxillerat. Pel que fa a l’ESO, 
cal remarcar que des de tutoria es continua apostant per 
fer sortides amb els grups classe, sense barrejar els alum-
nes dels diferents grups d’un mateix nivell. Així, si en la 
crònica de novembre us parlàvem de la bicicletada de 3r 
d’ESO a Llagostera, ara us hem d’informar de la caminada 
que l’alumnat de 2n d’ESO ha anat realitzant al llarg del 
mes de novembre fins a Camllong, aprofitant la bonança 
del temps i amb l’objectiu de cohesionar els diversos grups 
del nivell.

D’altra banda, l’auxiliar de conversa que us presentàvem 
en la crònica d’octubre, en Joshua, continua amb la seva 
tasca de suport en llengua anglesa i proposant activitats 
per dinamitzar la pràctica educativa que són molt ben re-
budes pels estudiants.

Amb motiu del Dia Internacional contra la violència de 
gènere es va dur a terme una activitat per denunciar una 
vegada més aquesta xacra i conscienciar el jovent de la ne-
cessitat de plantar-se davant dels micromasclismes, que 
són ben presents en qualsevol àmbit de la nostra societat. 
A més, l’alumnat de primer de Batxillerat va seguir una ac-
tivitat telemàtica, amb el mateix objectiu de conscienciació, 
que duia com a lema “Relacions sanes i lliures”, organit-
zada pel Consorci de Benestar Social de Salt i el Gironès.

Des de l’àrea de Tecnologia ens arriben dues iniciatives 
ben diferents: una pràctica sobre circuits elèctrics duta 
a terme pels alumnes de 4t d’ESO que cursen la matèria 
optativa de Tecnologia, i l’elaboració de pòsters per part 
dels de 1r d’ESO per recordar la necessitat de seguir unes 
determinades normes a l’aula de Tecnologia.

També a 1r d’ESO,  van poder comptar amb la presència 
de l’il·lustrador Iván García, que va fer una sessió per pre-
sentar el món de la il·lustració gràfica i va proposar una 

Activitats de l’auxiliar de conversa, en Joshua.

activitat de caràcter pràctic als alumnes, que, segons que 
diuen, ja en són uns experts.

Finalment, però no menys important, des de l’Àrea de Jo-
ventut de l’Ajuntament de Cassà, i dins d’un projecte d’abast 
comarcal anomenat “Connexions”, podem gaudir d’un tècnic 
per a la dinamització dels patis, amb propostes ben diverses 
i uns objectius concrets que ens explica el Martí.

En fi, el que dèiem al començament: l’activitat no s’atura 
de cap manera i encarem les darreres setmanes que res-
ten de classe abans de les esperades vacances d’hivern. 
Bon Nadal a tothom!

EL PROJECTE “CONNEXIONS” A L’INS CASSÀ
A l’institut de Cassà, l’Àrea de Joventut venim a tirar enda-
vant un projecte anomenat “Connexions”. Aquest projecte 

AiguA, LLum, instAL·LAcions soLArs, gAs, 
cALefAcció, Aire condicionAt, domòticA. . . 

C/Ardenya, 9 / 17244 Cassà de la Selva
972 46 44 50 / 620 01 09 92

email: info@itcassa. com

desembre 2020 · núm. 814 · Llumiguia    77



Entitats Institut de Cassà

és una actuació conjunta comarcal que 
es duu a terme en diferents municipis 
del Gironès, on hi ha professionals de 
Joventut treballant amb els centres 
d’educació secundària i batxillerat. En 
concret, hi participen una tècnica de 
Joventut, un dinamitzador juvenil, un 
agent de salut, una tècnica d’educació, 
un referent d’ocupació juvenil i altres.

 Els objectius del projecte són 
aquests:

- Oferir a l’alumnat informació i re-
cursos complementaris per poder 
assolir l’edat adulta amb la informa-
ció suficient  i els recursos per poder 
tenir un desenvolupament integral i 
satisfactori.

- Treballar per a l’autoorganització 
dels alumnes.

- Donar a conèixer els recursos de 
què disposen els i les joves en el mu-
nicipi.

- Oferir suport a l’alumnat i al pro-
fessorat.

- Educar en la participació.
- Oferir un calendari d’actuacions 

adaptat a les edats i que permeti do-
nar una visió integral dels temes que 
són objecte d’atenció per part de les 
àrees de Joventut al llarg de la forma-
ció acadèmica.

El projecte que es fa a l’institut de 

A dalt, activitats en la jornada contra la violència de gènere, A la dreta, sessió sobre relacions sanes

PROJECTES D'ENCÀRREC 
DISSENYS PROPIS

Polígon industrial - c/ de la Via, núm. 3
17244 Cassà de la Selva
Tel. 972 46 12 10 

Esteve Artigas i Marcó
Bones 
Festes!

Cassà  va adreçat a tot l’alumnat que 
hi estudia, i hi ha molts tipus d’activi-
tats i accions:

- Xerrades: de recursos i itineraris 
formatius (tant ESO com Batxillerat), 
de perspectiva de gènere, d’autoco-
neixement, com buscar feina, d’acti-
vitats d’estiu, d’educació emocional, 
salut... Totes treballen habilitats per 
la vida, un dels pilars del pla local de 
joventut.

- Treball amb els delegats i les dele-
gades. Oferim l’assistència a una jor-
nada de delegats i delegades de tots 
els instituts del Gironès,  reunions du-

rant el curs, etc.
- Dinamitzacions de patis: fem dinà-

miques a algunes hores del pati que 
coincideixen amb dies internacionals 
(Dia sense alcohol, Dia contra la vio-
lència envers les dones, Dia mundial 
de la ràdio, Dia mundial de la salut, 
Dia mundial contra la LGTBIfòbia...).

- Un dia la setmana, traslladem el 
Punt d’informació Juvenil a l’institut, i 
oferim la possibilitat que els i les joves 
puguin fer qualsevol consulta en matè-
ria de joventut al dinamitzador juvenil 
al mateix institut, sense la necessitat 
de desplaçar-se.
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PRÀCTIQUES DE TECNOLOGIA
L’alumnat de Tecnologia de 4t hem 
estat treballant els circuits elèctrics. 
Començàrem aprenent les diferents 
parts que té un circuit i quines són les 
seves funcions.També vàrem analitzar 
com es pot produir un curtcircuit, una 
sobrecàrrega i les fuites, que provo-
quen enrampades. Podeu estar tran-
quils, ja que hem après com evitar-les 
i no provocar-les. Seguidament, va-
rem aprendre com funcionen els 
commutadors, els interruptors, com-
mutadors de creuament i, finalment, 
els tres cables més importants en un 
circuit elèctric. 

Després d’haver-ne après prou com 
per muntar-ne un, ens vam posar mà 

a l’obra. Com que érem principiants, 
vàrem començar amb el muntatge 
base, un interruptor i un llum. Per 
manca de material, ens vam haver 
d’espavilar, ja que no teníem interrup-
tors. Finalment, ho vam solucionar: 
utilitzàrem els commutadors com a 
interruptors. Passava el temps i en 
sabíem més, tant, que ho vam com-
plicar fins al punt de fer el circuit més 
difícil. 

“On conecto aquest cable? I aquell?” 
“Que t’has equivocat de lloc, noi!” “Car-
gola aquest cargol, gràcies”... Comen-
taris com aquests eren constants, 
a classe. No va ser fàcil, però amb 
una mica d’ajuda dels companys i del 
professor, ho vam poder aconseguir 

tot. Han sigut pràctiques molt interes-
sants i divertides. I, el més important: 
hem après moltes coses.

Shikrant Enguix / 4t ESO B

Bones 
Festes!
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ENS VISITA L’IVÁN GARCÍA, UN 
IL·LUSTRADOR DE CÒMICS
Aquesta setmana ha vingut a l’Institut l’Ivan 
García, un il·lustrador de còmics, a explicar 
als alumnes de 1r d’ESO alguns trucs sobre 
com dibuixar-los per tal que es puguin enten-
dre i seguir millor.

Primer ens va explicar les diferents es-
tructures que pot tenir un còmic, després 
els angles i les perspectives, i al final ens va 
recomanar alguns còmics importants en la 
història d’aquest gènere.

Va ser molt divertit i, quan va acabar de 
dibuixar, ens en va fer fer un a nosaltres i tot; 
per tant, ara ja en som uns experts!

Xènia Calero i Anna Vilà / 1rA d’ESO

Entitats Institut de Cassà

CASSÀ DE LA SELVA

Botiga (pa, tabac, etc. )
Rentatge de cotxes

Telepago - Visa 

Estació de Servei

RABELL, S. L. 

Telèfon 972 46 03 71- correu el. : oficina@esrabell. com 
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Tardor, temps de castanyada
Comencem una nova estació i amb 
els nens i nenes d’educació infantil de 
l’Escola Aldric hem observat i portat 
de casa elements de la tardor: Ma-
granes, castanyes, fulles, glans, fruits 
secs… Ens ha agradat molt fer els di-
buixos i escriure el seu nom!

Hem aprofitat tots aquests ele-
ments per fer els tallers de la casta-

nyada:
- Un quadre: Vam demanar una tapa 

de capsa de sabates. La vam pintar i 
amb cola hi vam enganxar diferents 
elements: castanyes, fulles, glans, 
roba de saca, peles de fruita seca…

- Fang: Vam fer un arbre, enganxant 
escuradents i boletes de plastilina.

- El dimecres a la tarda tota l’esco-

la va gaudir del “berenar” divertit a la 
seva aula.

MALGRAT LA COVID, FESTA DE 
LA CASTANYADA 
Enguany a la situació COVID els i les 
alumnes de l’escola Aldric, com cada 
any, el dia 28 d’octubre vam celebrar 
l’emblemàtica festa de la castanyada 

Adequem les activitats a les mesures de seguretat sanitàries
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TALLER D’ART A CICLE 
SUPERIOR
El dia 28 d’octubre al matí, a cicle su-
perior vam fer un TALLER D’ART amb 
motiu de la celebració de la Festa de 
la Castanyada. A partir d’elements na-
turals que vam recollir per grups en 
el Parc del Surolí i d’altres que vam 
portar individualment, cada grup va 
elaborar una proposta artística lliure. 
Vam utilitzar diferents materials i dife-
rents tècniques i vam gaudir d’un matí 
ben especial. El resultat de les obres 
realitzades el vam exposar a l’entrada 
de l’escola.

Alumnes de sisè

que van organitzar els i les alumnes 
de segon. Van elaborar uns cartells 
que van enganxar pels passadissos 
per tal d’anunciar la festa de la cas-
tanyada als nens i nenes de l’escola. 
A la pàgina anterior en tenim alguns 
exemples. 

A infantil, el dia de la festa van fer 
un quadre amb una tapa d’una capsa 
de sabates pintada i li van enganxar 
elements de la tardor: fulles, glans, 
peles de fruits secs i mandarines, 
castanyes, etc. També durant el matí, 
cada alumne va fer el seu arbre amb 
fang i escuradents representant les 
branques i amb boletes de plastilina. 
A la tarda van fer el berenar divertit.

A primària, el dia de la festa al matí 
vam fer tres tallers diferents: fang, 
clauer i papiroflèxia i a la tarda vam 
fer el berenar divertit on tots els i les 
alumnes van portar alguna cosa de 
menjar divertida elaborada per ells 
com veiem en aquestes fotos.
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COMENCEM ELS ESPAIS
A mitjans de novembre els alumnes de 
Cicle Inicial i Cicle Mitjà vàrem iniciar els 
espais que duem a terme dues sessi-
ons a la setmana en llengua castellana. 

A diferència dels cursos anteriors, els 
espais no poden ser de lliure circulació 
per la situació de la COVID. Cada grup 
bombolla té a l’aula diferents propostes 
amb material divers. A Cicle Inicial es 

porten a terme els espais de mediate-
ca, robòtica i art i, a Cicle Mitjà, se’n 
realitza un per treballar l’àmbit artístic, 
un per treballar la competència digital i 
un per fer activitat física.

Bones festes!
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EN GAVARRÍ, LA MASCOTA DE LA UD CASSÀ.
En aquest temps de pandèmia el Cassà ha aprofitat per es-
trenar la nova mascota de l’entitat que és un jove senglar 
al qual agrada molt jugar a futbol. Entre els jugadors i juga-
dores de l’entitat es va convocar un concurs per “batejar” 
la mascota i el nom escollit pel jurat, entre més de cent 
candidats va ser el proposat per en Dani Chillaron, Gavarrí. 
En els propers mesos en Gavarrí voltarà pel camp de futbol 
i per les xarxes, com a un element de promoció i difusió de 
l’esport i la UD Cassà.

Tornen els entrenaments però 
no hi ha competició fins al 21
Tot i que a finals de novembre es van relaxar un pèl les 
restriccions  per culpa del coronavirus i això va permetre 
el reton als entrenaments, la competició en el món del 
futbol pel que afecta als equips de Cassà encara no  es re-
prendrà fins al mes de gener de l’any que ve, sempre que 
els paràmetres que delimiten l’estat de la pandèmia així ho 
permetin. El Pla d’obertura progressiva estableix que es 
pugui avançar de tram cada 15 dies, sempre que les da-
des epidemiològiques siguin favorables. Segons la federa-
ció catalana si es donessin aquestes condicions òptimes, 
es podrien reprendre les competicions federades el cap 
de setmana del 9 i 10 de gener de 2021. S’ha  treballat 
amb la reformulació de les competicions tal com ja s’havia 
efectuat en l’anterior previsió i es preveu que els calenda-
ris inicials (aturats el 10 d’octubre) no es puguin complir; 
caldrà reduir jornades si bé amb la voluntat inicial de man-
tenir els ascensos i descensos. Des de la UD Cassà s’han 

ampliat les mesures complementàries de protecció de ju-
gadors i entrenadors (fotos superiors), ajustant els horaris 
al toc de queda que impedeix la circulació entre els deu 
del vespre i les sis del matí. També s’han instal·lat en di-
ferents punts de les instal·lacions esportives equipaments 
per facilitat la neteja de mans, gràcies a la col·laboració de 
l’empresa de Campllong Dibosch.

ASSEMBLEA GENERAL DE SOCIS
En un altre ordre de coses està previst que el dia 21 de 
desembre -de forma telemàtica- se celebri l’assemblea 
general de socis, que té previst aprovar la liquidació del 
pressupost de la temporada passada i  el de la temporada 
actual que lògicament vindrà molt marcada per les incidèn-
cies de tot tipus que està provocant la Covid-19.
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Aquests dies en els que la tempora-
da de bàsquet roman aturada per cul-
pa del coronavius portem a aquestes 
pàgines un resum de la història del 
bàsquet masculí sènior al Foment De-
portiu Cassanenc que va tenir el pri-
mer fa cinquanta-dos anys; de manera 
permanent, des del 1983 que hi ha 
un equip d’aquesta categoria al nostre 
poble. Aquí els podem repassar:

Temporada 1969-1970: 
Primer equip sènior masculí del F. D. 

Cassanenc. 3a Categoria. Campionat 
Provincial. 

Plantilla: Joan Delgado, Xevi Planas, 
Lluís Casadella, Jesús de la Llave, Jo-
sep Valenti, Jordi Carrera, Xavier Car-
rera, Lluís Sayeras, Josep Fajardo i 
Carmelo Varo. 

Entrenador: Francisco Duch
Temporada: 1975-1976. 
3a Categoria  Campionat Provincial. 
Plantilla: Jordi Puig, Jordi Bertran 

Carles Nadal, Narcís Batallé, Xavier 
Carrera, Francisco Vegas, Jordi Vilá, 
Joaquim Felip, Josep M. Marti, Miquel 
Rabassedas. 

Temporada: 1976-1977. 
3a Categoria Campionat Provincial. 
Plantilla: Jordi Puig, Xavier Carrera, 

Miquel Rabassedas, Joaquim Felip, 
Carles Nadal, Paco Vegas, Joan Cal-
das, Josep M. Marti, Narcís Batallé, 
Jordi Vilá. 

Des de la temporada1977 es co-
mença des de la base. 

El mes de gener del 1978 el pavi-

Més de 50 anys de bàsquet 
sènior masculí al Foment

ment de la pista poliesportiva era de 
ciment i degut el mal estat s‘hi van po-
sar llambordes. 

Temporada1983-1984
3a Categoria Preferent. 
Plantilla: Emili Cabarrocas, Joaquim 

Vegas, Elias Vegas, Miquel Vegas, Xa-
vier Miralles, Josep M. Reyné, Jordi 
Puig, Miquel Rabassedas, Paco Vegas, 
Jordi Vilá, Joan Duch, Mariano Ribas. 

Entrenador:Xavier Miralles i delegat: 
Xevi Carrera. 

Acaba el campionat al 6è lloc del 
grup B. 

Temporada: 1984-1985
3a Categoria Preferent. 
Plantilla: Josep M. Reyné, Xavier Mi-

ralles, Emili Cabarrocas, Alfons Cañi-
gueral, Albert Vilá, Joan Duch, Jordi 
Puig, Carles Nadal, Mariano Ribas, 
Joaquim Vegas, Joan Caldas. 

Entrenador: Xevi Carrera. 
En la 1a fase del campionat acaba al 

2è lloc del grup C al final queda al 10a 

La foto de l’any 1969: drets: Pitu Valentí, Jesús de la Llave, Carmelo Varo i Jordi Carrera; ajupits: 
Josep Fajardo, Xevi Carrera i Lluís Sayeras. 
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lloc de 20 equips. 
Temporada 1985-1986
3a Categoria Preferent. El 5 d’Octu-

bre 1985, inauguració del pavelló F. D. 
Cassanenc. 

Plantilla: Joan Duch, Emili Cabarro-
cas, Mariano Ribas, Alfons Cañigueral, 
Albert Vilá, Jordi Puig, Jordi Baborés, 
Elias Vegas, Carles Nadal, XavierMira-
lles. 

Entrenador: Xavier Carrera i Josep 
Garcia. 

Va arribar a les semifinals del campi-
onat de la 3a categoria preferent. Va 
jugar amb el C. B. Olot i van perdre els 
cassanencs per 100 – 87 i van acabar 
al tercer  lloc. 

Temporada 1986-1987
3a Categoria Preferent. Sub-Campió 

de Catalunya. 
El 13 de juny del 1987 es va anar a 

jugar la final al pavelló de l’Escala. 
F. D. Cassanenc108 - C. B. Vall 110 

(després de dues prórrogues)
Cassanenc: Busquets, Vegas, Gon-

zalez (22), Castañer, Baborés (13), 
Xevi Miralles (2), Cañigueral (16), Ri-
bas, Vilá, Duch (47), Gispert, Emili Ca-
barrocas (4). 

Mes de 150 seguidors de Cassà de 
la Selva es varen desplaçar a l’Escala 
per veure la final entre el Foment i el 
C. B. Vall. Va ser un partit molt igualat 
fins al punt d’arribar a fer dues pror-
rogues, al final la victòria va ser per el 
C. B. Vall. 

Temporada 1987-1988
 3a Categoria Preferent. Va acabar 

el campionat al 3r lloc de 14 equips, 
va jugar 26 partits amb 20 victòries i 
6 derrotes. No es va pujar de catego-
ria, ja que molts jugadors varen mar-

. A dalt, dues imatges dels anys 1984 i 1985, amb 
el procés de construcció del pavelló del Foment. 

A la dreta, l’equip de la temporada 1986-1987 
a la plaça de la Coma. Drets: Juli Gonzalez, 

Xevi Miralles, Alfons Cañigueral, Xevi Carrera, 
Josep Maria Martí, Emili Cabarrocas, Artur 

Gispert i Jordi Baborés, Ajupits: Ramon Cas-
tañer, Joan Duch, Elias Vegas, Mariano Ribas, 

Albert Vilá i Jordi Busquets. 

xar a la mili i també algun jugador va 
marxar per fitxar per algun altre club. 

Plantilla: Lluís Martí, Ramon Cor-
tada, Jordi Busquets, Xevi Miralles, 
Alfons Cañigueral, Jordi Baborés, Ma-
riano Ribas, Elias Vegas, Albert Vilá, 
Marc Delemus, David Gispert (C. B. 
Salt). 

Entrenador: Josep M. Marti. 
Temporada 1988 – 1989 
 2a Catalana Sènior masculí. 
Aquesta temporada es va estrenar 

el sponsor PUIG-MIAS (xandall, cami-
seta i meyba)que el varen portar els 
equips Sènior, junior i juvenil masculí, 
els tres equips varen tenir que anar a 
jugar amb equips de Barcelona. 

Plantilla: Jordi Busquets, David Gis-
pert, Marc Delemus, Jordi Baborés, 
Alfons Cañigueral, Xevi Miralles, Lluís 
Martí, Juli González, Ramon Castañer, 
Joan Duch. Entrenador: Josep M. 
Marti, Ajudant: Xevi Carrera. 

 L’Equip va acabar al 11a lloc de 16 
equips. 

Temporada 1989 – 1990
2a Catalana. El nostre equip va 

acabar el campionat al 7è lloc de 16 
equips. 

Plantilles: Jordi Busquets, Marc De-
lemus, Alfons Cañigueral, Xevi Mira-
lles, Lluís Martí, Juli González, Ramon 
Castañer, David Gispert. Entrenador: 

Josep M. Marti; Estadistica: Josep 
Puig; Delegats de Camp: Paco Vegas 
i Xevi Carrera. 

Aquesta temporada es va fer el car-
net Amics del Bàsquet Cassanenc; els 
socis pagaven una quota i servia per 
pagar els desplaçaments del autocar 
per anar a Barcelona. A canvi Embo-
tits La Selva regalava un lot que es sor-
tejava a la mitja part del partit de 2a 
catalana als socis que tenien aquest 
carnet. 

Temporada 1990 – 1991
 2a Catalana Sènior masculí
Plantilles: Jordi Busquets, Andreu 

Velasco, Albert Juliá, Jordi Juliá, Al-
fons Cañigueral, Santi Gil, Xevi Mira-
lles, Marc Delemus, Juli González, Ra-
mon Castañer, Robert Miralles, Lluís 
Marti. 

Entrenador: Josep Viñas (procedent 
de Salt). Delegat: Xevi Carrrera. 

Al final del campionat l’equip va que-
dar al 10è lloc de 16 equips. 

Temporada: 1991 – 1992
3a Preferent Sènior masculí. 
Plantilla: Jordi Busquets, Xavier Mi-

ralles, Ramon Castañer, Lluís Martí, 
Josep Fuertes, Albert Virgili, Narcís 
Oller, Alfons Cañigueral. 

Entrenador: Mariano Ribas, ajudant: 
Esteve Carbó; delegats de camp: Xevi 
Carrera i Paco Vegas. 
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Va acabar el campionat al 12è lloc 
de 15 equips

Temporada 1992- 1993
 3a Preferent. Sènior masculí. 
Plantilla: Xevi Miralles, Jordi Bus-

quets, Lluís Martí, Josep Fuertes, 
Jordi Gich, Albert Virgili, Juli González, 
Marc Pau, Jordi Vila (procedent del C. 
E. Sta. Eugenia)

Entrenador: Marino Piqueras. Esta-
distica: Josep Puig Cateura; delegats: 
Xevi Carrera i Paco Vegas. 

Va acabar al 3r lloc de un total de 16 
equips i es va pujar a la 2a catalana. 

Temporada 1993-1994
 2a Catalana Sènior masculí. 
Plantilles: Josep Puigmolé, Carles 

Xirgu, Mariano Ribas, Jordi Gich, Xevi 
Miralles, Jordi Vila, Santi Oliveras, Llu-
ís Martí. Entrenador: Merino Piqueras. 
Ajudant: Mariano Ribas. Delegat de 
camp: Esteve Carbo i Xevi Carrera. 

Va acabar la lliga al 12 lloc i va jugar 
la fase de permanència. Es va baixar 
de categoria. 

Es fa un pin de la secció de bàsquet 
al preu de 300 pessetes i una gorra 
amb l’escut del Foment al preu de 500 
PTA. 

Temporada: 1994- 1995
 3a Preferent. Sènior masculí. 
Plantilla: Jordi Julià, Santi Oliveras, 

J. Pérez, Robert Miralles, Joan Angla-
da, Joaquim Lloveras, Marc Pau, Joan 
Ignasi Gispert, Oscar Vila, Cruz Lázaro 
(procedent del CE Sta. Eugenia)

L’equip queda Campió Provincial i 
puja a 2a catalana

El dia 6 de Maig 1995 se inaugura 
la nova pista poliesportiva amb la pre-
sència del Director General de l’esport 
de la Generalitat el Sr. Josep Lluís Vila-
seca i les autoritats locals. 

Temporada 1995 – 1996

L’equip de la temporada, 1998-1999, de 1a cata-
lana sènior masculí: Santi Gil, Felip Puig, Jordi 
Boira, Miquel Cayuela, Xevi Pell, Ramon de la 

Cueva, Marc Pau i Gregori Martinez; ajupits: 
Jordi Colomer, Eduard Girbal, Jordi Monca-
nut, Albert Teixidor,  Antón las Heras, Lluís 

Puig,Miquel Angel Moncadas.

2a Catalana. L’equip queda Sub-
Campió de Catalunya. 

Plantilles: Robert Miralles, Joan An-
glada, Marc Pau, Santi Gil, Santi Olive-
ras, Jordi Colomé, Albert Collado, Felip 
Puig, Jordi Campeny, Jordi Moncanut, 
Gregori Martinez. 

Entrenador: Xevi Pell. Estadística: 
Ramon de la Cueva; Delegat de camp: 
Xevi Carrera. 

Aquesta temporada 1995-1996, el 
fet que el C. E. Maristes (Girona) plega 
de fer bàsquet en la categoria sènior 
masculí, molts jugadors i entrenadors 
venen a formar part de la plantilla del 
F. D. Cassanenc, per això la secció es 
beneficia fent un gran salt qualificatiu; 
així durant varies temporades, el bàs-
quet arriba a ocupar llocs de privilegi 
en les categories nacionals. 

3a Catalana Sènior masculí B. Spon-
sor: EXPERT PUIG-MIAS. 

Plantilla: Xavier Miralles, Lluís Mar-
tí, Ricard Erena, Lluís Pararols, Adam 
Mitjavila, Jordi Gich, Joan Ignasi Gis-
pert, Albert Virgili, Jordi Juliá, J. Gon-
zalez, Artur Gispert, Eduard Cabarro-
cas, Joan Bou. 

Entrenador: Mariano Ribas. 
Temporada 1996-1997
1a Catalana. Sènior masculí A. 

Plantilla: Robert Miralles, Lluís Puig, 
Joan Anglada, Jordi Moncanut, Jordi 
Colomer, Felip Puig, Jordi Campeny, 
Santi Gil, Marc Pau, Gregori Martinez, 
Antón las Heras, Albert Collado. 

Entrenador:Xevi Pell i Josep M. Ga-
sull. Delegat: Ramon de la Cueva. De-
legat de camp: Xevi Carrera. 

FINAL DEL MATEU PELL. 
C. B. Sta. Eugenia 94 - F. D. Cassa-

nenc 71
3a Categoria Sènior masculí B: Enric 

Plana, Oscar Llorente, Adam Mitjavila, 
Joan Ignasi Gispert, Jordi Gich, Xavier 
Miralles, Jaume Oliveras, Albert Virgili, 
Jordi Juliá, Lluís Martí, Jordi Comala-
da, Pere Blanquera. 

Entrenadors: Mariano Ribas i Esteve 
Carbó. 

Temporada 1997-1998 
1a Catalana. Sènior masculí A. 
Plantilla: Jordi Moncanut, Jordi Colo-

mer, Lluís Puig, David Garcia, Santi Gil, 
Marc Pau, Gregori Martinez, Albert 
Teixidor, M Angel Moncadas, Eduard 
Girbal, Felip Puig. 

Entrenador: Xevi Pell i Josep M. Ga-
sull. Delegat:Ramon de la Cueva. Dele-
gat de camp:Xevi Carrera. 

En  acabar el campionat ocupa el 9è 
lloc de 16 equips. 

Ctra. Provincial, 141
CASSÀ DE LA SELVA

Horaris:
Botiga:
 de dilluns a divendres:
matins, de 9 a 1
tardes, de 5 a 8
Consulta veterinària:
 de dilluns a divendres:
matins, de 12 a 1
tardes, de 5 a 8
 disabtes, de 4 a 5 de la tarda

Bones Festes!
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3a Categoria Sènior masculí B: Jordi 

Frigola, Xavier Fabrega, Adam Mitjavi-
la, Eduard Ayach, Lluís Parés, Josep 
Maria Mañach, Dani Muñoz, Carles 
Vila, José Manuel Rey, José Manuel 
Roch, José Manuel Quesada. 

Entrenador: Alex Teixidor i Miquel 
Cayuela. 

3a Categoria Sènior masculí C: Enric 
Plana, Oscar LLorente, Adam Mitjavi-
la, Joan Ignasi Gispert, Xavier Miralles, 
Jaume Oliveras, Jordi Juliá, Jordi Co-
malada, Robert Miralles, Joan Angla-
da, Tomás Coris, Albert Juliá. 

Entrenador: Mariano Ribas i Salvador 
Fabrega. 

Temporada: 1998 - 1999
1a Catalana Sènior masculí A. 
Plantilla: Jordi Moncanut, Jordi Co-

lomer, Lluís Puig, Felip Puig, Gregori 
Martinez, Santi Gil, Marc Pau, Albert 
Teixidor, M Angel Moncadas, Anton las 
Heras, Eduard Girbal. 

Entrenador: Xevi Pell i Josep M. Ga-
sull. Delegat: Ramon de la Cueva. Dele-
gat de camp: Xevi Carrera. 

Acaba la lliga al 10è lloc i fa la fase 
d’ascens per pujar a Copa Catalunya. 

Temporada: 1999 - 2000
1a Divisió Nacional ( Copa Catalu-

nya). Sponsor: MASTERFRIO
Plantilla: Jordi Colomer, Lluís Puig, 

Felip Puig, Gregori Martinez, Marc 
Pau, Albert Teixidor, MAngel Monca-
das, Anton las Heras, Jordi Boira, Xevi 
Gironés, Xevi Regincós. 

Entrenador: Xevi Pell i Miquel Cayue-
la. Delegat: Ramon de la Cueva. Dele-
gat de camp: Xevi Carrera. 

Es queda al 4t lloc de 16 equips. 
Temporada 2000 -2001
1a Divisió Nacional. (Copa Catalunya)
Plantilla: Lluís Puig, Felip Puig, Xavier 

Regincós, Xavier Gironés, Jordi Vila, 
Xavier Escrihuela, Albert Teixidor, M 
Angel Moncadas, David Gaitx. 

Entrenador: Xevi Pell. Preparador 
físic: David Grau. Delegat estadística: 
Ramon de la Cueva. Delegats de camp: 
Xevi Carrera, Jaume Freixas i Josep 
Vila. 

Es va acabar la lliga al 11è lloc, es 
van jugar 30 partits amb 13 victòries i 
17 derrotes. 

Temporada 2001- 2002
1a Divisió Nacional ( Copa Catalunya) 

Sponsor COTEC. 
Plantilla: Albert Teixidor, M Angel 

Moncadas, David Gaitx, Xavier Escrihu-
ela, Domènec Bosch, Jesús Vila, Marc 
Curto, Agustí Fernandez, Jordi Mira-
lles. 

Entrenador: Xevi Pell i Albert Suñer. 
Delegats: Pilar Pascal i Josep Marto-
rell. Delegat de camp: Xevi Carrera. 

Acaba el campionat al 16è lloc amb 
30 partits jugats amb 3 victòries i 27 
derrotes. Baija de categoria. 

3a Preferent Sènior masculí B. Spon-
sor SNEUMATICS LA SELVA

Plantilla: Pere Vila, Adam Mitjavila, 
Josep Manel Roch, Xavier Girbal, Lluís 
Pararols, Andreu Cortada, Jordi Oller, 
Jordi Bosch, Xavier Dausá, Albert Prat. 

Entrenador: Angel Lázaro. 
Acaba la lliga al 8è lloc de 15 equips. 

Amb 28 partits jugats amb 12 victòri-
es i 16 derrotes. 

El 21 de setembre del 2001 se in-
augura la nova seu de la Delegació Ter-
ritorial Gironina de Bàsquet al Passeig 
d’Olot (Girona)

Temporada 2002 - 2003
1a Catalana Sènior masculí:
Plantilla: Albert Teixidor, M Angel 

Moncadas, Domenech Bosch, Marc 

Curto, Agusti Fernandez, Carles Ra-
mirez, Xevi Mas, Jordi Miralles, Jesus 
Vila. 

Entrenador: Xevi Pell i Albert Suñer. 
Delegats: Josep Martorell i Pilar Pas-
cal. Delegat de camp: Xevi Carrrera. 

Acaba la lliga al 13è lloc de 16 
equips. Amb 30 partits jugats amb 12 
victòries i 18 derrotes. Es fa la fase de 
permanència amb aquest resultats:

1a partit: Casal Vilafranca 72- F. D. 
Cassanenc 63

2a partit: F. D. Cassanenc 85- Casal 
Vilafranca 65

3a partit: Casal Vilafranca 68- F. D. 
Cassanenc 62

Es baixa de categoria. 
A la assemblea de socis del F. D. 

Cassanenc el dia 2 de desembre del 
2002, es torna a demanar un nou pa-
velló. 

Temporada 2003 – 2004
2a Catalana Sènior masculí. 
Plantilles: Albert Teixidor, Eduard Bo-

adas, Pau Basart, Xavier Girbal, Edu-
ard Varo, Xavier Porcel, Jordi Rabasse-
das, Joel Martorell, Xavier Aymerich, 
Ivan Fernández, Josep Bofill, Andreu 
Cortada, Eduard Girbal, Joan Anglada, 
Sergi Jimenez. 

Entrenador: Merino Piqueras, dele-
gats: Josep Martorell i Pilar Pascal; 
Delegat de camp: XeviCarrera. 

L’equip va quedar al 4t lloc, jugant 30 
partits amb 21 victòries i 9 derrotes. 
Es fa la fase d’ascens. 

Resultats: 1a Eliminatòria. A. E. Sant 
Andreu 65- F. D. Cassanenc 73 (ana-
da)

F. D. Cassanenc 64 - A. E. Sant An-
dreu 73 (tornada)

2a Eliminatòria. F. D. Cassanenc 
100 - C. B. Cambrils 86

Film de polietilè i polipropilè 
Films complexos per envàs 
automàtic Impressió amb 

flexografia
Sacs i bosses per a indústria

Tel. 972 46 01 90 - Fax: 972 46 05 67 
e-mail: inplacsa@inplacsa. com web: www. inplacsa. com
Pol. Ind. C/ Garrotxa, s/n - 17244 CASSÀ DE LA SELVA
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Temporada 2004 - 2005 
1a Catalana Sènior masculí. Spon-

sor: COTEC. 
Plantilla: Joan Anglada, Pau Basart, 

Eduard Boadas, Eduard Girbal, Sergi 
Horta, Joel Martorell, Albert Morejón, 
Albert Teixidor, Xevi Ribas, Jordi Oliver, 
Andreu Sitjes. 

Entrenador: Marc Delemus. Dele-
gats: Josep Martorell i Pilar Pascal. 
Delegat de camp: Xevi Carrera. 

Es queda 4t classificat i es fa la fase 
d’ascens. 

1a jornada. SFERIC 68 - F. D. Cas-
sanenc72

2a jornada. F. D. Cassanenc84 - 
Reus Deportiu 73

Temporada 2005-2006
1a Catalana. Sènior masculí. Spon-

sor: COTEC. 
Plantilla: Joan Anglada, Pau Basart, 

Eduard Boadas, Sergi Horta, Joel 
Martorell, Albert Morejón, Albert Tei-
xidor, Xevi Ribas, Rares Pugna, Xavier 
Guirao, Alex Herrera. 

Entrenador: Marc Delemus. Dele-
gats: Josep Martorell i Pilar Pascal. 
Delegat de camp: Xevi Carrera. 

Es queda el 2n lloc de la classificació 
amb 30 partits jugats amb 19 victòri-
es i 11 derrotes. 

FINAL A QUATRE. 
Pavelló: Sta. Coloma de Gramanet. 
1a jornada. 19 - 5- 06. C. B. Mollet 

70 - F. D. Cassanenc 72
Pavelló: Mollet del Vallés. 
2a jornada. 20 - 5 - 06. F. D. Cas-

sanenc 82- C. B. Sta. Coloma de Gra-
manet A 85

Temporada 2006 - 2007 
1a Catalana Sènior masculí B Spon-

sor: X. ALSINA. 
Plantilla: Xavier Alsina, Albert Arde-

riu, Joan Artigas, Jordi Ayach, Xavier 
Aymerich, Moises Martorell, Jordi 
Xifra, Eduard Boadas, Rares Pugna, 
Francisco Manzano, Albert Garriga, 
Eduard Vilá, Xavier Juvanteny. 

Entrenador: Agustí Pajares i Lluís Fe-
liu. Delegat: Esteve Martínez. 

Va acabar la lliga al 15è lloc amb 30 
partits jugats amb 6 victòries i 24 der-
rotes. 

Copa Catalunya. Sènior masculí A. 
Sponsor: AKASVAYU. 

Plantilla: Joan Anglada, Pau Basart, 
Sergi Horta, Joel Martorell, Albert Mo-
rejón, Alex Herrera, Noel Danés, Jordi 
Geli, Jordi Subils. 

Entrenador: Marc Delemus. Dele-
gats: Josep Martorell i Pilar Pascal. 
Delegat de camp: Xevi Carrera. 

Queda al 10è lloc amb 30 partits 
jugats amb 13 victòries i 7 derrotes. 

Temporada 2007 - 2008
2a Catalana. Sènior masculí B. 

Sponsor: X. ALSINA
Plantilla: Joan Artigas, Francisco 

Manzano, Xavier Juvanteny, Eduard 
Boadas, Jordi Xifra, Lluís Jimenez, Xa-
vier Porcel, Miquel Rocha, Sergi Jime-

nez, Eduard Vilá. 
Entrenador: Lluís Feliu. 
Queda classificat al 10è lloc de 16 

equips. 
Copa Catalunya. Sènior masculí A
Plantilla: Marc Bartroli, David Gaitx, 

MartiSerra, Jordi Rutllant, Alex Her-
rera, Joan Artigas, Albert morejón, 
Xavier Oliveras, Lluís Martinez, Moises 
Martorell, Joel Martorell, Albert Arde-
riu, Lamin Sima. 

Entrenador: Dejan Kamen Jasevic 
i Toni Vidal. Preparador físic: Josep 
Bofill. Estadística: Pilar Pascal i Josep 
Martorell. Delegat de camp: Xevi Car-
rera. 

Queda 5è lloc de 16 equips. El XXXI 
Memorial Mateu Pell celebrat al pave-
lló de Fornells de la Selva, el Foment 
queda sots-campió. 

Temporada 2008 – 2009
Equip a EBA Sponsor: OBRES I DES-

MONTS. 
L’equip queda al 13è lloc de 16 

equips.
Plantilles: 
Bases: Pau Vila i Pau Llinàs (C. B. 

Girona), Xevi Oliveras, Edu Vilá (F. D. 
Cassanenc). 

Escortes: Martí Serra, David Gaitx, 
Eduard Bertran (FD Cassanenc), Eric 
Jimenez (CB Girona) Ivan Mondejar 
(Adepaf de Figueres). 

Alers: Joan Mateu (C. B. Girona), 
Marc Bartroli, Albert Morejón (F. D. 
Cassanenc). 

Alers-pivots: Raimon Sala (C. B. Giro-
na), Moises Martorell, Lluís Martinez 
(F. D. Cassanenc). 

Pivots: MBaran Omori (Mataró), Jor-
di Geli (C. B. Aridane), Joan Condom 
(C. B. Girona), Marc Boadella, Xevi 
Costa (F. D. Cassanenc). 

Entrenadors: Dejan Kamenjasevic; 
ajudants: Toni Vidal, David Beltran; 
Delegat: Josep Donaire; Delegat de 
camp: Xevi Carrera. 

Entrenador de 2a Catalana: Jordi 
Lorca, Jordi Colomer i Lluís Martinez. 

Estadistiques: Josep Martorell i Pilar 
Pascal. Preparador físic: Jordi Sarga-
tal. 

L’equip de 2a Catalana arriba a les 
semifinals i es juga al pavelló de Cassà 
de la Selva. 

F. D. Cassanenc B 86 - C. B. Cerda-
nyola A 77

C. B. Prat B 68 -A. E. Sant Andreu 
A 67

FINAL: F. D. Cassanenc B 94 - A. E. 
Sant Andreu A 64

Cassanenc: E. Jimenez (17), Costa 
(9), Vila (10), Sima (10), Sala (6); cinc 
inicial, Mateu (2), Morejon (13), Llinás 
(4), Moisés Martorell (7), Eduard Ber-
tran, Montiel (3), Marc Boadella (4). 

Parcials: 30-16, 47-30, 72-43, 94-
64. 

Al final del partit es va fer l’entrega 
de trofeus al Subcampió el regidor 
d’esports de Cassà de la Selva el Sr. 

Miquel Angel Chamorro i al campió el 
capità Albert Morejon, el Sr. Joan Cal-
das en representació de la Territorial 
Gironina de Bàsquet. 

La mala gestió econòmica del’equip 
de E. B. A, provoca que la junta del 
Fomentes desfà de tot l’equip i es co-
mença de zero i es forma una junta 
nova en la secció de bàsquet. 

La nova junta de la secció la formen: 
Josep Maria Mir, Salvador Turró, Jordi 
Busquets, Arcadi Sitjá i Joan Abulí. 

El 16 de gener del 2009 es presen-
ta a l’Ajuntament de Cassà de la Sel-
va el projecte del nou pavelló, que es 
farà on ara hi ha la pista coberta. Son 
presents l’alcalde Carles Casanovas el 
regidor d’esports Miquel Chamorro, 
Ramon Codina (U. D. Cassà), Fran-
cesc Nadal (F. D. Cassanenc), Xavier 
Carrera (bàsquet) i Cati Fontané (Ho-
quei patins). 

El 29 de maig del 2009 en Xavier 
Carrera plega de la junta del F. D. Cas-
sanenc i de la secció de bàsquet. El 
metge li recomana repòs absolut du-
rant una temporada. 

Temporada 2009 - 2010
 3a Catalana Sènior masculí. La ma-

joria de jugadors amb edat junior. 
Acaba el campionat al 7è lloc de un 

total de 16 equips. 
Plantilla: Eduard Fusté, Roger Casa-

devall, David Crous, Aitor Fernández, 
Eduard Montiel, Gerard Nuell, Marc 
Puig, Damià Xifra, Eduard Bertran, 
Carles Romera. 

Entrenador: Albert Morejón i Oriol 
Aragay. 

Temporada 2010 -  2011
3a Catalana. Sènior masculí
Plantilla: Gerard Nuell, Roger Casa-

devall, Damià Xifra, Eduard Bertran, 
Marc Boadella, Aitor Fernández, Edu-
ard Comas, Lluís Comas, Jordi Ayach. 

Entrenador: Jaume López i Xavier 
Porcel. Delegada: Sheila Fernández. 

Acaba la lliga al 4è lloc de un total de 
16 equips. 

Temporada: 2011-2012. 3a Catala-
na. Sènior masculí. 

Plantilla: Jordi Ayach, Marc Boade-
lla, Xavier Mayor, Sergi Horta, Roger 
Casadevall, Albert Arderiu, Oriol Ru-
birola, Damiá Xifra, Aitor Fernández, 
Eduard Artero, Gerard Nuell, Eduard 
Bertran, Lluís Comas. 

Entrenador: Albert Morejón. 
Acaba el campionat al 5è lloc de 16 

equips. Amb 30 partits jugats amb 18 
victòries i 12 derrotes. 

Temporada 2012 - 2013
3a Catalana. Sènior masculí. 
Plantilla: Jordi Ayach, Marc Boade-

lla, Xavier Mayor, Sergi Horta, Roger 
Casadevall, Albert Arderiu, Oriol Ru-
birola, Damiá Xifra, Aitor Fernández, 
Eduard Artero, Gerard Nuell, Eduard 
Bertran. 

Entrenador: Albert Morejón. 
1è classificat. Assoleix l’ascens a 2a 
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catalana. En Xevi Carrera rep la me-
dalla de l’esport de les comarques Gi-
ronines al pati de les Magnòlies de la 
Generalitat de Catalunya a Girona. 

Temporada: 2013 – 2014. 2a Cata-
lana. Sènior masculí. 

Plantilles: Sergi Horta, Jordi Ayach, 
Albert Arderiu, Eduard Bertran, Marc 
Boadella, Roger Casadevall, Oriol Rubi-
rola, Xavi Mayor, Gerard Lleona, Toni 
Carpintero, Arnau Frau. 

Entrenador: Albert Morejón; Aju-
dant: Eduard Boadas. 

Acaba el campionat al 5è lloc de un 
total de 16 equips. 

Temporada 2014 – 2015 
2a Catalana. Sènior masculí. 
Plantilles: Albert Arderiu, Jordi 

Ayach, Roger Casadevall, Marc Bo-
adella, Damià Xifra, Eduard Bertran, 
Josep Fernández, Manel Rocha, Karin 
Mohamed, Albert Valverdú. 

Entrenador: David Vilardebó (C. B. 
Sant Feliu) ; Ajudant: Jordi Busquets

Acaba el campionat a l’últim lloc de 
la classificació, amb 30 partits jugats, 
amb 6 victòries i 24 derrotes. Baixa 
de categoria. 

Temporada: 2015-2016. 
3a Categoria. Sènior masculí. 
Plantilla: Gerard Nuell, Sergi Cas-

tells, Lluís Tarrés, Damià Xifra, Marc 
Busquets, Gerard Jimenez, Eduard 
Artero, David Crous, Quim Roqueta, 
Oriol Padrós, Marti Esparraguera, Ra-
mon Viñas. 

Entrenador: Albert Arderiu. Prepara-
dor físic: Sergi Nuell. 

Ocupa el 7è lloc de 16 equips Amb 
30 partits jugats, 15 victòriesi 15 der-
rotes. 

Temporada 2016 - 2017
3a Catalana. Sènior masculí. 
Plantilla: Lluís Tarrés, Sergi Castells, 

Eduard Artero, David Crous, Gerard 
Nuell, Damià Xifra, Marc Busquets, 
Albert Ros, Marc Gallardo, Josep Tor-
rentó, Martí Esparraguera, Jordi Vila. 

Entrenador: Albert Arderiu. Ajudant: 
Andreu Parals. 

Queda CAMPIÓ del grup 04, ascens 
a 2a catalana. Queda Sots-Campió de 
Catalunya. Al pavelló de Sìria va perdre 
la final. 

F. D. Cassanenc 57- C. B. Granollers 
B 85. 

Temporada 2017 - 2018 
2a Catalana. Sènior masculí. 
Plantilla: Gerard Nuell, Damià Xifra, 

Marc Busquets Rincón, Marc Gallar-
do, Josep Torrentó, Albert Ros. 

Altes: Marc Busquets del C. B. Salt 

L’equips de 3a Categoria sènior masculí  de la 
temporada 2016-2017, sotscampions de Cata-

lunya. Drets. Gerard Jimènez, Jordi Vila, Marc 
Gallardo, Andreu Parals, Albert Arderiu, Jordi 
Busquets, Josep Torrentó i Albert Ros. Ajupits: 

Marti Esparraguera, Pol Mejias, Marc Busquets, 
Lluis Tarrés, Damiá Xifra, Eduard Artero, 

David Crous i Gerard Nuell.

(E. B. A), juga de pivot i Albert Lozano 
del C. B. Banyoles i juga de base. 

Entrenador: Albert Arderiu. Ajudant: 
Pedro Valldenebro. Delegat estadísti-
ca: Jordi Busquets. 

Acaba la lliga al 9è lloc de 16 equips, 
amb 30 partits jugats amb 15 victòri-
es i 15 derrotes. 

Temporada 2018 – 2019
2a Catalana Sènior masculí. 
Plantilla: Gerard Nuell, Marc Gallar-

do, Josep Torrentó, Eduard Artero, 
Gerard Jimenez, Marc Busquets, Biri 
Junior, Albert Ros. 

Altes: Oriol Rubirola (C. B. Quart), 
Marc Rotllant (C. B. Guíxols). 

Baixes: Damià Xifra i David Crous. 
Entrenador: Albert Arderiu; ajudant 

Damià Xifra i estadística: David Crous. 
L’Oriol Rubirola es dona de baixa del 

l’equip per lesió. 
Ocupa el 3è lloc al acabar la lliga 

amb 26 partits jugats amb 18 victòri-
es i 8 derrotes. 

Temporada 2019 - 2020 
2a Catalana Sènior masculí. 
Plantilla: Gerard Jimenez, Gerard 

Nuell, Marc Gallardo, Albert Ros, 
Marc Busquets, Biri Junior, Eduard 
Miquel. 

Altes: Jordi Condom, Adriá Fusté 
(Sots 25 masculí), Joel Abulí (Sots 25 
masculí), Genís Ibanco (C. B. Quart), 
Eric Jimenez (C. B. Quart). 

Baixes: Eduard Artero (C. B. Sant 
Narcís), Josep Torrentó (C. E. Sta. Eu-
genia), Marc Rutllant (C. B. Sant Feliu)

Entrenadors: Sergi Horta i Sergi Ro-
jals. 

El mes de Gener es fa càrrec de 
l’equip l’Albert Arderiu i en Jordi Bus-
quets com a ajudant. 

El 8 de març es va jugar la darrera 
jornada de la present temporada de 
bàsquet, l’equip conservarà la catego-
ria. Ha jugat 19 partits amb 7 victòri-
es i 12 derrotes. Acaba al 10è lloc de 

14 equips. 
Temporada: 2020 - 2021
 2a catalana sènior masculí. 
Plantilla: Gerard Jimenez, Gerard 

Nuell, Marc Gallardo, Albert Ros, 
Marc Busquets, Biri junior, Eduard Mi-
quel, Joel Abulí, Adrià Fusté. 

Altes: Eduard Artero (CB Sant Nar-
cís), Diego Rodriguez (CB Banyoles). 

Baixes: Eric Jimenez (Bisbal Bàsquet 
que juga a EBA), Jordi Condom. 

Entrenadors: Albert Arderiu, Damià 
Xifra i Jordi Busquets. 

El campionat ja no es comença de-
gut al COVID-19. 

Xavier Carrera

Dimarts, tancat per 
descans setmanal
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Aquesta vegada farem una excepció 
en l´entrevista a  Kiku Nadal (nascut 
el 16 de maig de 195), pels anys que 
hem estat junts al nostre club el FO-
MENT DEPORTIU CASSANENC.

En Kiku comença “Voldria agrair  la 
teva proposta per a tenir una troba-
da i parlar  de tot el que envolta el 
món de l’esport, Entitats, directius, 
esportistes i la seva repercussió en 
la nostra societat. Segurament tu i jo 
estem entre les persones que hem 
compartit més temps la nostra activi-
tat al Foment com a esportistes i com 

a directius.
Si et sembla bé, podríem començar 

comentant la meva activitat com a ju-
gador d’hoquei patins per continuar 
després amb l’etapa com a directiu. 
Recordo molt l’afirmació que amb 
tant d’entusiasme feia sempre en Si-
set Negre:  “Aquests joves jugadors 
d’avui, estimaran el nostre club i es-
devindran els directius del futur” i així 
va ser”.
Quan i per què comences a jugar  a 
hoquei?
El març del 1968, un any després de 

Esports FD Cassanenc / 55 anys

En Kiku en l’actualitat i amb el primer equip d’hoquei, del 1968: drets: Narcís Oller (entrenador) Joan Riera, Xevi Ruscalleda, Pitu Mir i  Kiku Nadal; 
ajupits: Quim Ros, Emili Gispert, Francesc Parés (+) i Joan Godoy

Kiku Nadal, jugador d’hoquei i 
26 anys president de l’FDC

la inauguració de la piscina, tinguérem 
a disposició la pista poliesportiva. Fó-
rem molts els nens i nenes de Cassà 
que atrets per la novetat hi acudirem 
per a patinar.

Probablement el fet que a casa hi 
havia uns patins i  un estic que la meva 
germana havia utilitzat en la seva eta-
pa a l’internat va despertar el meu in-
terès per l’hoquei. És curiós constatar 
que ja en aquella època  es practicava  
l’hoquei femení.

Es crearen les seccions de Basquet, 
hoquei, patinatge artístic i tennis de 
taula per acompanyar a la secció prin-
cipal, la natació. 

El nostre primer entrenador fou en 
Narcís Oller, que havia practicat l’ho-
quei al Collell. L’any següent ja vàrem 
participar a la lliga catalana. Jugàvem 
els de la foto d’aquesta pàgina: Riera, 
Ruscalleda, Mir, Nadal, Ros, Gispert, 
Parés (+) i Godoy.

Primer desplaçament a Voltregà, un 
dels grans de l’hoquei català. Després 
de 3 hores de viatge, amb un fred que 
pelava, comencem el partit marcant 
un gol. Poc va durar l’alegria, resultat 
final 23 a 1.

He  jugat sempre  al Foment du-
rant 22 anys  fins l’any 90, excepte 
un temps que per manca d’equip de la 
meva edat, l’any 74 vaig jugar al Pala-
frugell i el 76/77 al Girona CH.
Explica com era l’hoquei a l’època...
En primer lloc, el fet que a Girona 
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hi havia pocs equips ens obligava a 
desplaçar-nos i tenint en compte les 
carreteres i els cotxes, cada viatge 
era una petita aventura. A diferència 
d’avui, els pares no acompanyaven 
tant i sovint fèiem el desplaçament 
amb la “rubia d’en Murallet”.

La majoria de les pistes eren des-
cobertes. Els equips de categories 
inferiors jugaven a primera hora i feia 
molta fred. Podeu imaginar a Vic a 
Voltregà al mes de gener a les 10 del 
matí. Per sort després ens quedàvem 
a veure els partits de divisió d’honor.

Recordo també que a l’hivern, al-
guns divendres al vespre, havíem 
d’acabar l’entrenament o perquè la 
boira no deixava veure d’un costat a 
l’altre de la pista o perquè a causa de 
la poca alçada de la tanca havíem per-
dut les pilotes al mig dels xifrers.

La boira no ho podíem solucionar 
però  jugadors i col·laboradors, treba-
llant els dissabtes vàrem aixecar l’al-
çada de les tanques i poguérem evitar 
que les pilotes es perdessin darrere 
les porteries i millorar la continuïtat 
en el joc.

El material i les instal·lacions  no 
eren les d’avui, però tots entrenàvem 
i jugàvem amb molta il·lusió.

Ja us podeu imaginar el salt quali-
tatiu quan l’any 1985 es va inaugurar 
el pavelló.
Amb quines persones has compar-
tit  l’hoquei  al Foment?
Especialment amb la família. Molts 
anys jugant junts amb el meu germà 
Gerard  i després acompanyant amb 
la Cati als nostres fills Eduard, Eric i 
Ester als partits. Recordo amb emo-
ció haver coincidit tots cinc a la pista 
equipats per jugar en alguna diada del 
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A la dreta, equip d’hoquei del Foment del 1982: 
drets: Gerard Nadal, Carles Gotarra i Francesc 
Suru; ajupits: Kiku Nadal, Jaume Peñas, Manel 

Villodres i Pep Suru. A sota, al 1980, en Kiku  
amb Pep Suru i Pep Berná.

Foment.
Com pots imaginar en tant d’anys 

són moltes les persones amb qui he 
tingut la sort de compartir moments 
bons i moments complicats i per 
tant nombrant-les, hi ha el risc d’obli-
dar-me d’algú i em sabria greu.

Potser i fent una excepció, crec 
que molts estaríem d’acord en citar 
la tasca realitzada per l’etern delegat 
i amic, en Pere Crous, i a través d’ell 
agrair a totes les persones que des 
de l’inici,  avui, 53 anys després s’es-
forcen per donar continuïtat a l’hoquei 
a Cassà. 
Has tingut  també altres funcions 
en el món de l’hoquei ?
Efectivament podríem dir que en un 
moment o altre he representat quasi 
tots els papers:

Cap a l’any 1975 hi havia manca 
d’àrbitres especialment a la nostra 

zona. Després de moltes reunions, 
la Federació  va suggerir o més aviat 
obligar que cada club aportés un àr-
bitre. Juntament amb algun company 
del Foment vàrem fer un curs accele-
rat i a pitar. Haig de dir que a causa 
de ser jugador en actiu, nomes vaig 
acceptar pitar en categories de mai-
nada i desplaçaments curts.

L’any 1985, en el curs organitzat 
per la Federació vaig obtenir el títol 
d’entrenador Regional català. Haig de 
reconèixer que tot i haver acompa-
nyat a molts equips del Foment com a 
delegat amb títol d’entrenador, es una 
tasca que he practicat poc.

També els anys 80, vaig ser mem-
bre de la “Asamblea de la Federación 
Española de Patinage”, representant 
l’estament de jugadors de Girona. 
Pots imaginar lo important que ens 
semblava fa quasi 40 anys anar a Ma-

Foneria de ferro industrial i artística

C/Castell, S/N / 17244 Cassà de la Selva

Telf. 972 46 01 93

voragran@voragran. com
Periode de vacances: del 24 de desembre al 
6 de gener, l’empresa romandrà tancada.
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drid amb avió per assistir a les assemblees on al costat 
dels grans clubs i  jugadors que admiràvem, es prenien les 
grans decisions de l’hoquei.

Tot i que t’he dit que no soc partidari de donar noms, 
l’evidència em permetrà fer una altra excepció i nombrar a 
l’amic Joan Riera amb qui, probablement degut a l’amistat, 
he  tingut la sort de compartir i coincidir en tots els papers 
de la nostra auca esportiva: Jugador, delegat, entrenador, 
àrbitre, Federació i directiu.
Crec que has continuat  practicant l’hoquei uns 
quants anys més... 
A partir de l’any 90 començo a jugar a la lliga catalana 
de veterans amb el Girona CH durant unes 15 tempora-
des. Etapa de  grans records, de retrobament amb tants 
companys amb qui havíem jugat junts de més jovenets. Els 
partits es disputen de dilluns a dijous als vespres i  sempre 
s’acabava amb un sopar amb els jugadors dels dos equips. 
Imagineu jugar a Vilanova o Vendrell un dimarts a les 10 
de la nit i tornar cap a Girona? El problema era l’endemà 
per alçar-se i anar a la feina. 

El  2010  m’incorporo a l’equip del GEiEG en la categoria 
de veterans de mes 50 anys per participar  a la EVRICUP ( 
considerada la Copa d’Europa de Veterans) que es disputa 
cada any al juny. Hem jugat a Anglaterra, Italià, Portugal, 
Oviedo, Voltregà, i el 2019 a Girona amb motiu del Cente-
nari del GEiEG. Malauradament la situació Covid ha impedit 
la celebració d’enguany prevista a Itàlia. Compartir partits 
i estada durant una setmana amb jugadors d’altres països 
és també una experiència molt enriquidora.

Dintre d’aquesta etapa com a veterà, intento, quan és 
possible assistir als entrenaments/partits de veterans 
cassanencs  que tenen lloc cada dimecres al pavelló. Tot i 
acabar una mica macat, probablement a causa de la joven-
tut d’alguns veterans, sento molta il·lusió de poder continu-
ar jugant al pavelló que amb l’esforç de tanta gent vàrem 
poder inaugurar l’any 1985.
Qu`w t’ha aportat la practica de l’hoquei?
Entenent l’esport com a eina de formació i integració, diria 
que la pràctica d’un esport d’equip, crea un compromís, 
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una disciplina i un esforç compartit amb tots els integrants 
de l’equip. Afortunadament no he patit lesions més enllà de 
“traus” arreglats amb uns quants puntets.

Al llarg de tant d’anys he conegut molta gent i fet amics  
amb qui continuar la relació i compartir bons moments.

També, tot i que avui en dia sembla que no té impor-
tància, he pogut viatjar a indrets a voltes molt propers 
que sense els desplaçaments per jugar partits, no hauria 
conegut. Per això voldria insistir en recomanar la pràctica 
de l’esport, millor si és d’equip, com a eina de formació i 
millora de la salut.
Passem doncs ara a conèixer la teva activitat com a 
directiu. Quina és la idea i l’objectiu del Foment ?
Crec sincerament que la idea inicial d’un grup de cassa-
nencs als anys 60,  d’ajudar a la formació dels joves en 
valors com l’esforç, el compromís i treball en equip a tra-
vés de la pràctica esportiva, avui continua vigent entenent 
l’esport com a eina de formació  i com a camí cap a la 
integració social.

El Foment ha desenvolupat la seva tasca des de fa mes 
de 50 anys. Podeu imaginar la quantitat de joves que han 

Jugant com a veterà l’any 2016
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après a nedar a la piscina 
o la quantitat de nenes i 
nens que  hi  han practicat 
esport. Segurament la ma-
joria de les famílies cassa-
nenques en un moment o 
altre han estat vinculades a 
l’entitat. 
Quan comença la teva 
etapa com a Directiu?
L’any 1974 entro com a 
vocal a la Junta. En Narcís 
Negre era el President i 
en Francisco Duch el vice-
president. Després el 1976 
em nomenen secretari, 
càrrec que tindré de forma 
continuada durant 15 anys 
fins el 1990.

Aquí voldria tenir un reconeixement 
a totes les persones que hagin dedi-
cat o dediquin una part del seu temps 
lliure a tirar endavant l’activitat espor-
tiva,  que probablement siguin més 
de 300 a les juntes del Foment. Com 
que és fàcil oblidar-ne alguna,  en re-
presentació de tots faré referencia a 
tres integrants de la primera junta del 
Foment  l’any 1964.

El primer president, el meu pare 
Francesc Nadal. Alcalde del 1960 al 
1966. Persona molt arrelada al terri-
tori que participa activament en l’as-
sociacionisme local.

En Narcís Negre, segon president, 
la il·lusió personificada fent realitat els 
seus somnis: l’any 1967  la piscina i 
el 1985 el pavelló.

En Francisco Duch, la prudència i 
feina ben feta. Promotor incansable 
de l’activitat esportiva.

D’ells i d’altres companys vaig 
aprendre el que cal intentar per ser 
un bon directiu: generositat, dedica-
ció, compromís i proximitat al món de 
l’esport.
L’any 1990 arribes a la Presidèn-

cia del Foment ?Efectivament, el 
President Narcís Negre em propo-
sa substituir-lo. Accepto el repte i la 
candidatura presentada és votada i 
acceptada per l’assemblea del Maig 
de 1990. Els companys que formà-
vem part d’aquella junta érem: Fran-
cesc Nadal, Alfons Duch, Jaume Cos-
ta, Joan Riera, Xavier Pérez, Xavier 
Carrera, Eloi Madrià, Joaquim Roca, 
Josep Mª Verdaguer, Joaquim Felip, 
Josep Mª Martí, Joan Carles Codolà i 
Gerard Nadal.

Xevi, tu també formaves part 
d’aquesta Junta i tal com deia en Si-
set Negre, la majoria havíem estat 
jugadors del Foment. Aquest fet ens 
va ajudar a entendre l’organització i el 
funcionament del Club.

Vaig estar 26 anys a la Presidència, 
fins l’any 2016 quan en Carlos Planas, 
que com a Vice-president coneixia bé 
el Foment, de forma generosa va ac-
ceptar la proposta de substituir-me i 
va ser elegit President.
Com valoraries el fet de que el Fo-
ment sigui un club poliesportiu ?
Penso que aquest fet ha estat positiu. 
El Foment és un club gran i això el fa 
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fort permetent.li disposar 
d’una organització potent 
i ser considerat davant les 
institucions.

Recordem que al llarg de 
la història el Foment ha tin-
gut 7 seccions amb implan-
tació i continuïtat diferents: 
Natació, Bàsquet, Hoquei 
patins, Patinatge Artístic, 
Tennis Taula, Handbol i Fut-
bol Sala.

Sempre he vist el Foment 
com una gran família en la 
que cada secció en seria 
un membre. Com en totes 
les famílies, cada secció té 
unes necessitats d’horaris 
i econòmiques  diferents, 
però amb generositat, sen-
tit comú i unitat s’arriba a 
donar resposta a tothom.

Recorda Xevi, quan dis-
posàvem de menys instal-
lacions,  les llarguíssimes 

reunions que teníem per arribar a 
consensuar els horaris dels entrena-
ments i partits. Al final ens posàvem 
d’acord i la temporada funcionava cor-
rectament. Això no hauria estat possi-
ble sense pertànyer al Foment.

Per tant continuo plenament con-
vençut de la conveniència de mantenir 
la unitat del club i de totes les secci-
ons.
Com han estat les relacions amb el 
nostre Ajuntament ?
Durant aquest període, hem treballat 
amb 7 alcaldes i haig de dir que en 
general les relacions han sigut bones. 
Crec que tots els ajuntaments han en-
tès i valorat la tasca que fa el Foment.

Com tu ja coneixes, aquesta relació 
està basada en els  convenis entre 
el Foment i l’Ajuntament que tots els 
consistoris han anat renovant.

Voldria recordar especialment que 
les gestions i aportació econòmica 
que va realitzar el Foment fins a fer 
possible la construcció i  la inaugura-
ció del pavelló l’any 1985 varen gene-
rar la revisió dels convenis anteriors i 
finalment l’any 1999 l’Ajuntament va 

En Kiku amb en Xevi Carrera en un 
dels actes de celebració dels 50 anys 

del Foment, el 2014.
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acordar “En reconeixement de la im-
portant tasca de promoció de l’esport 
i reconeixement a l’aportació directa 
a la construcció del pavelló” donar a 
la instal·lació el nom de: Pavelló po-
liesportiu Municipal Foment Deportiu 
Cassanenc. Al mateix temps es fixa-
ren les condicions d’ús preferencial 
per part de les seccions del Foment.
Suposo que en tants anys hauràs 
passat moments bons i moments 
complicats ...
He procurat sempre prendre les deci-
sions de forma desinteressada, amb 
honestedat  i aparcant els interessos 
particulars per prioritzar les activitats 
dedicades a apropar-nos a l’objectiu 
inicial: la formació dels  joves a través 
de la pràctica esportiva.

A part de les complicacions de cai-
re econòmic o d’horaris, citaria com 
a moments complicats, cada vegada 
que per un o altre motiu, que no en-
traré a valorar, l’acabament de l’activi-
tat d’alguna secció (natació, Handbol, 
Futbol sala) o d’algun equip (Basquet 
EBA 2008/2009). Com a autocrítica 
haig de reconèixer que tot i l’esforç 
esmerçat per part de tothom no và-
rem saber trobar la manera de man-
tenir la secció de Tennis Taula dins el 
Foment.   

Pensant en positiu, el millor mo-
ment  és sempre  l’inici d’una nova  
temporada sabent que mes de 250 
joves practicaran esport.

Citaria especialment dos bons mo-
ments: La inauguració del pavelló l’any 
1985 havent iniciat les gestions l’any 
1981 i obtingut les ajudes i aprovació 
definitiva l’any 1983. Crec que l’es-
port de pista a Cassà fa un salt qua-
litatiu molt important amb les noves 
instal·lacions.

L’altre bon moment va esser el 
2014 amb  la celebració del 50 ani-
versari del Foment. La implicació de 
tanta gent  en l’organització dels ac-
tes va ser la clau de l’èxit.

Tota aquesta tasca com a directiu 
ha estat reconeguda ?
Tu que em coneixes, saps que no 
m’agraden massa els reconeixements 
a títol personal. Per a mi el millor re-
coneixement és que les seccions tirin 
endavant l’esport sense pensar qui 
està al davant de l’entitat.

El 2008 l’Associació Catalana de Di-
rigents de l’Esport em va concedir el 
premi com a “Millor Dirigent de Club”

El 2016, en acabar com a Presi-
dent, l’Ajuntament de Cassà va mani-
festar el seu agraïment per la tasca 
desenvolupada en favor de l’esport. 
La Junta del Foment em va atorgar la 
“Insígnia d’or” del club.

El 2017 vaig rebre la “Medalla de 
l’Esport” que atorga la Direcció Gene-
ral d’Esports de la Generalitat de Ca-
talunya.  Recordo que tu ja la vares 
rebre al 2013. És bo que dos direc-
tius del Foment hàgim rebut aquesta 
distinció.

Els reconeixements rebuts han si-
gut possibles gràcies a tots els col-
laboradors que desinteressadament 
m’han ajudat i donat suport al llarg 
d’aquests anys. Per això sempre ho 
he entès com un reconeixement a tot 
el Foment. Per cert, en el camp dels 
reconeixements, penso que caldria re-
conèixer el suport, la comprensió i la 
paciència a les famílies dels directius. 

En el meu cas vull agrair a la Cati el 
seu suport i comprensió des que ens 
vàrem conèixer al Foment i especial-
ment la seva  continuada tasca per 
tirar endavant l’esport a Cassà. Tam-
bé als nostres  tres fills que a voltes 
potser es preguntaven  el perquè de 
tantes reunions,  haver pogut practi-
car esport durant molts d’anys al Fo-
ment de ben segur que els hi haurà 
donat la resposta.
Què els diries als futurs directius 
per animar-los a formar part de les 
Juntes ?
En primer lloc els diria que si en el 

seu moment hi va haver gent que va 
fer possible que  practiquéssim es-
port, també nosaltres hauríem d’im-
plicar-nos per a donar aquesta opor-
tunitat als joves.

Que l’esforç, a voltes poc agraït, de 
participar en una Junta val la pena 
doncs està demostrat que els pobles 
que mantenen una pràctica esportiva 
al llarg dels anys tenen una joventut 
formada en els valors, més integra-
da i més cohesionada. Finalment els 
animaria a treballar en les Entitats  
perquè Cassà continuï essent un po-
ble  amb gent formada i de mentalitat 
oberta reconegut arreu per la seva 
activitat cultural i esportiva.

Acabem l´entrevista amb en KIKU, 
crec que val la pena els que teniu 
la revista LLUMIGUIA a les vostres 
mans, per valorar el que fan les per-
sones quan entren en una directiva de 
qualsevol entitat, l´esforç , el temps, 
i les hores que es passen pel bé en 
aquest cas dels esportistes i en gene-
ral de tots els associats.

Ens acomiadem  desitjant a tothom 
molta salut!

Xavier Carrera Bosch

En Kiku, amb la seva esposa, la Kati Fonta-
né, quan va rebre la Medalla de l’esport de la 
Generalitat.
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FD Cassanenc Esports

Amb pocs dies de diferència el Fo-
ment Deportiu Cassanenc va celebrar 
l’assemblea de socis i va escollir nou 
president de l’entitat. Tot i que l’activi-
tat esportiva  competitiva ha quedat 
reduïda  a la mínima expressió i fins al 
2021 no es preveu que hi tornin a ha-
ver  campionats, l’activitat social s’ha 
desenvolupat amb normalitat encara 
que  amb les restriccions i condicions 
imposades per la Covid-19. 

El més important de les darreres 
setmanes ha estat la renovació de la 
junta de l’entitat amb un nou president 
del club que serà Albert Teixidor, que 
substituirà Carles Planas i Domènech.

ASSEMBLEA ORDINÀRIA
Dies abans, el 26 de novembre, el 
Foment Deportiu Cassanenc havia ce-
lebrat aquesta setmana la seva   as-
semblea anual de socis, la darrera 
que presidia Carles Planas que es va 
haver de fer per mitjans telemàtics, 
amb l’assistència d’una quinzena de 
socis que van anar expressant la seva 
opinió sobre els temes tractats i que 
es van aprovar al llarg de la reunió. 

Tot i que la pandèmia pot afectar 
encara molt les previsions econòmi-
ques de l’entitat,  es van aprovar els 
informes presentats pel tresorer, Jor-

Albert Teixidor serà el nou 
president de l’FD Cassanenc

di Ayach, que incloïen el pressupost 
per aquesta temporada, de gairebé 
200.000 euros i la liquidació de la 
temporada passada amb uns ingres-
sos i despeses de prop de 170.000 
€. Durant l’assemblea també es van 
presentar els informes de les tres 
seccions esportives del club i es va 
informar de l’estat del procés electo-
ral que, com que només hi havia una 
candidatura va culminar tres dies des-
prés.

Dos dies després la junta electoral 

del club, formada per Lluís Maymí, 
Joan Riera i Xavier Carrera va donar 
per vàlida l’única candidatura presen-
tada, que serà la que portarà el club 
els propers sis anys. La nova junta del 
Foment estarà presidida per Àngel 
Teixidor, amb Mertitxell Gelabert com 
a tresorera, Elisabet Sureda de se-
cretària i Arcadi Sitjà, Gerard Serra i 
Laura Vàzquez, de vocals. L’elecció ofi-
cial de la nova junta estava previst que 
es dugués a terme en una assemblea 
convocada per al 15 de desembre.

La junta  electoral del Foment: Xevi Carrera, Joan Riera i Lluís Maymí.

A l’esquerra, imatges telemàtiques de l’assemblea de socis, amb intervencions del president, Carles Planas , i el tresorer, Jordi Ayach; a la dreta, la nova 
junta del Foment: Àngel Teixidor, presidet,  Mertitxell Gelabert, tresorera, Elisabet Sureda, secretària i Arcadi Sitjà, Gerard Serra i Laura Vàzquez, vocals.
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Tot i que no es pot dir que formi part 
d’una família nombrosa, déu n’hi do 
quan ens reunim tota la família. 

Però el que sí que puc dir és que al 
llarg de molts anys he pogut conèixer 
a molta gent (a part del marit, les cu-
nyades, els sogres, les ties i oncles 
polítics, cinc fills, avis i àvies, oncles 
i ties, cosins i cosines, vuit néts i sis 
besnéts) i com que cadascú, ens 
agradi o no, té el seu detall especial 
que el distingeix, fa uns dies em va 
venir molt al cap l’oncle. . . (bé, com 
que ni el coneixeu ni tindreu ja ocasió 
de conèixer-lo, li direm Gumersindo). 

El meu pare i el tiu Gomersindo va-
ren ser dels primers figuerencs que 
tingueren cotxe (per qüestions de fei-
na). El pare tenia una agència d’asse-
gurances que encara rutlla i l’oncle. . 
. bé, deixem-ho estar!

Però a més, coses del destí, eren 
dos grans afeccionats a la fotografia 
i competien amb les seves màquines 
(avui dia veritables andròmines de mu-
seu). El pare va guanyar diferents tro-
feus i el llegat de tots els seus clixés 
està dipositat en l’Arxiu Municipal de 
Figueres. 

Però, a més a més, el pare va des-
cobrir un gran avenç per aquells anys 
(acabàvem de sortir d’una guerra cru-
el), una cosa que semblava inimagi-
nable: la fotografia doble que, mirada 
amb l’aparell corresponent, feia possi-
ble veure-la en tres dimensions. 

No cal dir que l’oncle Gumersindo 
no es va voler quedar al marge i no va 
parar fins que el pare li en va propor-
cionar una com la seva. 

. . . . . . . . . . . . 
Nosaltres, per sort, tenim alguna 

de les fotos particulars que el pare 
havia fet i la màquina per mirar-les i 

ara, gràcies a un familiar, hem recu-
perat moltes i moltes fotos compra-
des pel pare, de llocs preciosos de tot 
Catalunya. 

Tot això és el que m’ha fet evocar un 
episodi molt divertit que vaig viure per 
culpa d’unes fotos d’aquestes i n’he 
volgut deixar memòria escrita, perquè 
un altre dia la parentela es pugui fer 
un tip de riure com el que em faig des 
que ho he rememorat. 

L’oncle era un home molt lliberal i 
em deixava mirar llibres i revistes que 
potser haurien escandalitzat a les po-
bres monges del meu col·legi, i no di-
guem als meus pares tan estrictes en 
la meva educació moral!

No us faré un croquis de casa de 
l’oncle, però sí que vull explicar-vos 
que en un racó de paret que quedava 
a l’escala que pujava a les habitaci-
ons, hi havia una impressionant llibre-
ria que jo remenava a gust i sense 
problemes i un seguit de calaixos que 
també remenava però d’amagat. Sen-
tia una gran curiositat per un parell 
de calaixos que estaven tancats amb 
clau i que tantejava cada vegada que 
hi anava a passar l’estona per si l’on-
cle s’havia oblidat de tancar-los. Final-
ment, la constància donà el seu fruit 
i sense cap ábrete sésamo un calaix 
es va obrir. 

Quina no fou la meva sorpresa i 
el meu sentiment d’ànima pecadora 
quan hi vaig trobar, com ho podria 
dir... unes senyores tipus Rubens (en-
cara no el coneixia), és a dir culonas i 
pechugonas. 

Totes les lliçons de moral em vin-
gueren al cap i, avergonyida com si jo 
fos culpable d’haver-les mirat, les vaig 
prendre sense pensar-m’ho gens, les 
vaig esmicolar i varen anar wàter avall. 

La parentela

Col·laboracions Entre el somni i la vigília

Però no va acabar aquí la meva odis-
sea: no se’m va ocórrer altra cosa que 
anar a confessar-me per haver-me 
atrevit a mirar-les! El trencar-les i 
llençar-les em va semblar mereixedor 
d’una medalla de bona conducta!

El pobre mossèn em penso que no 
s’havia trobat mai amb un dilema tan 
terrible! Finalment, molt amablement, 
em va dir que mai més em passés pel 
cap fer una cosa així. Que, tal volta, 
aquelles fotos eren obres d’art que 
l’oncle guardava i que quan tingués 
edat per anar als museus veuria que 
moltes obres d’art són així d’impúdi-
ques. 

Jo no vaig gosar posar-me a riure 
perquè en aquells temps érem molt 
temorencs i obedients però si ell ha-
gués vist lo que jo vaig veure no hi 
hauria trobat art per cap costat. Que 
tan ingènua tampoc ho era! 

La penitència consistia en anar a ex-
plicar-ho a l’oncle i demanar-li perdó, 
cosa que vaig anar posposant fins al 
dia del seu enterrament. 

L’única cosa que em va robar la pau 
o la son durant força temps, va ser 
pensar en l’ensurt que es degué em-
portar l’oncle en obrir el calaix i no tro-
bar les seves musses. Com va reacci-
onar? Què va pensar? Es malfiava de 
mi quan el mirava amb la meva inno-

cent carona? Va pensar 
que podia haver estat la 
tia? Vaig ser causa d’al-
gun drama familiar? 

Espero que ara, al cap 
de tants i tants anys, 
des del lloc de pau on 
reposa (perquè deixant 
apart les musses era 
un home generós i cre-
ient) em deu picar l’ullet 
tot dient-me: Ai, pilla, 
pilla! i jo, posant la cara 
innocent dels meus 12 
anys li respondré: On-
cle, com han canviat els 
temps oi?

 M. Dolors Godoy 
Rotllens
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A mi no m’agrada el cava. És que jo 
sóc més de vi que de cava. Aquestes 
afirmacions segur que les heu escoltat 
un munt de vegades. Res a discutir, 
cadascú té els seus criteris i hem de 
saber respectar aquesta diversitat de 
gustos. Amb les festes de Nadal al da-
munt, gairebé sembla obligació acom-
panyar la taula amb una ampolla de 
cava, xampany, Clàssic Penedès, Con-
ca del riu Anoia, Corpinnat, escumós 
o de bombolles. L’explosió del carbònic 
en obrir-la és senyal de festa i d’ale-
gria. Ja ho veieu, la varietat d’estils i 
procedències són molt nombroses 
i també causen confusió i embolic al 
consumidor. 

Enmig de tots aquests estils i ma-
neres de fer, n’hi afegirem un altre. 
Aquest mes us vull parlar dels ances-
trals. Però, que són els vins ances-
trals? Com indica la mateixa paraula, 
vol dir quelcom que té un origen molt 
remot. Van ser uns monjos benedic-
tins de la població francesa de Limoux 
que, el segle XVI, van descobrir per 
casualitat aquest mètode de vinifica-
ció. Llavors, el vi deixava de fermen-
tar degut a les baixes temperatures 
de l’hivern, i s’embotellava creient que 
s’havia acabat el procés. Quan les 
temperatures remuntaven a la prima-
vera, la fermentació tornava a comen-
çar i moltes ampolles explotaven per la 
pressió. Algunes d’elles van resistir, i 
va ser l’origen del que és coneix com a 
mètode ancestral. 

En resum, els vins ancestrals són 
vins escumosos de només una fermen-
tació. Solen veremar-se amb un raïm 
més madur de l’habitual i, quan està 
a mitja fermentació, s’embotella per-
què acabi de fer-la a l’ampolla i quedi 
el carbònic dins el vi. Aquesta pràctica 
s’associa a productors de vins naturals 
o amb poca intervenció. A dia d’avui, a 
Catalunya és una pràctica força habi-
tual i ja són molts els cellers que expe-
rimenten amb aquests tipus de vi. No 
hi ha una normativa establerta i els es-
tils poden ser molt diversos, emprant 
tot tipus de varietats i maneres de fer. 
Això fa que en moltes ocasions trobem 
productes molt interessants i podem 
tastar vins completament diferents als 
que estem habituats. 

Aquest passat mes de novembre 
vaig anar a visitar el Celler Brugarol, a 
Palamós (Baix Empordà), una joiasota 
la falda de les Gavarres i a molts pocs 
kilòmetres del mar. Prometo que en 
un proper número de la revista parlaré 
més àmpliament del celler, dels seus 
vins i de la seva part enoturística, per-

què val la pena. Em rep en Roger Rius, 
enòleg del celler, treballador incansa-
ble i ànima d’aquests vins amb força 
personalitat. 

La tardor ja és força avançada i amb 
les ventades atramuntanades i de lle-
vant la vinya resta amb les seves últi-
mes fulles groguenques i vermelloses 
esperant la hibernació definitiva. La 
Masia de Bell-lloc és el referent de situ-
ació del Celler Brugarol. Va ser adqui-
rida a principis dels anys 60 per la fa-
mília Engelhorn, d’origen alemany, amb 
gran tradició industrial i antics propie-
taris de la farmacèutica Boehringer. A 
dia d’avui la masia està acuradament 
restaurada amb tot luxe de detalls i és 
un edifici d’ús hoteler. Enganxada a la 
masia hi trobem l’ermita de Santa Ma-
ria de Bell-lloc. 

En Roger m’explica les noves vinifica-
cions, la filosofia del celler i el resultat 
de l’última verema. Evidentment min-
sa, com ha passat en la majoria de 
cellers de la DO Empordà. Les pluges 
primaverals van provocar que la vinya 
concentrés molta humitat, i l’absència 
total de tramuntana va fer proliferar la 
plaga del míldiu, que va assecar grans 
quantitats dels gotims de raïm. 

Malgrat tot, vam tastar el seu vi 
ancestral. Un monovarietal de mones-
trell, una varietat de raïm molt medi-
terrània que dóna grans vins negres 
amb molt de caràcter i personalitat, 
sobretot a la zona d’Alacant. El seu 
conreu a l’Empordà és més difícil, ja 
que sol donar certes complicacions en 
la seva maduració. La monestrell tam-
bé destaca pel seu color vermell i taní 
acusat. En el vi del qual estem parlant, 
el raïm es va collir un xic madur per 
afavorir la concentració de sucre i fer 
una extracció suau per aprofitarmolt 
bé el most i poder destacar-ne millor 
els aromes i donar-li aquest color en-
tre rosat i vermellós. L’anyada que ac-
tualment és comercialitza es la 2018, 
un ancestral que s’ha de prendre en 
copa ampla perquè es pugui obrir i 
desplegar tot el seu potencial. És un vi 
especial: en nas hi trobem fruita ma-
dura, fruites vermelles i també fruita 
blanca i algun toc especiat. És ampli, 
el carbònic arriba a tots els racons del 
paladar, en una explosió de bombolles 
picotejant tota la boca. També m’agra-
da perquè aquest any de repòs li ha 
donat una punta d’oxidació, fet que li 
atribueix un fet diferencial i certa so-
brietat en el seu tast (en contra del 
divertiment puntual que és el que és 
busca en aquests tipus de vins). Fins 
i tot el recomano per acompanyar-lo 

Ancestral Monestrell 
Celler Brugarol (Baix Empordà)

amb unes carxofes al caliu. 
Difícil de trobar, es comercialitza a 

través de la mateixa pàgina web del 
Celler www. brugarolacasa. com

Els escumosos ancestrals moderns 
han vingut per quedar-se. Són vins lleu-
gers, afruitats i divertits, més rústics 
que els clàssics del mètode tradicional, 
però també més àgils i amb moltes 
sorpreses agradables. Qui diu que no 
li agraden les bombolles?

Preu aproximat:18 eur

Bones festes! Salut i bon profit!

Joaquim Cadanet Artigas (sommelier)

El Vi de la PIlar Viure bé
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Col·laboracions Ocells de Cassà

AIGUA, LLUM, INST. SOLAR, GAS, 
CALEFACCIÓ, AIRE CONDICIONAT, 

DOMÒTICA

C/ De la Via, 78 (Pol. ind. El Carrilet ) 
17244 Cassà de la Selva
Tel. : 972. 46. 44. 50
E-mail:  idamisa@idamisa. com

En plena segona onada de la pandèmia, amb noves mesures 
restricitves que canvien cada dos per tres iamb el fantasma 
d’un segon confinament total planant sobre els nostres caps, 
sortir al balcó a mirar els ocells que passen ens dóna mo-
ments de desconnexió i tranquil·litat. 

Um ocell que vam poder contemplar a pleret quan estàvem 
confinats, que ha envait els espais verds de Cassà i que sem-
bla que ha vingut per quedar-se, és el GAIG (Garrulus glanda-
rius). El gaig és un còrvid un xic més petit que un colom (uns 
35 cm de llarg), molt fàcil d’identificar pel seu plomatge rosat 
i marronós, amb un bec fosc, curt i gruixut; la cua negra; les 
ales amb ratlles blaves i negres i uns ulls també blaus que li 
atorguen una bellesa singular. Viu en grups reduïts i pot arri-
bar a uns 5 anys d’edat. 

ALIMENTACIÓ : Menja insectes, ous, petits ocells, larves, 
ratolins, cucs i glans. Del seu costum d’amagatzemar menjar 
per l’hivern, amagant glans i altres fruits a l’escorça dels ar-
bres, entre les arrels o sota terra, li ve el seu nom específic « 
glandarius », que vol dir literalment que « produeix glans ». Es 
calcula que n’arriba a guardar fins a 5000 i,com que sovint 
se n’oblida, es converteix em um magnífic agent reforestador 
de boscos, ajudant a propagar alzinars i suredes. 

REPRODUCCIÓ: El mascle i la femella fan el niu amb bran-
quetes a les parts baixes o mitjanes dels arbres. La femella 
pon 3-6 ous de color verdós amb taques marronoses i els 
incuba durant uns 16 dies. Els pollets resten al niu durant 3 
setmanes, i són alimentats per ambdós progenitors. 

Viu en boscos espessos i en zones amb abundància d’ar-
bres. Vola amb lentitud, com si li costés moure les ales. Ca-
mina fent salts. Sovint es reuneixen en grups molt sorollosos. 
De fet, el seu nom genèric Garrulus prové del llatí i vol dir gar-

9. Gaig

laire o xarlatà: les paraules garrular, dir bestieses, i garrulo, 
el que diu bestieses, tenen la mateixa arrel llatina. 

En realitat, el gaig té un cantar molt variable; imita els cants 
d’altres animals, i fins arriba a aprendre de dir algunes parau-
les. La gent del poble s’ha adonat d’aquestes particularitats, 
i diu que el gaig, en lloc de cantar, renega. També diuen que 
el gaig en cantar diu: «Amaga’t, amaga’t, amaga’t!»; i que en 
veure un caçador, li diu: «Guaita a baix! guaita a baix!» . 

Podeu veure i escoltar al Youtube aquest gaig cantant i 
fent el seu crit d’alarma: https://www. youtube. com/
watch?v=9KhOzWGpvvc

Els pagesos no li tenen gens de simpatia perquè diuen que 
fa malbé les collites ; per això hi ha malediccions populars 
contra aquest ocell, al qual diuen: «Gaig ets i gaig seràs, i 
cada dia dues hores de febre passaràs». També es diu : Gaig 
ets i gaig seràs i per més que menges no engreixaràs o estar 
sec com un gaig. 

A Catalunya hi ha uns 300. 000 individus adults, pobla-
ció que s’engreixa a l’hivern amb alguns migradors transpi-
rinencs. La majoria resideix en zones boscoses, però cada 
vegada sovinteja més als horts i jardins prop dels arbres. Du-
rant el primer confinament, coincidint amb l’època de festeig 
i aparellament, en vaig poder observar cada dia al pati meu i 
dels veïns i de fet encara n’hi ha un grupet de 3. 

Com us recomano sempre, guaiteu per la finestra o balcó i 
si prop teniu alguns arbres, segur que tard o d’hora sentireu 
el crit d’alerta del gaig i en podreu contemplar el seu bell 
plomatge. 

Xon Vilahur
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Consells de Salut Viure bé

Si es forma un coàgul sanguini en 
una vena profunda, pot interrompre 
la circulació i produir la inflamació de 
la zona, i s’anomena trombosi veno-
sa profunda (TVP), o bé, si el coàgul 
es trenca i una part arriba a altres 
òrgans, pot aturar-hi la circulació. Si 
arriba al pulmó, s’anomena trombo-
embolisme pulmonar (TEP). 

CAUSES 
Els trombes es formen més sovint 
si hi ha immobilitat (repòs perllon-
gat, cirurgia...). Altres factors que hi 
ajuden: edat, sobrepès, tabac, anti-
conceptius, embaràs i part, càncer, 
colesterol elevat, diabetis i malalties 
sanguínies i del cor (fibril·lació, cardio-
paties congènites, insuficiència cardí-
aca) i algunes malalties hereditàries. 

TROMBOSI VENOSA PROFUNDA 
La TVP és la formació d’un coàgul de 
sang en una vena profunda de la cama 
o de la pelvis inferior. Amb menys fre-
qüència pot afectar altres venes pro-
fundes, com les dels braços. 

QUINES MOLÈSTIES POT 
CAUSAR? 
•Inflor o inflamació de la cama afec-
tada. 

• Dolor o sensibilitat a la cama, que 
sovint comença al panxell. 

• Augment de la temperatura de la 
cama. 

• Canvis en el color de la pell (enver-
mellida o blavosa, i brillant). 

COM ES DIAGNOSTICA? 
Per les molèsties que produeix. El 
metge o metgessa valorarà l’explora-
ció de la cama i, si cal, demanarà una 
anàlisi de sang (estudi del dímer D) i 
una ecografia vascular. 

TROMBOEMBOLISME PULMO-
NAR (TEP) 
Si el trombe viatja per les venes en 
direcció al cor i arriba als pulmons, hi 
pot obstruir una o més artèries pul-
monars i impedir el pas de la sang: 
és el TEP. 

QUINES MOLÈSTIES POT CAU-
SAR? 
Una sensació de falta d’aire (sovint 
d’inici brusc i que empitjora a l’esti-
rar-se), l’augment de la freqüència 
respiratòria o cardíaca, dolor agut al 
tòrax i tos seca. En alguns pocs casos 
poden presentar-se expectoració amb 
sang, mareig o síncope. 

COM ES DIAGNOSTICA? 
Si la metgessa o el metge sospiten un 
TEP, la confirmaran mitjançant proves 
com una tomografia computada (TAC) 
toràcica, una gammagrafia pulmonar 
o una ecografia pulmonar. 

També es pot fer una analítica per a 
la valoració del dímer D. 

QUIN ÉS EL TRACTAMENT? 
L’objectiu principal del tractament és 
dissoldre el trombe i restablir la circu-
lació de la sang per evitar més com-
plicacions. S’utilitzen anticoagulants 
que ajuden a desfer el coàgul format 
i a evitar que se’n formin de nous. En 
alguns casos cal cirurgia per reparar 
l’alteració produïda pels trombes o 
per prevenir-ne de nous. Es recoma-
na evitar els factors desencadenants, 
com la immobilitat, prevenir les vari-
ces i fer exercici suau per enfortir la 
musculatura de les cames, i augmen-
tar-ne la intensitat quan ja s’ha dissolt 
el trombe. 

Per al TEP, també es recomana 
rehabilitació respiratòria per millorar 
l’eficiència pulmonar.

PREVENCIÓ 
La millor prevenció és una dieta salu-
dable, exercici i no fumar, evitar la im-
mobilitat i fer el seguiment de les ma-
lalties que poden provocar trombes. 

Una de les recomanacions més eco-
nòmiques i efectives que ajuda a pre-
venir possibles episodis de trombosi 
o embòlia és caminar, ja que la mobi-
lització evita la formació de trombes.

Equip d’infermeria d’Atenció Primà-
ria / CAP Cassà de la Selva

Trombosi venosa profunda - 
tromboembolisme pulmonar
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Viure bé Higiene Dental

Dr. Manuel López 
de Calatayud
www.lopezdecalatayud.com
Llicenciat en odontologia COEC 3800

Diplomat en Cirugía i Implantología  Universitat de París
Magister en Implantología  Hardvard University
Màster en Implantología, Periodòncia i Rehabilitació oral  New York University - Université de París XII 
Membre de la S.E.I.

www.dentalinfo.es

c/ Doctor Vilaseca, 13 - 1er 1a c/ Baixada Piscina, 6
Tel. 972 461 813 Tel. 972 661 929

Els serveis més avançats 
en salut buco-dental:

Estètica Dental
Periodòncia
Implantologia
Rehabilitació oral
Pròtesi Dental
Mini implants

CalongeCassà de la Selva

Aquest Nadal serà molt especial, sense festes multitu-
dinàries amb familiars i amics, seran més íntimes. El grup 
que es reunirà serà de molta inclinació i confiança, però a 
l’ésser reduït, l’esperit festiu es veurà ressentit.

Si bé és veritat que moltes persones estan preparant 
“trobades” virtuals per plataformes que permeten connexi-
ons múltiples o vídeotrucades, per descomptat que no se-
ran igual que aquestes taules plenes de gent, en què des-
prés d’un gran sopar es gaudia d’una llarga sobretaula .

Possiblement haguem de centrar aquestes festes de 
cap d’any en el sopar (el menjar en si) i les fotos, vídeos o 
imatges digitals que veuran els nostres familiars i amics.

I allà volia arribar ..., tenir la boca en mal estat, amb 
absència de peces dentals, càries, genives inflamades o 
pròtesis dentals que es mouen, fereixen o no funcionen 
correctament, ens impedirà gaudir dels àpats i donaran 
una imatge poc estètica de la nostra persona o ens inco-
modaran a l’hora de somriure. Val la pena patir per una 
cosa que té solució ?, no esperi a últim moment i consul-
teu-nos i al seu problema bucal, segur que li donarem una 
solució i així podrà gaudeix d’aquestes festes tan especials.

Vull aprofitar també per recordar alguns consells de cu-
res orals en relació a la Covid 19:

Una de les vies d’entrada del coronavirus és la boca, ja 
hi ha estudis que demostren que un mal estat oral incre-
menta el risc de patir malalties que generen complicacions 
(cardíaques, pulmonars, diabetis, etc.) que debiliten el nos-
tre sistema immunitari.

Els pacients que requereixen respirador mecànic a causa 
de la Covid 19, si el seu estat dental és dolent tenen més 
possibilitats de desenvolupar una pneumònia per aspiració.

En aquests moments de pandèmia és fonamental millo-
rar i incrementar la higiene bucodental per a disminuir les 

Nadal per vídeotrucada

complicacions davant la Covid 19. Per acabar, vull des-
tacar que hem de tenir una cura especial amb el nostre 
raspall de dents, cal desinfectar-submergint diàriament en 
aigua oxigenada 10 vol, durant 10 minuts, un cop al dia.

Que tinguem tots unes bones festes i que ens sapiguem 
cuidar, que cuidant-nos també tenim cura dels altres.

Manuel López de Calatayud Gaio
Llicenciat en Odontologia/ COEC 3800

Màster en implantologia
-periodòncia i rehabilitació oral (ESORIB) (New 

York University Université de Paris). Membre de la 
SEI. Diplomat en cirurgia general i implantologia

Mobles a mida, mobles de cuina, 
obra nova, reformes, restauració. 

 C/GIRONÈS, 5 
 17244 

CASSÀ DE LA SELVA
 TELÈFON 972 46 45 47

 Mòbil: 635 40 45 09
 Email. fustimofermi@gmail. com

FUSTERIA I MOBLES FERMI, S. L. 

Us desitgem Bones festes!
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Mots encreuats 
Núm. 415
HORITZONTALS
1.- l’amfibi més pacífic. Pintura antioxidant per a super-
fícies de dimensions reduïdes. 2.- Esternut d’en Lluís. 
Celebraran les grandeses de Déu a l’església de Viella. 
3.- Vintena lletra de l’alfabet grec. La germana del pare 
ens gira l’esquena. 4.- Grans desordres provocats per 
inversions en el món de la boxa. Correspondre de la 
mateixa manera a una cosa. 5.- La ciutat del país va-
lencià més vinculada amb els jocs olímpics. Cap vegada. 
El número dels campions. 6.- Teixit que no cal passar 
per la rentadora. Assistent Tècnic Sanitari. 7.- Un escai-
re. Arbre del gènere Acàcia, plantat com a ornamental. 
Una mica d’oxigen. 8.- Cinquanta-un romans en línia. Un 
segle. 9.- Tarannà arrogant del turc. Sentir aversió per 
alguna cosa en contradirecció. Mala nota d’estudiant. 
10.- Carta de la baralla. Romanes. 11.- Atia els gossos 
a envestir algú. Tren d’alta velocitat que vola per terres 
castellanes. 

VERTICALS
 1.- Manera de cuinar. El vidre preferit per l’astrònom. 
2.- Municipi gironí on conflueixen el Ter i el Freser. Estat 
islàmic de l’Orient Mitjà. 3.- Inversió en calçat dissenyat 
especialment per quan es pateix un constipat. Coalició 
política obsoleta. 4.- Places d’aparcament. Relatiu a un 
mode de representació en què la imatge és presa com a 
signe. L’arbre que fa el número. 5.- Condiment que sem-
pre torna. Capgirada ermita cassanenca on s’alleugen 
tots el mals. Ganxo de carnisser. 6.- Bàlsam obtingut 
d’un arbre de l’Amèrica del Sud, de baix a dalt. Que 
estan relacionats amb el to però no pas amb el pes. 
7.- Estudi científic dels noms propis. 8.- La de Déu, la hi 
va posar Maradona. Cua de la pantera. Noció general 
d’una cosa en progressió ascendent. 9.- De l’Iran, però 
sense deliri. El rèptil més femení. 10.- Passadís porti-
cat. El teu. Quatre romans. 11.- Que s’introdueix sense 
dret. Un tió decapitat. L’est.

Una secció de Josep M. Fusté
Solucions, a la pàgina 8

Per passar l’estona Entreteniments
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